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روزنامه

 میزان پول های بلوکه شده ایران چقدر است؛ پول هایی که قرار است با لغو تحریم ها آزاد شوند و 
انتقالشان به کشورمان ممکن خواهد شد؟ این موضوعی است که در روزهای اخیر، ضد و نقیض های 

فراوانی درباره آن به گوش می رسد و برای خیلی ها سؤال آفرین شده است.
، هنوز »برجام« به اجرا نرسیده و تصمیمی درباره تحریم ها به اجرا درنیامده، ضد و نقیض های سخنان برخی 
مسئولان درباره بعضی مسائل برای بسیاری ابهام آفرین شده و شائبه هایی آفریده که باید تا شاخ و برگ نگرفته اند، 
پاسخ داده شوند و در این راستا لازم است که دولتمردان هرچه زودتر اقدام کرده و به هر روشی که می دانند، شفاف 
سازی کنند. یکی از مهم ترین سؤالات در این باره، میزان دارایی های بلوکه شده کشورمان در خارج از کشور است که 

قرار است با تصمیماتی که در نتیجه پایان مذاکرات به اجرا درخواهد آمد، به کشورمان بازگردانده شود، ولی هر کسی 
درباره رقم آن، عددی متفاوت می گوید؛ تا جایی که یکی از نمایندگان منتقد در اینستاگرام خود، رقم پول های بلوکه 
شده را به نقل از استاندار تهران 180 میلیارد دلار اعلام می کند و بعد به سخنان رئیس بانک مرکزی اشاره می کند 

که این عدد را 29 میلیارد دلار اعلام کرده تا نتیجه بگیرد که 151 میلیارد دلار نیست شده که محل سؤال است!
البته پر واضح است که این نماینده مجلس به شیطنت خودش در طرح این گونه موضوع آگاه است، وگرنه پیش از 
طرح موضوع در دنیای مجازی، در دنیای حقیقی واکنش نشان می داد و با بهره جستن از ابزارهای قانونی که در اختیار 

دارد، کاری می کرد که فشار افکار عمومی تکلیف چنین موضوع حساسی را روشن کند ...

کنکاش در بحثی که این روزها داغ شده؛

پول های بلوکه شده ایران چقدر است؟

اختصاصی ایمان:

دکل های برق اطراف جمکران فراموش شده اند؟!

»همتی« سرپرست استانداری قم در بازدید از روند اجرای پروژه منوریل قم در جریان روند پروژه و مشکلات پیش رو قرار 
گرفت. در این بازدید »همتی« به شهردار قم توصیه کرد که برای اجرای این پروژه منتظر اعتبارات دولتی نباشد و راه های دیگر 

جذب اعتبار را در پیش رو گیرد...

توصیه »همتی« به »سقائیان نژاد«

منوریل در انتظار 
اعتبارات دولتی نباشد

همزمان با هفته تامین اجتماعی:

بخش سی تی اسکن بیمارستان
 امام رضا)ع( قم افتتاح شد 

همزمان با هفته تامین اجتماعی بخش سی تی اسکن بیمارستان تامین اجتماعی امام رضا)ع( قم روز پنجشنبه طی آیینی 
با حضور مدیر حوزه های های علمیه کشور، مسوولان و نمایندگان قم در مجلس شورای اسلامی افتتاح شد. 

مدیر درمان تامین اجتماعی قم در این آیین با بیان اینکه دستگاه سی تی اسکن بیمارستان امام رضا)ع( یکی از پیشرفته ترین و مجهزترین 
دستگاههای سی تی اسکن و از نوع زیمنس 16 اسلایس است، اظهار داشت: برای نصب و راه اندازی این دستگاه و فعال شدن بخش سی تی 
اسکن بیمارستان امام رضا)ع( بیش از 30 میلیارد ریال هزینه شده است. داوود علیمحمدی تصریح کرد: با توجه به خریداری دستگاه سنگ 
شکن و برخی تجهیزات دیگر و راه اندازی این تجهیزات در آینده نزدیک، بیمارستان تامین اجتماعی قم به یکی از بیمارستان های مجهز استان 

تبدیل خواهد شد.وی با اشاره به انجام خدمات تخصصی در این بیمارستان ...
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دو نفر فوتبالی که حسابی از توافق خوشحال شدند!

نظر وزیر صنعت، معدن و تجارت را بخوانید

آیا خودرو ارزان می شود؟
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سرمقاله: متین مسلم

روسای جمهور ایران و ایالات 
جولای  توافق14  جز  متحده،به 
دیگرنیز  مورد  یک  در  دستکم 
اشتراک نظر داشتند. آنها درست 
به  توافق  اعلام  از  پس  ساعاتی 
از  دادند  اخطار  خود  مخالفان 
تخریب  و  تراشی  مانع  هرگونه 

درمسیر اجرای مفاد ...

گرفتاری های سیاسی 
یک توافق خوب

برخی از این نامزدها که سابقه حضور در بخش های مختلف 
دولتی را داشته اند و 24 خرداد ماه برای حضور در انتخابات 
از سمت خود استعفا داده اند این روزها در اندیشه راه اندازی 

ستادهای انتخاباتی خود به سر می برند.
 این در حالی است که دسته دوم نامزدهای انتخاباتی را کسانی 
تشکیل می دهد که یک یا چند بار طعم حضور در صحن خانه 
ملت را چشیده اند و بدشان نمی آید که بار دیگر شانس حضور 

خود را در پارلمان امتحان کنند.
این روزها که فضای مجلس نیز رفته رفته به فضای انتخابات 
نیز نزدیک می شود، در راهروهای ساختمان سبز بهارستان 
می توان چهره های آشنایی را دید که سال های گذشته ردای 

وکلای ملت را بر تن داشتند.
رفت و آمد نمایندگان ادوار و صحبت ها و رایزنی های بعضا 
طولانی آن ها با برخی نمایندگان فعلی در راهروهای مجلس به 

وضوح قابل مشاهده است...

رفت وآمدهای انتخاباتی نمایندگان دوره های قبل 
در راهروهای مجلس

چه کسانی قصد 
دارندبه بهارستان 

برگردند؟

با حضور مسئولان کشوری و استانی:

تمبر موسسه 
اعتباری کوثر در 
قم رونمایی شد
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موضوع هسته ای نباید موجب 
دودستگی در کشور شود

رهبر معظم انقلاب در دیدار مسئولان و سفرای کشورهای اسلامی؛
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باستناد مجوز هیات مدیره سازمان در نظر دارد محل پارکینگ 
واقع در پایانه سه راه خرمشهر را از طریق مزایده واگذار نماید. لذا 
متقاضیان می توانند جهت دریافت پاکت و شرایط مزایده از تاریخ 
نشر آگهی نوبت دوم به مدت ده روز کاری به استثنای روزهای 
تعطیل از ساعت 8 صبح لغایت 14 به واحد امور قراردادهای سازمان 
به نشانی قم، کیلومتر 3 جاده قدیم قم - تهران، سازمان پایانه های 
مسافربری شهرداری قم )ترمینال( مراجعه نمایند و در صورت نیاز، 
جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 36641790 - 025 تماس 

حاصل نمایند.
شرایط عمومی:

- واریز مبلغ 10/000/000 ریال )ده میلیون ریال( به عنوان سپرده 
شرکت در مزایده به حساب سپرده سازمان.

- در صورتی که برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد 
نشوند سپرده آنان به نفع سازمان ضبط خواهد شد.

- سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم در رد یا قبول هر یک 
از پیشنهادات مختار است.

- هزینه درج آگهی و کارشناسی بعهده برنده مزایده می باشد.
تلفن تماس: 36641790 - 025 

استقرار  دارد محل  نظر  در  مدیره سازمان  هیات  باستناد مجوز 
کیوسک تنقلاتی واقع در پارکسوار 72 تن  را از طریق مزایده واگذار 
نماید. لذا متقاضیان در صورت تمایل از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم 
به مدت ده روز کاری به استثنای روزهای تعطیل از ساعت 8 صبح 
لغایت 14 به واحد امور قراردادهای سازمان به نشانی قم، کیلومتر 
3 جاده قدیم قم - تهران، سازمان پایانه های مسافربری شهرداری 
قم )ترمینال( مراجعه نمایند و در صورت نیاز، جهت کسب اطلاعات 

بیشتر با شماره تلفن 36641790 - 025 تماس حاصل نمایند.
شرایط عمومی:

- واریز مبلغ 30/000/000 ریال )سی میلیون ریال( به عنوان سپرده 
شرکت در مزایده به حساب سپرده سازمان.

- در صورتی که برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد 
نشوند سپرده آنان به نفع سازمان ضبط خواهد شد.

- سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم در رد یا قبول هر یک 
از پیشنهادات مختار است.

- هزینه درج آگهی و کارشناسی بعهده برنده مزایده می باشد.
تلفن تماس: 36641790 - 025 

سازمان پایانه های مسافربری
شهرداری قم

سازمان پایانه های مسافربری
شهرداری قم

روابط عمومی سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قمروابط عمومی سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم

آگهی مزایده )نوبت دوم(آگهی مزایده )نوبت دوم(



مرتلین  و  قاریان  از  تعدادی 
حضرت  مقدس  آستان  مجید  قرآن 
رمضان،  مبارک  ماه  در  معصومه)س( 
در  آیینی  طی  شب  چهارشنبه 
شبستان امام خمینی حرم کریمه اهل 

بیت)ع( مورد تجلیل قرار گرفتند. 
معاون اجرایی آستان مقدس حضرت 
داشت:  اظهار  آیین  این  در  معصومه)س( 
هدف از برپایی این برنامه، سپاسگزاری و 
تجلیل از خادمان و دست اندرکاران برنامه 
های حرم در ماه رمضان بویژه برنامه های 

قرآنی است.
خاطرنشان  جهانگیرزاده  جواد  محمد 
کرد: آستان مقدس حضرت معصومه در 
سال 94 ستاد آیین های فاطمی را با هدف 
نظام دهی و ایجاد انسجام در کلیه معاونت ها 
و مدیریت های این آستان مقدس تشکیل 
داده، تا بتواند از طریق چهار کمیته فرعی، 
کمیته های اجرایی، پشتیبانی، فرهنگی و 
اطلاع رسانی و نظارت و ارزیابی به اهداف 
از پیش تعیین شده که اجرای دقیق برنامه 

ها و ایجاد آرامش در زائران است، اقدام کند.
خوانی  ترتیل  اجرای  به  اشاره  با  وی 
قرآن کریم در ماه رمضان، تصریح کرد: این 
برنامه با سه جامعه هدف اعم از عموم مردم، 
نوجوانان و بانوان در طول این ماه مبارک در 

حرم مطهر اجرا شد.
جهانگیرزاده با اشاره به پخش زنده و 
از شبکه  عمومی  ترتیل خوانی  مستقیم 
استانی نور و شبکه سوم سیما و همچنین 
شبکه جهانی الکوثر برای نخستین بار، افزود: 
همراه با صدا و سیما رسانه های مکتوب و 
مجازی نیز بزرگترین جمع خوانی قرآن در 

جهان اسلام را به تصویر کشیدند.
وی ضمن تقدیر از مرتلین، کمیته های 
فنی، مدیریت حرم و انتظامات، پشتیبانی، 
عوامل صدا و سیما و اصحاب رسانه برای 
انعکاس و پوشش آیین های قرآن خوانی، 
تصریح کرد: ترتیل خوانی نوجوانان نیز که 
چند سالی است در حرم مطهر برگزار می 
شود، امسال برای نخستین بار با همکاری 
شبکه استانی نور از طریق شبکه سراسری 

آموزش و شبکه ماهواره ای هد هد به تصویر 
کشیده شد، و به عنوان الگویی برای سایر 

استان ها قرار گرفت.
جهانگیر زاده با اشاره به ترتیل خوانی 
بانوان به عنوان یکی دیگر از برنامه های 
قرآنی حرم حضرت معصومه در ماه رمضان، 
گفت: در این مراسم که با استقبال خوبی 
مواجه شد، بانوان فرصت ترتیل خوانی به 

صورت جداگانه را پیدا کردند.
وی با بیان اینکه وجه مشترک هر سه 
ترتیل خوانی توجه به تدبر و تامل در آیه 
های وحی بود افزود: با برنامه ریزی انجام 
شده از سوی معاونت فرهنگی آستان، با 
نکته  قرآنی  برجسته  استادان  از  دعوت 
برای  آیات  اخلاقی  و  تفسیری  های 
شرکت کنندگان مطرح شد.وی همچنین 
کتاب  متعدد  های  مسابقه  به  اشاره  با 
پاسخگویی،  و  مشاوره  پیامکی  خوانی، 
طرح  کودک،  رواق  های  برنامه  ویژه 
گل  های  آموزش  یاسین،  سوره  حفظ 
آسمانی  های  برنامه  ویژه  و  قرآنی  های 

در بوستان حضرت نجمه به عنوان برنامه 
های فرهنگی آستان در این ماه مبارک، 
تصریح کرد: افطاری دادن و پذیرایی از 
های  برنامه  جمله  از  مجاوران  و  زایران 
ساده  افطاری  صورت  به  که  بود  آستان 

و افطاری گرم در دستور کار قرار گرفت.
وی با تجلیل از کلیه خادمان حرم و 
عوامل پشتیبانی و تدارکات که از ساعت ها 
قبل از افطار در هوای گرم و با دهان روزه در 
مهمانسرای حضرتی به صورت شبانه روزی 
مشغول پخت و پز و آماده سازی سفره های 
افطاری بودند، تصریح کرد: تلاش مدیریت 
حرم و عوامل دست اندرکار برای ساماندهی 
در حرم حضرت  رمضان  ماه  های  برنامه 

معصومه شایسته تقدیراست.
آیین  که  آیین  این  در  همچنین 
شکرگزاری برای یک ماه خادمی حضرت 
معصومه نام گرفته بود، تمبر یادبود ترتیل 
خوانی ماه مبارک رمضان در حرم حضرت 
معصومه با حضور تولیت این مکان مقدس 

رونمایی شد.

طی مراسمی در حرم مطهر:

قاریان و مرتلین قرآن آستان مقدس قم تجلیل شدند 

اخبار شنبه - بیست و نهم تیرماه 1394 - سال هجدهم - شماره 23770

اخبار
آیت ا... حسینی بوشهری :

دیپلماتهای کشورمان با اقتدار 
در مذاکرات هسته ای حضور یافتند 

خطیب نماز جمعه قم با اشاره به موفقیت تیم مذاکره کننده هسته ای 
کشورمان گفت: تیم مذاکره کننده ما با اقتدار در مذاکرات هسته ای حضور 
یافتندو کسانی که یک روز هیچ حقی برای ما قائل نبودند امروز در مقابل اراده 

مردم ما تسلیم شدند و حق ما را پذیرفته اند. 
آیت ا... سید هاشم حسینی بوشهری در خطبه های نماز جمعه قم در شبستان 
امام خمینی )ره( حرم مطهر حضرت معصومه )س( اظهار کرد: ما همیشه اهل مذاکره 
و منطق بودیم، ما وارد مذاکره شدیم، مذاکرات سخت، اما دشمن بیش از ما به مذاکره 

نیاز داشت.
وی ادامه داد: ملت انقلابی ما دنبال این نکته بود که به خاطر توانمندیهای خود متناسب 
از فناوری های دنیا بهره ببریم و از روزهای اول دشمنان تحریم ها را علیه ما آغاز کردند 
و هنگامی که دیدند که این ملت عقب نشینی نمی کند، ایران هراسی را در دنیا مطرح 

نمودند.
وی با بیان اینکه در مذاکرات بده و بستان هایی وجود دارد و ما نیز در مذاکرات 
محدودیت هایی را پذیرفته ایم، گفت: اما غنی سازی تعطیل نمی شود و نیز در عوض 
حقوق هسته ای ما پذیرفته شده ا و چهره ایران هراسی که در جهان از ما نشان داده اند 

تغییر کرده است. 
عضو مجلس خبرگان رهبری خاطرنشان کرد: امروز می بینیم کسانی که با ما رابطه 
دیپلماسی ندارند پیام های تبریک برای رهبر معظم انقلاب اسلامی و مسوولان ما فرستاده 

اند ولی نکاتی که رهبری نیز در پاسخ رییس جمهوری دادند باید مدنظر قرار بگیرد.
آیت ا... حسینی بوشهری اظهار کرد: متن قرارداد باید به دقت مورد بررسی قرار بگیرد 
و مورد مراقبت کامل باشد تا دشمن دست از پا خطا نکند و همچنین مردم باید متحد و 
فضای آرام در جامعه وجود داشته باشد تا در آرامش کامل برنامه های نظام محقق شود.

وی با تاکید بر اینکه مذاکرات ما تنها در مساله هسته ای بوده است، گفت: رهبر معظم 
انقلاب اسلامی در پاسخ به پرسش دانشجویی که بعد از توافق وظیفه ما در مقابله با استکبار 
چیست فرمودند قرآن کریم به ما می گوید در برابر استکبار بایستید و تا زمانی که آنان از 

خوی استکباری خود دست برندارند همین رویه مبارزه ادامه دارد.
وی با اشاره به اینکه دشمن اگر با ما به توافق نمی رسید ابتدا افزایش تحریم ها و سپس 
تهدید نظامی را در نظر داشت، افزود: هیچ یک از این دو گزینه برای آنان دستاوردی نداشت 

چراکه ملت ایران در مقابل تحریم ها ایستادگی کرده بود.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم اضافه کرد: از طرفی منافع آنها در منطقه گسترده 
است و نمی توانستند با ایران وارد جنگ شوند و شروع جنگ منافع آنان را به خطر می 

انداخت به همین دلیل راهی جز مذاکره با ایران نداشتند.

آیت ا... سعیدی:

مسئولان مراقب نقض عهد طرف مقابل 
در مذاکرات باشند

امام جمعه قم با اشاره به مذاکرات صورت گرفته با کشورهای 1+5 گفت: باید 
مقامات ما مراقب باشند که از ناحیه طرف مقابل نقض عهدی صورت نگیرد چرا 

که برخی از کشورهای طرف مذاکره قابل اعتماد نیستند.
آیت ا... سید محمد سعیدی صبح روز شنبه در خطبه های نماز عید سعید فطر که در 
حرم مطهر حضرت معصومه )س( برگزار شد، گفت: بهترین عمل و تکلیف در همه ایام به 
خصوص در چنین روزی که عید مسلمین است رعایت تقوای الهی است. وی ادامه داد: 
شیطان پس از یک ماه اسارت به قصد غارت اندوخته های یک ماه بندگان خدا به سمت 
شما حمله ور شده است و انسان ها باید در برابر وسوسه های هوای نفس ایستاده و از ذخایر 

این ماه محافظت کنند.
امام جمعه قم در ادامه با اشاره به مذاکرات هسته ای با کشورهای غربی اظهار کرد: هر 
یک از کشورها و دولت ها از دریچه ای این اقدام مثبت را به جمهوری اسلامی تبریک گفتند 
و این در حالی است که رژیم آل سعود و رژیم صهیونیستی نسبت به این توافق واکنش نشان 

دادند چرا که منافع آنها در جنگ بین ملت ها است.
وی ادامه داد: این دو رژیم تلاش بسیار گسترده ای داشتند که این توافق حاصل نشود؛ 
حمله نظامی عربستان به یمن و جنایت های داعش در همین راستا ارزیابی می شود ولی 
اراده قوی سیاسی جمهوری اسلامی ایران، مقام معظم رهبری و مسئولان نظام بر این بود 

که این مذاکرات تا حصول نتیجه نهایی ادامه یابد.
سعیدی گفت: باید مقامات ما مراقب باشند که از ناحیه طرف مقابل نقض عهدی صورت 

نگیرد چرا که برخی از کشورهای طرف مذاکره قابل اعتماد نیستند.
وی با اشاره به دیدگاه قرآن کریم در خصوص ارتباط با کفار و مشرکان از جانب 
مسلمانان گفت: مسلمانان موظف هستند در برابر هر گروه که موضع خصمانه نسبت 
به اسلام دارد باید سرسختانه ایستادگی کنند ولی اگر کفار نسبت به اسلام و مسلمانان 

بی طرف هستند می توان در حد لازم ارتباط برقرار کرد.

حوادث

اخبار

رئیس پلیس آگاهي استان قم  خبرداد:

توقیف یک تن انبه قاچاق در قم
رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم از کشف یک تن انبه قاچاق 

در این استان خبر داد. 
سرهنگ مهدي قدمي با اعلام این خبر  اظهارداشت: در راستاي مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز، ماموران آگاهي استان در حین گشت زني به یک دستگاه خودرو نیسان مشکوک شده 
و آن را متوقف و مورد بازرسي قرار دادند.وي با بیان اینکه این بار قاچاق از تهران به مقصد 
قم بارگیري شده بود، افزود: راننده قصد خالي کردن بار را در یکي از حجره هاي میدان تره 
بار داشت که مورد ظن ماموران پلیس قرار مي گیرد و در بررسي به عمل آمده مشخص 
مي شود راننده بارنامه و سایر مدارک مورد نیاز را به همراه ندارد.این مقام انتظامي ادامه 
داد: پرونده تشکیل شده براي 2 نفر متهم با محموله ضبط شده براي سیر مراحل قانوني 
به اداره تعزیرات حکومتي ارسال شد.سرهنگ قدمي در پایان خاطر نشان کرد: گسترش 
قاچاق اثرات سوء و منفي بر روند تولید ملي و داخلي دارد و امنیت اقتصادي را در جامعه 
برهم مي زند و به همین علت پلیس مصمم است تا با متخلفان اقتصادي برخورد قاطع و 

قانوني داشته باشد.

فرمانده انتظامي شهرستان قم :

120 راس احشام قاچاق کشف شد
فرمانده انتظامي شهرستان قم از کشف 120 راس احشام قاچاق در استان 

خبر داد. 
سرهنگ  هادي دیده ور  اظهار داشت: با تلاش ماموران پاسگاه "کوشک نصرت" 
فرماندهي انتظامي شهرستان قم از یک دستگاه کامیون، 120 رأس احشام قاچاق کشف 
شد. فرمانده انتظامي شهرستان قم گفت: عوامل گشت پاسگاه "کوشک نصرت" حین 
گشت زني، در جاده قدیم "قم – تهران" یک دستگاه خودرو کامیون که حامل احشام بود 
را جهت بررسي مدارک رانندگان متوقف کردند. سرهنگ دیده ور افزود: با توجه به اینکه 
خودرو فاقد هرگونه مجوز حمل و دامپزشکي بود، 120 رأس احشام کشف و خودروي 
مذکور به ظن قاچاق به همراه احشام مکشوفه و پرونده تشکیل شده تحویل اداره مبارزه با 

قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهي استان شد. 

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم:

3 واژگونی خودرو با  8 نفر مجروح 
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم از مجروح شدن 

هشت نفر بر اثر واژگونی سه دستگاه خودروی پراید خبر داد.
مهدی فراهانی با اشاره به حوادث روز گذشته در قم گفت: طی سه مورد حادثه واژگونی 

پراید در محورهای گرمسار، کهک و سلفچگان مجموعا هشت نفر مجروح شدند.
وی افزود: مجروحان این حوادث با پنج دستگاه آمبولانس به مراکز درمانی انتقال داده 
شدند. معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم به برخورد وانت با پراید 

در بلوار الغدیر اشاره کرد و ادامه داد: در این حادثه نیز پنج نفر مجروح شدند.
فراهانی ابراز کرد: مجروحان این حادثه نیز با سه دستگاه آمبولانس به مراکز درمانی 
انتقال یافتند. این مسئول ضمن تبریک فرا رسیدن عید سعید فطر به عملکرد اورژانس قم 
در روز عید فطر اشاره کرد و گفت: همزمان با عید سعید فطر 11 دستگاه آمبولانس در 
اطراف حرم و مسجد مقدس جمکران، پردیسان و ... برای ارائه خدمات درمانی به نمازگزاران 

به کار گرفته شد. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود ضمن اشاره به حوادث هفته گذشته ابراز کرد: 

 ـتهران از جمله این حوادث بود. برخورد پراید با گاردریل در اتوبان قم 
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم در تشریح جزئیات این 
 ـتهران روی داد با مجروح شدن 6  حادثه بیان کرد: این حادثه که در کیلومتر 40 اتوبان قم 
نفر همراه بود. فراهانی اضافه کرد: چهار نفر از مجروحان این حادثه به به مراکز درمانی انتقال 

یافته و دو نفر دیگر نیز به صورت سرپایی در محل حادثه درمان شدند.
وی ادامه داد: برخورد دو دستگاه تریلی در اتوبان کاشان نیز یک کشته و یک مجروح در 
پی داشت. معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم افزود: مجروح این 

حادثه به مرکز درمانی منتقل شد.
فراهانی ابراز کرد: مسمومیت دو نفر بر اثر حریق در منطقه پلنگ دره نیز از دیگر حوادث 
این مدت بود که افراد حادثه دیده توسط بالگرد اورژانس به مرکز درمانی شهید بهشتی 

انتقال داده شدند.

مدیرکل ثبت احوال استان قم خبرداد:

 ثبت بیش از 2 هزار تولد 
در سه ماهه امسال در قم 

مدیرکل ثبت احوال استان قم از تولد بیش از 2 هزار نوزاد در سه ماهه نخست 
سال جاری خبرداد و گفت: از این تعداد یک هزار و 113 نوزاد پسر و یک هزار و 

102 نوزاد دختر بوده است. 
ولی ا... عسکری ، از تولد بیش از 2 هزار نوزاد در سه ماهه نخست سال جاری خبردادو 
اظهارداشت: از این تعداد یک هزار و 113 نوزاد پسر و یک هزار و 102 نوزاد دختر ثبت 
شده است. مدیرکل ثبت احوال استان قم جمعیت استان قم تا پایان خرداد ماه سال 94 را 
یک میلیون و 218 هزار و 855 نفر اعلام کرد و گفت: در سه ماهه اول سال جاری سه هزار 

و 138 ازدواج و ۷81 طلاق در استان به ثبت رسیده است.
وی با اشاره به آمار حیاتی ماه گذشته تصرح کرد: در خرداد ماه سال جاری 2 هزار و 
215 نفر در استان قم متولد شده اند همچنین 429 واقعه وفات در خرداد ماه سال 94 در 

استان قم ثبت شده است که از این تعداد 252 نفر مرد و 1۷۷ نفر زن بوده اند.
مدیرکل ثبت احوال استان قم همچنین به فراوانی اسامی ثبت شده در سه ماهه نخصت 
سال جاری اشاره کرد و ظهارداشت: در این مدت در بین پسران مربوط به اسامی امیرعلی، 
علی، محمد حسین، محمد مهدی و امیر عباس و در بین دختران مربوط به اسامی فاطمه، 

زهرا، زینب، ریحانه، نازنین زهرا بوده است.

شهردار منطقه 8 قم:

توسعه 13 متری فضای سبز پردیسان
شهردار منطقه 8 قم از افزایش 13 هزار مترمربعی فضای سبز این منطقه خبر داد.

عبدا... سلیمانی با بیان اینکه توسعه فضای سبز یکی از اولویت های اصلی مدیریت 
شهری است، افزود: در این راستا نسبت به کاشت گل های فصلی در سطح منطقه 8 اقدام 
کرده ایم. وی در ادامه توجه ویژه به فضای سبز شوارع مسکن مهر را مود توجه قرار داد و 
ابراز کرد: این 13 هزار مترمربع در قسمت هایی از منطقه مانند عملیات شوارع مسکن مهر، 
لچکی های بلوار شهروند، حاشیه بلوار آزادی و تپه های 50 هکتاری بلوار امام صادق )ع( 
انجام شده است. شهردار منطقه 8 قم در ادامه به عملیات لوله گذاری آب خام در این منطقه 
اشاره کرد و گفت: عملیات لوله گذاری آب خام از چاه تقوی تا تپه های 50 هکتاری در بلوار 

امام صادق )ع( به طول 2 هزار متر انجام شده است.

رئیس اداره آموزش و پرورش استثنایی استان قم:

75 درصد کلاس اولی ها 
دچار پوسیدگی دندان هستند

رئیس اداره آموزش و پرورش استثنایی استان قم گفت: آمارها نشان داده 
است، 75 درصد مراجعان به پایگاه های سنجش سلامت دچار پوسیدگی دندان 

هستند .
سیداحمد آقا میری با اشاره به بازگشایی مدارس و مقدماتی که برای دانش آموزان پایه 
اول دبستان لازم است، اظهار داشت: معاینه این کودکان در پایگاه های سطح استان برای 
صحت سلامت، هوش، گوش و چشم ضروری است که خانواده ها برای ثبت نام فرزندشان 
پس از مراجعه به مدارس به پایگاه های سنجش معرفی می شوند. وی از ایجاد سامانه 
الکترونیکی سنجش نوآموزان در آموزش و پرورش خبر داد و گفت: با ایجاد این سامانه 
تغییرات جدی و اساسی نسبت به سال های گذشته رخ داده است که والدین پس از مراجعه 
به مدرسه ای که در آن به ثبت نام فرزندشان اقدام کردند، در سامانه آموزش و پرورش برای 
آنان نوبت دهی انجام می شود و والدین براساس نوبت دهی صورت گرفته برای انجام معاینات 
به پایگاه های سنجش مراجعه می کنند. رئیس اداره آموزش و پرورش استثنایی استان 
قم با اشاره به مشکلی که در گذشته پیش روی خانواده ها در اجرای طرح سنجش وجود 
داشت، گفت: کودکانی که در معاینات اولیه توسط کارشناسان سلامت آنان مورد تأیید 
قرار نمی گرفت، به پزشک معرفی می شدند ولی در حال حاضر با انعقاد تفاهم نامه میان 
آموزش و پرورش و مرکز بهداشت مقرر شد که یک پزشک در پایگاه های سنجش حضور 
داشته باشد. وی اضافه کرد: بر اساس این تفاهم نامه در تمام پایگاه های سنجش سلامت 
پزشک و تیم درمانی حضور دارند تا شاهد حضور انبوه جمعیت در مراکز بهداشتی باشیم. 
آقامیری با اشاره به تاریخ اجرای طرح سنجش کودکان پیش دبستانی گفت: این طرح که 
23 خردادماه آغاز شده تا 25 مرداد ماه ادامه دارد، که اگر لازم باشد تمدید هم خواهد 
شد. وی بیشترین مشکل شناسایی شده در کودکانی که برای ورود به مدرسه آماده می شوند 
را پوسیدگی دندان عنوان کرد و گفت: براساس آمار ۷5 درصد کودکانی که به پایگاه های 
سنجش سلامت در سال های گذشته مراجعه کردند، دچار مشکل پوسیدگی دندان بودند که 
براساس برنامه  ریزی های صورت گرفته مقرر شده است خدمات جرم گیری به صورت رایگان به 
این دانش آموزان توسط مراکز بهداشت قم ارائه شود. رئیس اداره آموزش و پرورش استثنایی 
استان قم در بخش پایانی سخنان خود با اشاره به شمار پایگاه هایی که این طرح در آن به 
اجرا می رسد، گفت: این طرح در 10 پایگاه ثابت و سیار در استان قم آغاز شده و براساس 
پیش بینی ها تا پایان مهلت مقرر 21 هزار دانش آموز در این طرح مورد معاینه قرار می گیرند.

مدیرامورفرهنگی و آموزشی کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم گفت: 
امسال پیش بینی شده تا 2580 نفر از مددجویان کمیته امداد از برنامه های اوقات 

فراغت بهره مند شوند.
به گزارش روابط عمومی و اداره اطلاع رسانی کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم، 
عباس جوشقانیان با اشاره به برنامه های کمیته امداد قم جهت اوقات فراغت خانواده های 
تحت پوشش عنوان کرد: برنامه های اوقات فراغت خانواده ها در طول سال انجام می شود، 
ولی در تابستان به اوج خود میرسد. وی با بیان اینکه آموزش های دینی و اعتقادی از اصول 
اولیه و محوری برنامه های اوقات فراغت است گفت: علاوه بران آموزش های مهارتی و فنی 

نیز به خانواده ها ارائه و در پایان نیز مدرک معتبر فنی و حرفه ای  به آنان اعطا می شود.
مدیرامور فرهنگی و آموزشی کمیته امداد امام خمینی )ره( استان با اشاره به اینکه پیش 
بینی شده تا 2580 نفر از مددجویان کمیته امداد از برنامه های اوقات فراغت بهره مند شوند 
افزود: تعدادی از این افراد در مجتمع فرهنگی،تربیتی ولایت و تعدادی نیز در کانون موقت 
)شامل کانون 9 دی،افلاکیان خاکی،کانون اباذر و شهید احمدی روشن( برنامه های اوقات 

فراغت خود را دنبال می کنند. 

جوشقانیان ادامه داد: 15 درصد از برنامه های پیش بینی شده ورزشی،10 درصداخلاقی 
و آشنایی با دستاوردهای انقلاب،10 درصد اوقات فراغت در فضای مجازی،20 درصد آموزش 
های اعتقادی و دینی،30 درصد فنی و حرفه ای و مهارت های زندگی  و مابقی نیز کتابخوانی 

و پژوهشی میباشد.
وی در ادامه با بیان اینکه کمیته امداد استان قم بعنوان دستگاه برتر در زمینه غنی سازی 
اوقات فراغت توسط مدیر کل ورزش و جوانان استان قم در سال گذشته معرفی شد افزود: 
معرفی کمیته  امداد قم بعنوان دستگاه برتر در امر ساماندهی امور جوانان توسط استاندار قم، 
معرفی بعنوان دستگاه برتر در امر سواد آموزی توسط استاندار قم، معرفی بعنوان دستگاه 
شایسته تقدیر در امر اقامه نماز توسط ستاد اقامه نماز استان قم، تقدیر از برنامه های فرهنگی 
و پیشگیرانه از اعتیاد کمیته امداد استان قم توسط ستاد مبارزه با مواد مخدر استان قم، تقدیر 
از برنامه های فرهنگی و پیشگیرانه از آسیب های اجتماعی و اعتیاد کمیته امداد استان قم 
توسط فرماندهی ناجای استان قم، تقدیر از خدمات فرهنگی و آموزشی کمیته امداد استان 
به دانش آموزان و ایتام توسط آموزش و پرورش استان قم از موفقیت های کمیته امداد قم 

در سال 93 بود.

عضو هیئت علمی جامعه المصطفی العالمیه گفت: 
وقتی یک جناح سیاسی روی کار می آید نباید بقیه 

را حذف کند.
حجت الاسلام ناصر رفیعی در جلسه تفسیر قرآن در 
جمع زائران حرم حضرت معصومه)س( اظهار داشت: یکی 
از سفارش های اسلام این است که نسبت به هم با عفو و 

مهربانی برخورد کنیم.
وی ادامه داد: با این حال می بینیم وقتی یک جناح 
سیاسی به قدرت می رسد همه مسئولان از فرماندار و استاندار 
و رئیس دانشگاه و ... عوض می شود و مانند جاروبرقی یکدیگر 

را حذف می کنند.
استاد حوزه و دانشگاه با بیان اینکه خطاب من به همه 
دولت هاست اضافه کرد: این موضوع خوشبختانه و یا متأسفانه 

در همه دولت ها نیز وجود داشته است در صورتی که در میان 
این ها افراد متدین و لایقی وجود دارند.

وی بر الگوگیری از مشی رهبر انقلاب تأکید کرد و افزود: 
ائمه جمعه و نمایندگان ولی فقیه و مجمع تشخیص و ... که 
توسط رهبری منسوب می شوند از همه جناح های سیاسی 

هستند.
حجت الاسلام رفیعی به عفو و گذشت مرد نسبت به 
زنش اشاره و اضافه کرد: روایات سفارش زیادی بر این دارند 
که مردان در مقابل خطاهای زنان گذشت داشته باشند و با 

مهربانی با آنان برخورد کنند.
وی تأکید کرد: قرآن کریم می فرماید اگر می خواهید خدا 
شما را ببخشد شما هم سعی کنید دیگران را ببخشید و 
بهترین زمان برای بخشش ماه رمضان و عید فطر است که 

کینه ها را دور بریزیم.
عضو هیئت علمی جامعه المصطفی العالمیه تأکید کرد: 
برخی می گویند طرف مقابل ما مقصر است، خب اگر مقصر 

نباشد که عفو و بخشش معنایی ندارد.
وی اضافه کرد: من در یکی از سخنرانی ها در صدا و 
سیما هم گفتم که نباید وقتی فردی از روی سهو حرفی 
زده و خطایی کرده آبروی او را ببریم و وقتی خودش اعتراف 
می کند که منظور من فلان چیز نبوده است ما نباید به زور 

مطلبی را به او بچسبانیم.
حجت الاسلام رفیعی اظهار داشت: یکی از ویژگی های 
خدا که در دعای نماز روز عید فطر می خوانیم عفو و مغفرت 
است بنابراین ما باید همدیگر را ببخشیم تا خداوند نیز ما را 

ببخشد و نباید به بخشش خدا سوء ظن داشته باشیم.

با  شیعیان  تقلید  مراجع  از  یکی 
تبریک توافق هسته ای گفت: این یک 
آن  در جریان  که  بود  بزرگ  پیروزی 
شاهد بی اثر بودن مخالفت های رژیم 
صهیونیستی و ناامیدی و سرخوردگی 

آنها بودیم. 
ا... ناصر مکارم شیرازی در دیدار  آیت 
رئیس دفتر رئیس جمهور با وی، ضمن ابراز 
خشنودی از حصول توافق اخیر در موضوع 
هسته ای کشورمان گفت: این موضوع بسیار 
پیچیده و سخت بود و پیوسته در قنوت نماز 
برای توفیق مذاکره کنندگان و به نتیجه 

مناسب رسیدن مذاکرات، دعا می کردم.
وی با تشکر از زحمات مذاکره کنندگان 
هسته ای و نیز تبریک این پیروزی افزود: 
این یک پیروزی بزرگ بود که در جریان 
آن شاهد بی اثر بودن مخالفت های رژیم 
صهیونیستی و ناامیدی و سرخوردگی آنها 
بودیم. دنیا از این توافق استقبال کرده و این 

مسئله ضمن اینکه بهای مخالفت با آن یا 
عهد شکنی را برای بدخواهان ملت سنگین 
کرده، به اجرای موفق این توافق نیز کمک 
می کند. استاد برجسته حوزه همچنین به 
دولت سفارش کرد تا همانطور که با تدبیر 
موضوع هسته ای را به سرانجام فعلی رسانده 
موارد  و  دستاوردها  جزئیات  درباره  است، 
به مردم اطلاع رسانی شفاف کند  توافق 
تا احیانا عده ای با انگیزه های متفاوت، به 
امید و شادی مردم و اعتمادشان به توانایی 

مسئولان لطمه نزنند.
توقعات  مدیریت  دیگر  سوی  از  وی 
مضاعفی که احیانا در نتیجه این توافق برای 
حل و فصل سریع مشکلات بر جای مانده 

ایجاد می شود را نیز مورد تأکید قرار داد.
رهبر  شیرازی حمایت  مکارم  ا...  آیت 
معظم انقلاب اسلامی از دولت و تیم مذاکره 
کننده را بسیار مهم توصیف کرد و اظهار 
داشت: عده ای معدود خود را آماده مخالفت 

با این توافق کرده بودند که تدبیر هوشمندانه 
مقام معظم رهبری و حمایت سریع و بهنگام 
ایشان مسیر را برای سربلندی نظام و مردم 

هموار کرد.

آیت ا... شبیری زنجانی:
زحمات دولت و تیم مذاکره هسته ای 

نزد خداوند دارای اجر است
العظمی سید موسی شبیری  ا...  آیت 
زنجانی نیزدر دیدار نهاوندیان سرپرست نهاد 
ریاست جمهوری با وی گفت: زحماتی که 
دولت و تیم مذاکره هسته ای برای برطرف 
کردن یک چالش پیش روی کشور با نیت 
نزد خداوند  خالص متحمل شدند، قطعا 

دارای اجر است. 
گفت:   ، شیعیان  تقلید  مراجع  این 
زحماتی که دولت و تیم مذاکره هسته ای 
برای برطرف کردن یک چالش پیش روی 
کشور با نیت خالص متحمل شدند، قطعا 

نزد خداوند دارای اجر است.وی جمهوری 
اسلامی ایران را کشور اهل بیت)ع( خواند و 
افزود: وظیفه ما دعا کردن برای همه کسانی 
است که در راه خیر برای این کشور و مردم 
قدم برداشته و به آن خدمت می کنند و در 
این بین، دکترروحانی جایگاه خاصی دارند و 
ما همواره برای ایشان و موفقیت دولت در 

خدمت بیشتر به مردم دعا می کنیم.
محمد نهاوندیان نیز در این دیدار  ها 
ابلاغ سلام رئیس جمهور خدمت  ضمن 
این مرجع تقلید گفت: دولت بهره گیری از 
دعای خیر و ارشاد مراجع عظام تقلید را از 

ارکان موفقیت خود می داند.
رئیس دفتر رئیس جمهور ضمن ارائه 
گزارشی از مهمترین برنامه های دولت، این 
مرجع تقلید را در جریان مهمترین محورها، 
هسته ای  توافق  دستاوردهای  و  جزییات 
گروه  و  ایران  اسلامی  جمهوری  میان 

کشورهای 1+5 قرار داد.

مدیرامورفرهنگی و آموزشی کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم خبرداد؛

بهره مندی بیش از دو هزار مددجو از برنامه های اوقات فراغت 

حجت الاسلام رفیعی:

جناح های سیاسی یکدیگر را حذف نکنند

آیت ا... مکارم شیرازی:

توافق هسته ای یک پیروزی بزرگ بود

»همتی« سرپرست استانداری قم در 
بازدید از روند اجرای پروژه منوریل قم 
در جریان روند پروژه و مشکلات پیش 
رو قرار گرفت. در این بازدید »همتی« 
به شهردار قم توصیه کرد که برای اجرای 
این پروژه منتظر اعتبارات دولتی نباشد 
و راه های دیگر جذب اعتبار را در پیش 

رو گیرد. 
دولت قادر به پرداخت هزینه های 

منوریل نیست
سرپرست استانداری قم با تاکید بر ضرورت 
سرعت دادن به روند اجرای پروژه منوریل، 
عقب  جبران  برای  جدی  تلاش  خواستار 

ماندگی های این پروژه شد. 
فریدون همتی با اشاره به نقاط مثبت و منفی این پروژه 
افزود: در شرایط جاری بهترین گزینه پیشرفت منوریل و به 
سرانجام رساندن آن است.وی با بیان اینکه هر کیلومتر از 
پروژه حدود ۷0 میلیارد تومان هزینه دارد، اتمام این پروژه را 
مستلزم تزریق بودجه ای حدود 200 میلیارد تومان دانست و 
تصریح کرد: دولت با وجود مشکلات اعتباری قادر به پرداخت 

هزینه های این پروژه نیست.
وی با بیان اینکه اتمام پروژه منوریل نیازمند نگاه ملی 
است، استفاده از روش فاینانس مالی را راهکاری موثر برای 
حل مشکل مالی پروژه منوریل عنوان و خاطرنشان کرد: 
شرکت پیمانکار نیز آمادگی لازم را جهت اتمام این پروژه در 

صورت تخصیص منابع مالی دارد.

شهردار قم عنوان کرد: 
 تامین اعتبار شرط  افتتاح منوریل  قم در سال آینده 
شهردار قم نیز در این دیدار گفت: در صورتی که اعتبارات 
مورد نیاز پروژه منوریل تامین شود، سال آینده شاهد بهره 

برداری از این پروژه خواهیم بود. 
مرتضی سقاییان نژاد از روند اجرای پروژه منوریل، افزود: 
این پروژه بخشی از سیستم حمل و نقل ریلی قم است که 
مسیر شمال به جنوب این شهر را به یکدیگر متصل می 
کند.وی با اشاره به مشکلاتی که در روند اجرای این پروژه 
وجود داشته است، بیان کرد: بهره برداری از پروژه منوریل 
به دلیل عدم تخصیص اعتبارات کافی با تاخیر زیادی روبه 
رو شده است.وی با اشاره به اینکه تاکنون در مسیر اجرای 

این پروژه 200 میلیارد تومان هزینه شده است، 
خاطرنشان کرد: این پروژه برای به بهره برداری 
رسیدن به 200 میلیارد تومان اعتبار دیگر نیاز 
دارد.وی میزان پیشرفت کنونی پروژه منوریل را 
مورد توجه قرار داد و افزود: این پروژه تاکنون 
50 درصد پیشرفت داشته است و امیدواریم 
که با استفاده از ظرفیت های مختلف به ویژه 
فاینانس بتوانیم اعتبار مورد نیاز را تامین کنیم.

مشکلی بابت  عبور منوریل از مقابل حرم 
مطهروجود ندارد

مدیرعامل سازمان قطار شهری شهرداری 
قم نیز در این بازدید گفت: در گام اول برای 
بهره برداری آزمایشی، دو ایستگاه از این پروژه 
برداری  بهره  آماده  کیلومتر  دو  طول  به  را 
خواهیم کرد. علی اکبر مجد حکمت افزود: در 
صورت تامین منابع مالی توسط دولت، منوریل قم در وقت 
تعیین شده به بهره برداری خواهد رسید.وی اضافه کرد: هم 
اکنون دو دستگاه واگن خریداری شده در حال مونتاژ است 
تا برای استفاده در خطوط قرار گیرد.وی ادامه داد: پست 
GIS منوریل راه اندازی شده تا مشکل برق برای راه اندازی 
واگن ها وجود نداشته باشد.مجد در مورد عبور خط منوریل 
از مقابل حرم مطهر، گفت: در زمان مسوولیت حجت الاسلام 
صالحی منش، استاندار سابق قم مجوزی برای عبور منوریل 
از مقابل حرم مطهر دریافت شده و هیچ مشکلی از این بابت 
وجود ندارد، فقط به دلیل عدم تامین منابع مالی فعلا کار 

متوقف شده است.

توصیه »همتی« به »سقائیان نژاد«

منوریل در انتظار اعتبارات دولتی نباشد

سرمقاله
گرفتاری های سیاسی 

یک توافق خوب
روسای جمهور ایران و ایالات متحده،به جز توافق14 
جولای دستکم در یک مورد دیگرنیز اشتراک نظر داشتند. 
آنها درست ساعاتی پس از اعلام توافق به مخالفان خود 

اخطار دادند از هرگونه مانع تراشی و تخریب درمسیر اجرای مفاد توافقنامه وین خودداری 
کنند. رئیس جمهور اوباما تاکید کرد "در مقابل کنگره ،اگر بخواهد توافقنامه را رد 
کند،خواهد ایستاد.آنها باید منافع ملی ایالات متحده را در نظر بگیرند". رئیس جمهور ایران 
حسن روحانی نیزابراز امیدواری کرد "مخالفان منافع ومصالح کشور را در نظر بگیرند".اما او 
با صراحتی عجیب که تا کنون کمتر دیده شده یاد آور شد" اجازه تخریب توافقنامه وناامید 

کردن مردم را به هیچکس نخواهد داد".
اینکه مخالفان در کوتاه مدت تا چه حد این اخطارها را جدی بگیرند و یا در بلند مدت 
قادر خواهند بود دستاوردهای 2سال مذاکرات را به نابودی بکشانند؟ باید منتظر ماند و 
دید .اما تا آنجا که به امروز مربوط میشود،خصوصا در واشنگتن، ظاهرا همگی خود رابرای 
یک رویارویی بی سابقه آماده می کنند.گرچه آقای رئیس جمهوربرای دفاع از دیپلماسی 
در برابر جنگ و رویارویی انگیزه بیشتری در خود احساس می کند،اما از آنجا که بسیاری 
از سیاستمداران وسناتورهای کنگره در واشنگتن،ویا تل آویو،شخص ناتانیاهو و نیز پاره ایی 
متحدان عرب منطقه ، تمامی اعتبار و حیثیت سیاسی خود را بر سر مذاکره ناموفق با ایران 
قمار کرده اند،به نظر نمی رسد آنها هم انگیزه کمی برای مقابله و بی اعتبارنشان دادن آقای 
اوباما داشته باشند.بحث بر سر میزان موفقیت است.به هر حال هر دو طرف مناقشه مشترکا 
به این نتیجه رسیده اند حیثیت و آبروی سیاسی آنها ارزش یک مبارزه سیاسی تمام عیار را 
دارد. همه امروز تصمیم گرفته اند در فرصت باقی مانده تمامی اندوخته های خود راالبته با 
انگیزه هایی متفاوت و متضاد برای پیروزی به وسط میدان بیاورند.بنا به اعتقاد دیپلمات های 
اروپایی مقیم واشنگتن ،موضع گیری قاطعانه پرزیدنت اوباما در مقابل کنگره که طوفانی را 
در محافل سیاسی ایالات متحده برپا کرده، ممکن است به یک سونامی ویرانگر برای کاخ 
سفید تبدیل شود، اگر کاخ سفید نتواند این موج را کنترل کند. اماتا چه حد موفق خواهند 
شد؟. بینر،گراهام،کاتن ،منندزو مک کین که تلویحا گفته اند مسیر ورودی دلیجان حامل 
صندوق توافقنامه را مین گذاری خواهند کرد.سناتور لیندسی گراهام گفته" این توافق بدتر 
از آن چیزی است که تصور می کردم ". جان بینیراز طرف جمهوری خواهان کنگره تاکید 
کرده"تایید این توافقنامه کار بسیار سختی خواهد بود". مک کین عصبانی قول داده آقای 
رئیس جمهور و وزیر خارجه را روی پلکان کپیتول هیل کباب کند. بولتن چند روز است 
فریاد می زند" از این بدتر نمی شد.توافق با تهران یک شکست اخلاقی و استراتژیک بزرگ 
برای ایالات متحده و منافع ملی ست".کاتن توافق را یک شرمساری توصیف کرده است. در 
میان متحدان منطقه ایی موضع اسرائیل و عربستان هم که از پیش مشخص بود.البته بحث 
بر سر این مخالفت ها یک چیز است،میزان تاثیرآنها چیز دیگر.به این اعتبار که مخالفت ها 
و تهدیدها در کوتاه مدت اگرچه نگران کننده هستند ،اما در بلند مدت می توانند مرگبار 

تلقی نشوند،همین تاحد زیادی موجب امیدواری ست.به 2 دلیل:
نخست، نباید فراموش کنیم که کاخ سفید در اوج بدبینی نسبت به برنامه اتمی ایران 
توانست پروسه مذاکره با تهران را طراحی و با فرصتی که ایرانی ها با انتخاب پرزیدنت 
روحانی ایجاد کردند،هر چند سخت و خونین،اما کنگره و متحدان بین المللی تحریم و 
فشاربه ایران را وادار به عقب نشینی کند. به هرحال آقای اوباما دلیجان مذاکره با ایران را به 

قول اهالی فیت ویل به سلامت از گزند راهزنان صحرای نوادا تا به امروزدرامان نگه داشته.
دوم، آقای رئیس جمهور با مخاطب قرار دادن افکار عمومی وآنها را در مقابل جنگ 
طلبان کنگره قرار دادن،عملا بازی مهم تسلط به افکار عمومی خسته از جنگ و پرداخت 
مالیات را برده است،آنگاه که مردم را در برابر این گزینه قرار داد.ِ "پذیرش جنگ یا تحمل 

دیپلماسی،کدامیک؟".
او با تکیه برهمین حساسیت عمومی تقریبا مطمئن است 35 درصد آراء حامی خود 
در میان اعضای کنگره رادارد،اگرجمهوری خواهان تصمیم به رد توافقنامه بگیرند.در یک 
مورد حمایت قاطع متحد خوشنام دیرین سناتورپلوسی برای آقای اوباما تنها یک حمایت 
شخصی نیست، بلکه یک اعتبارو حمایت تمام عیار اعضای حزب دمکرات از سیاست های 
رئیس جمهور طی یکسال و نیم آینده تا انتخابات ریاست جمهوری تلقی می شود،خصوصا 
که خانم کلینتون نیز به حمایت از آقای اوباما برخاسته است. فکر میکنم آقای اوباما  این 
پیروزی کم نظیر را به سرمایه ایی برای حزب دمکرات در انتخابات ریاست جمهوری 
2016 تبدیل خواهدکرد.خانم کلینتون،حزب دمکرات و از همه مهمترجمهوریخواه این را 
به خوبی متوجه شده اند. فقط باید منتظر ماند و دید گروه شعبده بازان کنگره ،"سناتور 
بینر و متحدان او" برای مقابله با رئیس جمهوراز کلاه جادوی خود چه جانوری بیرون 

خواهند آورد؟

متین مسلم
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آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,965,000یک مثقال طلا

915,320یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

8,950,000سکه بهار آزاد ی

8,960,000سکه امامی

4,660,000نیم سکه

2,660,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,400,000 تیپ 5

 206SD37,200,000وی 8

GLX 405 32,400,000پژو 

SLX 405 32,600,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 39,000,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,200,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلند ر

 معاون وزیر جهاد کشاورزی خبر داد؛
کاهش ۱۰۰ میلیون دلاری

 هزینه واردات گندم پس از لغو تحریم ها
معاون وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه لغو تحریم ها هزینه واردات گندم 
را حدود 20 درصد کاهش می دهد، گفت: امس�ال نیاز به واردات 2 میلیون 
تن گندم برای تامین کسری کشور وجود دارد، که لغو تحریم ها 100 میلیون 

دلار از این هزینه می کاهد .
علی قنبری با اشاره  شرایط تامین کالاهای اساسی، بعد از برداشته تحریم ها، افزود :با 
وجود اینکه واردات کالاهای اساسی شامل تحریم ها نمی شود، اما به دلیل مشکلاتی 
ــت، دربرخی ازمواقع این کالا  ــندگان وجود داش که در نحوه پرداخت پول به فروش
ــد که این امرهزینه واردات این محصول را افزایش  ــطه ها انجام می ش ازطریق واس

داده بود.
ــته شدن تحریم ها، هزینه های واردات کالاهای  ــان کرد: بعد از برداش وی خاطر نش
اساسی 15 تا  20 درصد کاهش می یابد و امکان رقابت پذیری بیشتری برای واردات 

کالا فراهم می کند.
مدیر عامل شرکت مادر تخصصی بازرگانی دولتی ایران ادامه داد:  با بهبود شرایط 
واردات و اعلام رفع تحریم ها، برخی از کشور هایی که در گذشته کالاهای اساسی را 

در اختیار ما قرار نمی دادند، پیش قدم شده اند و از ایران معذرت خواهی کرده اند.
وی اظهار داشت:  مصرف سالانه گندم در کشور 11 میلیون تن است که از این میزان 
9 میلیون تن آن در اختیار خبازی ها قرار گرفته و مابقی آن به مصارف صنعت، شیرنی 

پزی ها و صنایع ماکارونی می رسد.
قنبری با پیش بینی تولید گندم در سال جاری، تاکید کرد: میزان تولید گندم در 
کشور به سه مورد میزان بارندگی ها، قیمت تضمینی و نحوه مدیریت خرید تضمینی 
ــتی  ــال جاری به درس گندم ارتباط دارد. در صورتی که خرید تضمینی گندم در س
صورت گیرد، از 11 میلیون تن گندم تولیدی کشور 8 میلیون تن به صورت تضمینی 

خرید می شود.
ــاورزی بیان داشت:  تا به امروز در حدود 6 میلیون تن گندم  معاون وزیر جهاد کش
خریداری شده است، اما پیش بینی می شود که این رقم تا 8 میلیون تن افزایش یابد.

واردات یک میلیون تن گندم برای تامین ذخایراستراتژیک
ــری گندم مورد نیار کشور، نیازمند واردات  ــت:  برای تامین کس قنبری اظهار داش
ــتیم، که یک میلیون تن آن در بخش های خبازی و  2 میلیون تن گندم دیگر هس

یک میلیون تن آن برای برای تامین ذخایراستراتژیک مورد استفاده قرار می گیرد.
وی تصریح کرد: درصورت واردات این میزان گندم، بر طبق روال سال های گذشته 
ــود، که در صورت رفع تحریم ها، 100  ــور خارج می ش 600 میلیون دلار ارز از کش

میلیون دلار از هزینه های واردات کاسته می شود.

با وجود کاهش اخیر نرخ سود بانکی در حالی انتقاد نسبت 
به بالابودن این نرخ ها همچنان مطرح است که نه در بین 
مدیران اقتصادی و بانکی و نه کارشناسان هیچ تفاهمی در 
رابطه با کاهش یکباره نرخ سود در شرایطی که الزامات آن 

فراهم نیست وجود ندارد.
نمایندگان مجلس که در یکی دو سال گذشته بارها وزیر اقتصاد 
را برای پاسخگویی نسبت به بالا بودن نرخ سود بانکی فرا خوانده اند 
اخیرا نیز با تذکر به وی سودهای بانکی را بلای جان مردم دانستند.

قاسم احمدی لاشکی در صحن علنی مجلس با بیان اینکه در 
دنیا وام برای گره گشایی است، اما به دامی برای بلعیدن زندگی مردم 
تبدیل شده، گفت که سود بانکی بلای جان مردم شده و غالب 

بازاریان را گرفتار کرده است.
وی که خطاب به طیب نیا گفته بود، وزیر اقتصاد نباید بگوید من در 
این زمینه مسئولیتی ندارم و توپ را به زمین دیگران بیندازد یادآور 
شد که وزیر اقتصاد عضو شورای پول و اعتبار بوده و اعضای هیات 
مدیره بانک های دولتی را خود تعیین می کند،بنابراین باید از وی 
سوال کرد که به چه دلیل به فعالیت بانک های خصوصی نظارت موثر 
نمی شود؟ که نتیجه آن این است که بانک های دولتی توان رقابت 

را از دست داده اند. 
انتقادات نمایندگان مجلس نسبت به بالا بودن نرخ سود بانکی 

گرچه به حق بوده و بالا بودن این نرخ ها موجب شده تا تسهیلات 
دریافتی برای بسیاری از متقاضیان که اغلب واحدها و بنگاههای 
تولیدی هستند به صرفه نباشد و از دریافت آن خودداری کنند، ولی 
در سویی دیگر نباید شرایط بانکها و اوضاع اقتصادی را نادیده گرفت.

در حالی با وجود کاهش اخیر نرخ سود بانکی تا 24 درصد، پیش 
تر وزیر اقتصاد درخواست برای کاهش دوباره نرخ سود را خواسته ای 
ضروری و مهم دانسته و تفاهم کامل در مورد ساماندهی و متناسب 
سازی نرخ سود بانکی را اعلام کرده بود که این موضوع را بدون 

شرط نگذاشت.
طیب نیا که مانند مقامات بانک مرکزی بر ساماندهی تدریجی نرخ 
سود بانکی تاکید دارد، معتقد است که کاهش یک باره و غیر منطقی 
نرخ سود موجب حرکت نقدینگی به سمت بازار طلا و ارز شده و 

زمینه برای گسترش فساد را تقویت می کند.
از سویی دیگر باید توجه داشت که با وجود کاهش تدریجی نرخ 
سود بانکی هم تمایل چندانی در بین بانکها برای کاهش نرخ های 
قبلی وجود نداشته و با ترفندهای مختلف از پرداخت تسهیلات با 
سود 24 درصد خودداری می کنند در عین حال که برای پیش 
گیری از خروج سپرده های موجود نیز به هر طریقی مصوبه شورای 

پول و اعتبار را دور زده تا منابع بیشتری جذب کنند.
این در حالی است که کارشناسان نیز با وجود اینکه بالا بودن 

نرخ سود بانکی را آسیبی برای اقتصاد کشور می دانند، اما بر این 
باورند که درخواست برای کاهش یکباره نرخ سود با اوضاع موجود 
منطقی نیست و باید پیش از هر موضوعی درصدد رفع موانع آن بر 
آمد و سپس نسبت به ضربه دیدن مردم نسبت به بالا بودن نرخ 

سود شعار داد.
برای کاهش سود بانکی شعار کافی نیست عمل کنیم

در این رابطه احمد حاتمی یزد – کارشناس امور بانکی – معتقد 
بانک ها،  بر  اقتصادی و وضعیت حاکم  است که شرایط موجود 
همچنین بازار غیرمتشکل پولی فضایی را ایجاد نمی کند که حتی در 
صورت تمامی انتقادات نسبت به بالا بودن سود بانکی بتوان آن را به 

آنچه که باید باشد کاهش داد.
وی دو دلیل عمده را موجب عدم تناسب نرخ سود بانکی عنوان 
کرد و با اشاره به نرخ تورم به عنوان موضوع اولیه ایسنا گفت: گرچه 
نرخ تورم در یکی دو سال گذشته به طور قابل توجهی کاهش یافته 
و کنترل شده است، اما همچنان نرخ 15 تا 16 درصدی هم بالا 
محسوب می شود؛ بنابراین نرخ سود سپرده و تسهیلات نمی تواند 
با این نرخ تورم برابری کرده و یا کمتر از آن قرار گیرد. از این  رو تا 
هنگامی که نرخ تورم بیشتر کاهش نیافته نباید توقع کاهش نرخ 

سود بانکی را نیز داشت.
این کارشناس امور بانکی با تاکید بر وابستگی نرخ بهره بانکی به 

نرخ تورم یادآور شد: تا زمانی که درک درستی از منطق اقتصادی 
در رابطه با این موضوع وجود نداشته باشد، انتقاد درباره بالا بودن نرخ 

سود بانکی هرچند که به نفع اقتصاد نیست منطقی نخواهد بود.
حاتمی یزد به عدم تناسب عرضه و تقاضا به عنوان عامل دیگر در 
بالا بودن نرخ سود بانکی اشاره کرد و گفت: کاهش نرخ سود زمانی 
اتفاق می افتد که در کنار کنترل تورم، عرضه پول از تقاضای آن کمتر 
نباشد این درحالی است که با وجود این که حجم نقدینگی در دولت 
گذشته هشت برابر و تاکنون 10 برابر افزایش یافته، هنوز به طور 
هدفمند در اقتصاد توزیع نشده و پاسخگوی نیاز متقاضیان تسهیلات 
نبوده است و از این رو عرضه و تقاضای پول با یکدیگر همتراز نیست.

وی توضیح داد: در سال های گذشته عده زیادی از جمله دولت 
بنگاه های اقتصادی کوچک و بزرگ و افراد خاص حجم زیادی از 
منابع بانک ها را در قالب تسهیلات دریافت کرده و آن را برنگرداندند 
که این موضوع خود موجب کاهش عرضه نقدینگی در بانک ها شده و 
آنها ناچارند تا برای جبران کمبود منابع سپرده های مردم را در رقابت 
با یکدیگر با سود بالاتری جذب کنند که این مساله خود موجب 
افزایش بهای تمام شده پول آنها شد و در نهایت به گرانترشدن 
تسهیلات بانکی و همچنین بالا بردن نرخ سود آن منجر شده است.

مدیرعامل سابق بانک صادرات با بیان این که بهتر است منتقدان 
به بالا بودن نرخ سود بانکی برای آن چاره ای اندیشیده و موانع کاهش 
این نرخ ها را برطرف کنند، خاطرنشان کرد: این در حالی است که 
باید مطالبات معوق بانکی با اتخاذ تدابیر کارشناسی به سیستم بانکی 
بازگشته و از سویی دیگر دولت نیز فکری برای برگرداندن بدهی 
100 هزار میلیاردی خود به شبکه بانکی داشته باشد، از سویی دیگر 
در صورت کاهش بیشتر تورم می توان گفت شرایط برای کاهش نرخ 

سود بانکی فراهم می شود.
وی تصریح کرد: اگر واقعا دلمان برای مردم می سوزد که چرا باید 
تسهیلات بانکی را با نرخ های سود بالا دریافت کنند و در توجیه آن 
تمام انتقادات را به سوی بانک ها ببریم، بهتر است برای پیشگیری از 
فعالیت موسسات اعتباری که با سو استفاده از نام ائمه و مقدسات 
بیش از 20 درصد نقدینگی کشور را در خود جای داده و سودهای 
بالای 30 درصد برای تسهیلات دریافت می کنند چاره ای بیندیشیم 
نه این که آنها را به حال خود رها کرده و تنها بانک ها مورد هجمه قرار 
گیرند.  با توجه به کاهش بیش از 25 درصدی نرخ تورم در دو سال 
گذشته ، شورای پول و اعتبار با توجه به توافق بانکها و بانک مرکزی 
دو بار نرخ سود را کاهش داد. بر این اساس یک بار در اردیبهشت 
1393 نرخ سود سپرده از نرخ های بالایی که به 30 درصد هم می 
رسید به 22 درصد کاهش یافت و نرخ های روزشمار 10 درصد 
تعیین شد، این در حالی است که در اردیبهشت ماه امسال نیز در 
مصوبه ای دیگر نرخ سود سپرده 22 درصد سالانه به 20 درصد 
کاهش یافت.  شورای پول و اعتبار همچنین به منظور رونق تولید 
و جذب آسان تر منابع در این بخش نرخ سود تسهیلات را از 28 
درصد به 24 درصد کاهش داد و قرار بر این شد تا با بررسی های 
انجام شده در دوره های سه ماهه از عملکرد بانکها در صورت فراهم 

شدن شرایط ، نرخ های سود مجدد مورد بازنگری قرار گیرد.

سود بانکی بلای جان مردم شد!

وقتی اشتغال مردانه و بیکاری زنانه می شود

نتایج طرح آمارگیری نیروی کار کشور نشان می دهد در حالی که نرخ بیکاری 
زنان در سال 1392 به 19,8 درصد رسیده، نرخ مشارکت مردان در بازار کار 63 
درصد بوده است که از افزایش جذب مردان نسبت به زنان در بازار کار حکایت 

دارد.
بر اساس آمارهای رسمی، نرخ بیکاری زنان از 16.8 درصد در سال 1388 به 19.8 درصد 
در سال 1392 رسیده است که افزایش 3 درصدی شاخص نرخ بیکاری زنان در پنج سال 
گذشته را نشان می دهد این در حالی است که در این مدت، نرخ بیکاری مردان از 10.8 

درصد به 8.6 درصد کاهش یافته است.
 همچنین نرخ مشارکت مردان در بازار کار ایران طی سال 1392، 63 درصد اعلام شده 
است در حالی که این نرخ برای زنان حدود 12.4 درصد بوده است که می توان این طور 
استنباط کرد که شکاف جنسیتی اشتغال طی این دوره پنج ساله روندی صعودی داشته و 

جذب مردان در بازار کار نسبت به زنان بیشتر بوده است.
 نکته حایز اهمیت اینکه تعداد شاغلان مرد در سال 1392، نسبت به سال 1388 به 
میزان 5.0 درصد افزایش پیدا کرده و از رقم 1۷334085 نفر به 18200886 نفر رسیده 

است که نشان می دهد با پدیده مردانه شدن اشتغال و زنانه شدن بیکاری مواجه هستیم.
 در طول دهه های اخیر مساله اشتغال به ویژه اشتغال زنان به یکی از موضوعات مهم و 

تأثیرگذار در تصمیم گیری ها و برنامه ریزی های کشور مبدل شده است. 
آمارهای رسمی بیانگر آن است که در پنج سال گذشته )1392-1388( تعداد شاغلان 

زن در ایران با کاهش 14.2 درصدی مواجه بوده است. 
بر اساس نتایج طرح آمارگیری نیروی کار کشور در سال 1388، حدود 3 میلیون و ۷00 
هزار نفر از شاغلان کشور را زنان تشکیل داده اند این در حالی است که در سال 1392، این 
تعداد به 3 میلیون و 145 هزار نفر رسیده که نشان از کاهش 521 هزار نفری تعداد 
شاغلان زن دارد؛ به عبارتی هر سال به طور متوسط، حدود 100 هزار نفر از زنان شاغل در 

کشور از بازار کار خارج شده اند. 
نسبت جنسی اشتغال طی سالهای اخیر نیز حاکی از آن است که این نسبت روند 
افزایشی داشته به نحوی که از 4۷3 مرد شاغل در برابر 100 زن شاغل در سال 1388 به 
5۷9 مرد شاغل در برابر 100 زن شاغل در سال 1392 رسیده است؛علاوه بر آن نسبت 
جنسی بیکاری طی این سالها روند کاهشی را تجربه کرده است به نحوی که از 283 مرد 
بیکار در مقابل 100 زن بیکار در سال 1388 به 221 مرد بیکار در مقابل 100 زن بیکار 

در سال 1392 رسیده است.  
نکته قابل توجه این که علیرغم کاهش تعداد زنان شاغل در سال 1392 نسبت به سال 
1388، تعداد زنان شاغل دارای تحصیلات عالی طی همین دوره زمانی به میزان 21.5 
درصد افزایش پیدا کرده است که افزایش تعداد زنان شاغل تحصیلکرده متاثر از دو عامل 
اصلی ورود زنان تحصیل کرده به بازار کار و افزایش سطح تحصیلات زنان شاغل بوده است.

 در بحث شکاف جنسیتی اشتغال، نخستین موضوعی که درباره آمارهای اشتغال زنان 
جلب توجه می کند، تغییراتی است که در نرخ بیکاری زنان صورت گرفته است. بر اساس 
آمارهای رسمی، نرخ بیکاری زنان در سال 1388 از 16.8 درصد به 19.8 درصد در سال 
1392 رسیده است که افزایش 3 درصدی شاخص نرخ بیکاری زنان در پنج سال گذشته 
را نشان می دهد، این در حالی است که در این مدت، نرخ بیکاری مردان از 10.8 درصد به 
8.6 درصد کاهش یافته است.نرخ مشارکت مردان در بازار کار ایران نیز طی سال 1392، 
63 درصد اعلام شده است در حالی که این نرخ برای زنان حدود 12.4 درصد بوده که 
می توان این طور استنباط کرد که شکاف جنسیتی اشتغال طی این دوره پنج ساله روندی 

صعودی داشته و جذب مردان در بازار کار نسبت به زنان همواره بیشتر بوده است. 
در مقابل، شکاف جنسیتی بیکاری طی این سالها روند نزولی داشته و از رقم 64.6 درصد 
در سال 1388 به رقم 54.8 درصد در سال 1392 رسیده است که طبعا ادامه این وضعیت 

موجب انباشته شدن بیکاران زن در بازارکار خواهد شد.
 اما بررسی تحولات اشتغال زنان در بخش های عمده اقتصادی طی این سالها نشان 
می دهد که زنان از برخی حوزه های شغلی خارج شده و به روی آوردن یا جایگزین شدن 

در حوزه های دیگر تمایل نشان داده اند. 
آمارها بیانگر آن است که در سال 1388 نزدیک به 30.5 درصد زنان در مشاغل 
کشاورزی، 25.5 درصد در حوزه صنعت و 44 درصد در حوزه خدمات مشغول به کار 
بوده اند و تغییرات صورت گرفته موجب شده تا به تدریج حوزه های کشاورزی و صنعت، 
سهم کمتری از اشتغال زنان را به خود اختصاص دهند و در مقابل، حوزه خدمات سهم 

بیشتری از زنان را در اختیار بگیرد. 
همچنین با بررسی توزیع شاغلین زن دانش آموخته و دارای تحصیلات عالی در گروههای 
عمده شغلی طی دوره پنج ساله )1392-1388(، می توان گفت در تمامی این سالها سهم 
زنان در گروههای عمده شغلی اعم از متخصصان، قانونگذاران،مقامات عالی رتبه، مدیران، 
تکنسین ها و دستیاران از سایر گروهها بیشتر بوده است که نشان دهنده تغییر فعالیت زنان 

در پستهای مدیریتی و به عبارتی کیفی شدن اشتغال زنان است. 

 جزئیات جدید شرایط دریافت وام ۸۰ میلیونی مسکن

آلمانی ها در مذاکره با نفتی ها به دنبال چه هستند؛

تشدید احتمال صادرات گاز به آلمان

معاون نعمت زاده به مهر اعلام کرد:
شرایط بازپرداخت ۵میلیارد دلار یوزانس

بانک مسکن جزئیات جدید شرایط متقاضیان دریافت وام 80 میلیون تومان خرید 
مسکن، واحد مسکونی مورد خرید و نحوه سپرده گذاری در این بانک برای دریافت 

تسهیلات جدید مسکن را اعلام کرد.
 بر اساس اعلام این بانک، متقاضیان متأهل، باید سرپرست خانوار باشند. همچنین آن دسته 
از سرپرستان خانواری که همسر آنان فوت یا جدا شده ولی حضانت فرزند بر عهده آنان است، 

می توانند حساب پس انداز مسکن یکم افتتاح کنند.
 همچنین متقاضی دریافت تسهیلات نباید خود، همسر یا فرزندان صغیر وی از تسهیلات 

بانک مسکن یا سایر بانک ها برای خرید، احداث واحد مسکونی، انتقال سهم الشرکه یا تغییر واحد 
مسکونی استفاده کرده باشد.

 بر اساس اعلام اخیر بانک مسکن، دریافت کنندگان وام جعاله 10 میلیون تومانی بانک مسکن 
و سایر بانک ها نیز نمی توانند متقاضی دریافت این تسهیلات شوند؛ ولی دریافت کنندگان وام های 
خرید یا جعاله مسکن مؤسسات مالی و اعتباری )غیر از بانک ها( می توانند متقاضی دریافت 

تسهیلات 80 میلیون تومانی بانک مسکن باشند. 
از دیگر شرایط متقاضی، عدم دریافت امکانات دولتی تهیه مسکن بر اساس استعلام فرم »ج« 

از وزارت راه و شهرسازی شامل زمین، مسکن، تسهیلات یارانه ای و ... است.
 شرایط واحد مسکونی

 بنا به اعلام بانک مسکن، واحد مسکونی مشمول تسهیلات 80 میلیون تومانی این بانک باید 
ــاز بودن،  مقررات ملی ساختمان و آیین نامه 2800 در ساخت آن رعایت شده و  علاوه بر نوس

تأییدیه استحکام بنا را دریافت کرده باشد. 
بانک مسکن نوساز بودن ملک را گذشتن حداکثر هفت سال از تاریخ صدور جواز ساخت و سه 

سال از تاریخ صدور پایان کار ساختمانی اعلام کرده است. 
نحوه سپرده گذاری

ــاس اعلام بانک مسکن، متقاضی دریافت وام 80 میلیون تومانی باید در زمان افتتاح   بر اس
حساب پس انداز مسکن یکم، 6 میلیون و ۷00 هزار تومان را در این بانک سپرده گذاری کند؛ 
ولی برای دریافت وام 80 میلیونی باید در 6 دوره 6 ماهه، حداقل متوسط موجودی به مبلغ 
13 میلیون و 500 هزار تومان )در هر دوره به صورت مجزا( را در حساب خود داشته باشد تا 
متقاضی بتواند پس از 36 ماه )3 سال( این وام را دریافت کند؛ اما اگر بخواهد بعد از گذشت 2 
دوره 6 ماهه )یک سال( وام 80 میلیون تومانی دریافت کند، باید حداقل موجودی متقاضی در 

پایان یک سال از زمان افتتاح حساب 40 میلیون تومان باشد. 

در آستانه ورود هیئت اقتصادی این کشور به تهران، 
شنیده می ش�ود که ایران و آلمان در همه زمینه های 
نفت�ی اعم از بالادس�تی و پایین دس�تی و همچنین 
صادرات متقابل تکنولوژی و محصولات پتروشیمی و 

گاز آماده همکاری هستند.
 پس از توافق ایران و 6 قدرت برتر جهانی مانع اصلی توسعه 
همکاری اقتصادی با غرب و اروپا به طور کامل برداشته شده 
است و اکنون سفر هیات عالی رتبه آلمان به تهران درحالی 
ــفر ضمن آشنایی  ــت در این س انجام می گیرد که قرار اس
شرکتهای خصوصی دو کشور با یکدیگر، درباره نحوه دریافت 
ــرکتهای بزرگ آلمانی و همچنین صادرات  تکنولوژی از ش

محصولات پتروشیمی به آلمان مذاکراتی انجام شود.
ــرکتهای آلمانی همچنین   بنا به گفته مقام های مطلع، ش
ــتی پروژه های نفت ایران فعال  ــت در بخش بالادس قرار اس
شوند و گفته می شود باتوجه به این که آلمان شرکت بزرگ 
ــدارد و آن ها نمی  ــتی نفت ن و قدرتمندی در بخش بالادس
ــد در پروژه های بزرگی مثل آزادگان حضور پیدا کنند  توانن
اما می توانند در پروژه های متوسط بخش بالادستی حضور 
داشته باشند.  همچنین در جریان سفر هیات آلمانی به تهران، 
دریافت تکنولوژی از آلمان و صادرات محصولات پتروشیمی 

ایران به این کشور مورد بررسی قرار می گیرد.
 آلمان، پیش از تحریمها دومین شریک تجاری ایران بوده 
است. معاون سابق وزیر نفت در امور بین الملل که اکنون سفیر 
ایران در برلین است در این خصوص که آیا در این سفر درباره 
صادرات گاز به آلمان نیز مذاکراتی انجام شود، به پایگاه خبری 
وزارت نفت گفته است: احتمال صحبت در این زمینه وجود 
دارد؛ صادرات گاز به آلمان می تواند از دو طریق ال ان جی و 

خط لوله انجام شود. 
درحالی که وزیر نفت چندی پیش در سفری خارجی گفته 
ــادرات گاز از طریق ال.ان.جی به اروپا باصرفه  بود، گزینه ص
ــت و درحالی که اکنون پس از  تر از صادرات با خط لوله اس
ــود،  لغو تحریمها پروژه های ال ان جی در ایران فعال می ش
صادرات گاز بوسیله خط لوله با توجه به زمانبر و طولانی بودن 
آن و همچنین با توجه به قیمت گاز در اروپا بعنوان آلترناتیو 

مطرح است که نیاز به عزم سیاسی دو کشور دارد. 
هیئت 60 نفره آلمانی به ریاست زیگمار گابریل، قائم مقام 
صدراعظم آلمان که همزمان وزیر اقتصاد و انرژی این کشور 
نیز هست، برای گسترش روابط سیاسی ،تجاری و اقتصادی 
و به دعوت بیژن زنگنه، وزیر نفت امروز )یکشنبه، 28 تیرماه( 

وارد تهران می شوند. 
لینده، زیمنس، مرسدس دایملر، باسف، فولکس واگن، جی 
آی زد )GIZ( و ده ها شرکت آلمانی، به عنوان نخستین هیئت 

بلند پایه اروپایی وارد تهران می شوند.
 حسین اسماعیلی، مدیرکل اروپا، آمریکا و همسایگان دریای 
خزر وزارت نفت پیشتر با اشاره به سفر هیات آلمانی به تهران 
با بیان این که سفراین هیات، نخستین سفر یک هیات بلند 
ــت، گفت:  پایه اروپایی بعد از توافق ایران و 1+5 به تهران اس
آلمانها بعنوان بزرگترین شرکای تجاری ایران قبل از تحریم، 
از توانمندی بالایی در زمینه های مختلف صنعتی برخوردار 
ــفر، 10 شرکت از  ــتند .   وی با بیان این که در این س هس

بزرگترین شرکتهای آلمانی به همراه تعداد زیادی از شرکتهای 
کوچک حضور دارند، افزود: توانمندی این شرکتها در زمینه 

تکنولوژی و تامین تجهیزات بسیار بالاست. 
ــران هم اظهار  ــن هیات در ای ــماعیلی درباره برنامه ای اس
ــفر این هیات تجاری، سیاسی، اقتصادی  کرد: همزمان با س
هماهنگی لازم با اتاق بازرگانی ایران، بخش خصوصی، بخش 
ــازنده انجام شده است و آنها  دولتی برای انجام مذاکرات س
قرار است با وزیر نفت، وزیر امور خارجه، وزیر صنعت، معدن، 
تجارت، وزیر نیرو، اعضای اتاق بازرگانی ایران دیدار و گفتگو 
کنند.  به گفته مدیرکل اروپا، آمریکا و همسایگان دریای خزر 
وزارت نفت، این سفر نقطه عطفی در روابط بین دو کشور که 

مدتی در روابط آنها خلل ایجاد شده بود، است.
 اسماعیلی درباره این که آیا در این سفر قراردادی مابین دو 
کشور امضا خواهد شد؟ تصریح کرد: قطعا عقد قرارداد و شروع 
مذاکره نیازمند زمان است اما این سفر می تواند شروع خوبی 

برای آغاز همکاریها و عقد قرارداد باشد. 

مع�اون وزیر صنعت با اش�اره به وعده مع�اون اول رئیس جمهور برای اختصاص 
5 میلیارد دلار یوزانس به بخش تولید کشور، گفت: اگرچه هنوز بخشنامه بانک 

مرکزی ابلاغ نشده اما بازپرداخت شش ماهه یا یکساله است.
 محسن صالحی نیا با اشاره به وعده معاون اول رئیس جمهور مبنی بر اختصاص 5 میلیارد 
دلار یوزانس برای بخش تولید کشور، گفت: هنوز ابلاغیه رسمی از سوی بانک مرکزی برای 
اختصاص 5 میلیارد دلار یوزانس به بخش تولید کشور صادر نشده  ولی شنیده ها حاکی از این 
است که برای 5 میلیارد دلار یوزانس با اولویت تامین مواد اولیه بخش تولید، اعتباری در نظر 
گرفته شده است.  معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: بر این اساس، صنایعی که تامین 
مواد اولیه آنها اجتناب ناپذیر باید از منابع غیرداخلی تامین شود، این منابع اختصاص خواهد 
یافت که عمدتا صنایع شیمیایی، دارویی، غذایی و لوازم خانگی و خودرو را در بر می گیرد اما 
باز هم به نظر نمی رسد که این منابع می تواند در اختیار اغلب صنایع کشور قرار گیرد تا از آن 

در زنجیره تامین خود، استفاده کنند.
 وی تصریح کرد: در این میان، برخی صنایع پتانسیل رشد دارند و تامین مواد اولیه و ملزومات 
تکمیلی آنها بعضا حساسیت دارد و به قطعات و برخی از تجهیزات خاصی نیاز دارند که می تواند 

تکمیل کننده ظرفیت تولید آنها باشد. 
صالحی نیا در خصوص شرایط بازپرداخت 5 میلیارد دلار یوزانس گفت: شرایط مثل گذشته 
است و به صورت یوزانس شش ماهه یا یکساله بازپرداخت صورت می گیرد، بنابراین متقاضی 
می تواند با پیش پرداخت اولیه، از ظرفیت این منابع مالی استفاده کرده و در موقع سررسیده 
آن را به صورت شش ماهه یا یکساله با نرخ روز ارز، بازپرداخت کند. البته بانک مرکزی حرف 

آخر را در شیوه بازپرداخت با ابلاغ بخشنامه خود می زند.
 وی اظهار داشت: بانک مرکزی عددی را بر اساس محدوده و توان مالی خود مشخص می کند 

و واحدهای تولیدی به نسبت نیاز خود برای مواد اولیه از آن استفاده می کنند.
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مدیرعامل باشگاه صبا:

آغاز دیرهنگام تمرینات صبا در طول فصل 
مشکل آفرین می شود

مدیرعامل باشگاه صبا گفت: آغاز دیرهنگام تمرینات تیم فوتبال صبا در 
طول فصل جدید مشکلاتی به وجود خواهد آورد ولی امیدواریم با حمایت های 

استانداری و مسئولان قم بتوانیم شرایط خوبی در لیگ فراهم کنیم.
عباس جهان بینی با اشاره به برگزاری جلسه سرپرست استانداری قم با مسئولان، کادر 
فنی و بازیکنان تیم فوتبال صبای قم عنوان کرد: همتی طی مدت کوتاهی که به عنوان 
سرپرست استانداری قم منصوب شده است مسائل باشگاه صبا را رصد کرده و حتی در 

دو، سه جلسه که برای رفع مشکلات صبا بود شرکت داشت.
وی یادآور شد: با توجه به بضاعت و هزینه های کمی که سال گذشته داشتیم در دور 
رفت لیگ برتر جایگاه ششم جدول و در پایان فصل رتبه نهم را کسب کردیم که این برای 

تیمی که از لحاظ هزینه ها چهاردهمین تیم کشور بود بسیار مطلوب است.
مدیرعامل باشگاه صبای قم با بیان اینکه زمان در اختیار گرفتن تیم در سال گذشته 
حدود 65 درصد بدهی از فصل 93-92 داشتیم اظهار کرد: در فصل اخیر ابتدا بدهی های 
باشگاه را تسویه کردیم و تا پایان فصل نیز حدود 40 درصد از قراردادهای بازیکنان 
را پرداخت کردیم. جهان بینی خاطرنشان کرد: بسیاری از تیم های لیگ برتر دو یا سه 
برابر تیم صبا هزینه کردند اما تیمشان به لیگ دسته اول رفت اما بازیکنان صبا با وجود 
مشکلات مالی که داشتند تا روز آخر مسابقات با تمام توان بازی کردند و رتبه خوب 
نهمی را به دست آوردند. وی در خصوص توجه به تیم های پایه صبا گفت: تیم های 
فوتبال ما از رده سنی 14 تا 21 سال تشکیل شد که خوشبختانه تیم امید صبا به لیگ 
برتر صعود کرد. مدیرعامل باشگاه صبای قم افزود: سال گذشته در دو رشته ورزشی 
هندبال و کشتی تیمداری می کردیم که به دلیل مشکلات مالی تیم هندبال را در اواسط 
فصل رها کردیم و نتوانستیم هزینه های آن را تامین کنیم. جهان بینی با توجه به تاکید 
سرپرست استانداری قم و هیئت مدیره باشگاه صبا به واگذاری سهام باشگاه به بخش 
خصوصی گفت: قصد انجام این کار را داشتیم ولی با توجه به اینکه این امر یک پروسه 
زمان بر است و مشکلات اقتصادی که در ورزش ایران وجود دارد تلاشمان در مرحله اول 
نتیجه ای نداشت که موجب شد زمان آماده سازی تیم را از دست دهیم. وی با بیان اینکه 
آغاز دیرهنگام تمرینات تیم فوتبال صبا در طول فصل جدید مشکلاتی به وجود خواهد 
آورد اضافه کرد: امیدواریم با حمایت های استانداری و مسئولان شهر قم بتوانیم شرایط 
خوبی در لیگ پیش رو برای صبا فراهم کنیم. مدیر عامل باشگاه صبا ضمن تشکر از مدیر 
کل ورزش و جوانان و کریم بهرامی رئیس هیئت فوتبال استان قم گفت: اداره کل ورزش 
و جوانان و هیئت فوتبال استان قم همواره در حد توان ما را یاری کردند که امیدواریم در 

آینده نیز این امر ادامه داشته باشد.

با غلبه بر تیم شرکت توزیع نیروی برق:

شهرداری قهرمان فوتسال جام رمضان 
نهادهای دولتی قم شد

تیم فوتسال شهرداری قم با پیروزی پرگل در مسابقه نهایی به مقام نخست و 
عنوان قهرمانی رقابت های فوتسال ادارات ارگان های دولتی قم دست پیدا کرد.
 دیدار نهایی رقابت های فوتسال جام رمضان ادارات و ارگان های دولتی در 
قم جمعه شب بین تیم های شهرداری و شرکت توزیع نیروی برق قم برگزار شد 
که در پایان دیداری جذاب و تماشایی این تیم فوتسال شهرداری قم بود که با 

کسب برتری مقابل تیم توزیع نیروی برق قم به مقام قهرمانی رسید.
مسابقه نهایی رقابت های امسال در سالن مجموعه فرهنگی ورزشی شهدای شهرداری 
قم و در حضور مسئولین شهرداری کلانشهر قم، مسئولان استان قم و تماشاگران مشتاق 
فوتسال برگزار شد که با برتری تیم شهرداری قم و قهرمانی این تیم همراه بود، ضمن 
اینکه تیم توزیع نیروی برق قم که سال 1392 در همین جام با شکست شهرداری قهرمان 

شده بود، این بار در جایگاه دوم قرار گرفت.
بر اساس برنامه ریزی مسئولین برگزاری رقابت های فوتسال جام رمضان ادارات و 
ارگان های دولتی در قم، امسال مجموعا 20 تیم در این بازی ها شرکت کرده بودند که 
دیدارهای خود در مرحله مقدماتی را در چهار گروه برگزار کردند تا تکلیف صعود کننده ها 
مشخص شود. بعد از انجام بازی های مقدماتی و همچنین سپری کردن دیدارهای مراحل 
حذفی، سرانجام تیم های فوتسال شهرداری قم )الف(، توزیع نیروی برق قم، شهرداری 
قم )ب( و دانشکده شهید محلاتی سپاه قم از جمله مدعیان حاضر در مرحله نیمه نهایی 
بودند که سرانجام از بین چهار تیم حاضر در این مرحله تیم های فوتسال شهرداری و 

شرکت توزیع نیروی برق قم به مسابقه فینال راه یافتند.
در دیدار نهایی که بازی جذاب و تماشایی نیز از آب در آمد، تیم های فوتسال شرکت 
توزیع نیروی برق و شهرداری قم به مصاف یکدیگر رفتند و در دو نیمه 20 دقیقه ای برای 
کسب عنوان قهرمانی این دوره از بازی ها با یکدیگر به رقابت پرداختند و سرانجام این 
تیم شهرداری قم  بود که با یک نتیجه پرگل از سد حریف خود عبور کرد و قهرمان شد.

مسابقه پایانی از جذابیت های بسیار بالایی برخوردار بود زیرا این تیم توزیع نیروی برق 
قم بود که در نیمه نخست ابتدا با دو گل از میزبان خود یعنی شهرداری قم جلو افتاد اما 
نتوانست برتری خود را حفظ کند و در ادامه پنج بار متوالی از حریف گل خورد تا بازی 
را با حساب 5 بر 2 واگذار کند. همچنین برای تعیین سومین تیم این مسابقات، پیش 
از مسابقه فینال، دیدار رده بندی برگزار شد که در پایان این دیدار تیم دانشکده شهید 
محلاتی سپاه قم توانست حریف خود تیم شهرداری )ب( قم را شکست داده و عنوان 
سومی این دوره از رقابت های فوتسال جام رمضان ادارات و نهادهای دولتی قم را به خود 
اختصاص دهد. در پایان هفدهمین دوره مسابقات فوتسال جام رمضان ادارات و ارگان های 
دولتی استان قم که در ساعات بعد از افطار در سالن شهدای شهرداری قم برگزار شد تیم 
فوتسال درمانگاه بقیةالله قم جام ویژه اخلاق این دوره از بازی ها را به خود اختصاص داد.
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رضا عنایتی: 

فقط ۱۱ میلیون از استقلال پول گرفتم 
 مهاجم تیم فوتبال س�یاه جامگان تأکید کرد، هیچ مشکلی با سرمربی تیم 

فوتبال استقلال ندارد.
رضا عنایتی شرایط فعلی سیاه جامگان را مطلوب خواند و گفت: همه چیز در تیم ما خوب 
پیش می رود و شرایط مناسبی داریم. ما صددرصد برای شروع بازی های لیگ برتر آماده 
هستیم، ولی در مورد نتایج چیزی قابل پیش بینی نیست. باید لیگ شروع شود تا ببینیم 

که تیم ما در این مسابقات چه شرایطی پیدا خواهد کرد.
وی در مورد مهمترین هدف سیاه جامگان در فصل جاری تأکید کرد: ما تیمی هستیم 
که تازه به لیگ برتر صعود کرده است و امسال باید دنبال ثبات باشیم. تیم هایی که تازه به 
لیگ برتر می آیند هدف اصلی شان ماندن در لیگ برتر است و ما هم این هدف را دنبال 

می کنیم. امسال تلاش می کنیم تا در لیگ بمانیم.
مهاجم تیم فوتبال سیاه جامگان در بخش دیگری از حرف هایش در خصوص کار کردن با 
رسول خطیبی گفت: من رفاقتی دیرینه با خطیبی دارم و او جدا از مسائل فوتبالی دوست 
صمیمی من است. خطیبی یک مربی باانگیزه، جسور و بلندپرواز است و پیش بینی می کنم 

سال خوبی در انتظار تیم ما باشد.
عنایتی با اشاره به تقابل تیمش با استقلال در اولین هفته از لیگ برتر گفت: برای من 
همه بازی ها ویژه است و فرقی ندارد مقابل کدام تیم بازی می کنم. در هفته اول قرعه به 
نام استقلال افتاد. مطمئناً این مسابقه می تواند شخصیت تیمی ما را بالا ببرد. امیدوارم در 

نهایت در این مسابقه سربلند باشیم و امتیاز بگیریم.
مهاجم سیاه جامگان در پاسخ به این سؤال که »آیا قبل از بازی به سمت مظلومی خواهی 
رفت؟«، تأکید کرد: حتماً به سمت مظلومی می روم، چون باید به بزرگ تر احترام بگذاریم. 
من پیش از این حتی به سمت آنهایی که مشکل داشتم رفتم. مطمئن باشید هیچ مشکلی 

با مظلومی ندارم.
مهاجم پیشین استقلال در پایان در مورد طلبش از این باشگاه گفت: من 23 میلیون 
از باشگاه استقلال پول گرفتم که 12 میلیون آن خرج خروج از استان شد، چون یکبار 
از مشهد به تهران آمدم و بار دیگر به مشهد برگشتم. در واقع من 11 میلیون از استقلال 
پول گرفتم، ولی آقای افشارزاده قول داده که این مشکل هرچه زودتر حل شود. مطمئنا 

افشارزاده به خوبی معنی حق الناس را می داند و امیدوارم به قول خود عمل کند.

برانکو با مانع چینی 
تمرینات پرسپولیس را طراحی کرد

تمرین تیم فوتبال پرسپولیس در دو گروه برگزار شد و سرمربی سرخپوشان با 
چیدن موانع نوع تمرین را طراحی کرد.

 تیم فوتبال پرسپولیس پس از انجام بازی دوستانه برابر تیم فوتبال امید ترینیدادوتوباگو 
ــان همراه بود، امروز تمرینات خود را در قالب دو گروه  که با برتری 2 بر صفر سرخپوش

برگزار کرد.
گروه نخست که شامل محسن بنگر، رامین رضاییان، بابک حاتمی، احمد نوراللهی، میلاد 
کمندانی، علی علیپور، مهرداد کفشگری و کمال کامیابی نیا می شدند به سالن بدنسازی 

هتل پاتالیا رفتند و کار با وزنه را زیر نظر تی هومیر به مدت یک ساعت انجام دادند.
گروه دیگر بازیکنان پرسپولیس هم که سوشا مکانی، مرتضی قدیمی پور، رضا نورمحمدی، 
وحید حیدریه، فرشاد احمدزاده، محسن مسلمان، امید عالیشاه، رضا خالقی فر، لوکا ماریچ، 
محمد رحمتی، مهدی طارمی، هادی نوروزی و لامی نژاد را شامل می شدند، ساعت 9:30 

هتل را ترک کردند و برای تمرین راهی زمین چمن هتل پاتالیا شدند.
در این تمرین که از ساعت 10 صبح آغاز شد، مطابق معمول دروازه بان ها از سایر بازیکنان 
جدا شدند و تمرینات مخصوص را زیر نظر ایگور پانادیچ برگزار کردند. در آن سوی میدان 
و در حالی که برانکو ایوانکوویچ مشغول مانع چیدن و طراحی تمرین بود، آندره پانادیچ 

بدن ها را با توپ گرم کرد.
پس از اینکه بازیکنان آماده شدند، تمرین تاکتیکی در فضای کوچک و در قالب دو تیم 
قرمز و زرد انجام شد. در این تمرین مدافعان قرمز پوشیدند و هافبک ها و مهاجمان زرد 
به تن کردند و پاسکاری و حداکثر دو ضربه به توپ را تمرین کردند. در این مرحله برانکو 
و آندره کار بازیکنان را به دقت زیرنظر داشتند و به دفعات نکات موردنظر را به آنها منتقل 
می کردند. تقسیم بازیکنان به سه گروه و استقرار آنها در سه نقطه مختلف زمین بخش 
بعدی تمرین بود. در این بخش یک گروه چهار نفره روی خط، چهار نفر دیگر در میانه 
میدان و سه نفر جلوتر از آنها و پشت محوطه جریمه قرار گرفته بودند که پس از گذر از 
موانع و حرکت رو به جلو، بازیکنانی که روی خط بودند توپ را از جناحین سانتر می کردند 
و دو نفر دیگر به سمت دروازه ضربه می زدند که مکانی و قدیمی پور به نوبت درون دروازه 
می ایستادند. تمرین سرخپوشان در ساعت 11 به اتمام رسید و پس از بازگشت به هتل 
پاتالیا به دستور برانکو گروه دوم هم به سالن بدنسازی هتل پاتالیا رفتند و زیر نظر تی هومیر 

به بدنسازی پرداختند.

به خاطر برخی اظهارات غیرواقع؛

پرونده راه آهن - پیکان دردسرساز شد
سرمربی فصل پیش تیم فوتبال راه آهن برای ادای برخی توضیحات به کمیته 

اخلاق فدراسیون فوتبال احضار شد.
 علی اکبر محمدزاده در گفتگویی با سایت فدراسیون فوتبال از دعوت فرهاد کاظمی به 
کمیته اخلاق خبر داد. رئیس کمیته اخلاق در این باره گفت: با توجه به اظهار نظرهای 
غیرمنطقی و غیرواقع اعلام شده توسط برخی اشخاص که در فضای مجازی و در مورد 
رای کمیته استیناف در پرونده بازیکن راه آهن تهران انتشار پیدا کرده است، آن هم در 
مورد رایی که هنوز به صورت نهایی صادر و اعلام نشده است و این امر مبین همکاری و 
ارتباط فرهاد کاظمی با راوی خبر است، نامبرده جهت ادای پاره ای از توضیحات به کمیته 

اخلاق دعوت خواهد شد.

تکلیف حریف فولاد مشخص نیست!

برنامه هفته اول پانزدهمین دوره رقابت های 
فوتبال لیگ برتر اعلام شد

برنامه هفته اول از پانزدهمین دوره رقابت های فوتبال لیگ برتر در شرایطی 
اعلام شد که تکلیف حریف فولاد خوزستان مشخص نیست!

 پانزدهمین دوره رقابت های فوتبال لیگ برتر باشگاه های کشور از روز پنجشنبه پیش رو 
آغاز خواهد شد. برنامه هفته اول مسابقات لیگ برتر کشور به شرح زیر است:

پنجشنبه 8 مرداد
* سپاهان - استقلال صنعتی خوزستان - ورزشگاه فولاد شهر - ساعت 19:35

* صبای قم - استقلال اهواز - ورزشگاه یادگار امام)ره( قم - ساعت: 19:35
* سایپا - گسترش فولاد تبریز - ورزشگاه قوامین)دستگردی( - ساعت: 19:35

* سیاه جامگان مشهد - استقلال تهران - ورزشگاه ثامن مشهد - ساعت: 18:00
جمعه 9 مرداد 

* ملوان بندر انزلی - ذوب آهن - ورزشگاه تختی انزلی - ساعت: 18:50
* تراکتورسازی تبریز - نفت تهران - ورزشگاه یادگار امام)ره( تبریز - ساعت: 18:00

* پرسپولیس - پدیده مشهد - ورزشگاه آزادی تهران - ساعت: 19:35
* فولاد خوزستان - راه آهن/پیکان - ورزشگاه قدیر اهواز ساعت: 19:35

سعید فتاحی مسئول برگزاری مسابقات لیگ برتر اعلام کرد سازمان لیگ آمادگی اعلام 
برنامه تمامی بازی های لیگ برتر در 30 هفته را دارد، اما به دلیل اعلام نشدن رای کمیته 

استیناف درباره پرونده راه آهن/پیکان،  فقط برنامه بازی ها در هفته اول اعلام شد.

ریوالدو به تهران آمد
ریوالدو دسوزا با ورود به تهران در آستانه پیوستن به آبی پوشان پایتخت قرار 

گرفت.
 ریوالدو دسوزا، هافبک برزیلی مدنظر استقلالی ها که روز گذشته )شنبه( اعلام شد قرار 
است به استقلال بپیوندد، صبح امروز وارد تهران شده و قرار است مذاکراتی را با مسئولان 
استقلال داشته باشد. همچنین استقلالی ها بعد از کش و قوس های فراوان ظاهرا با پروپیچ، 
مهاجم کروات صحبت هایی را کرده اند و احتمالا او هم در روزهای آینده به ایران می آید تا 
با استقلال مذاکراتش را انجام دهد. این بازیکن قرار است به جای برونو سزار به استقلال 

بپیوندد .

علی کفاشیان:

 کی روش می داند امکانات ما محدود است

آیا قلعه نویی با ملوان به آرزویش می رسد؟

ناکامی هر دو رقیب ایران؛

فرانسه و صربستان درفینال لیگ جهانی والیبال

رییس فدراسیون فو تبا ل می گوید برای اسپانسرینگ 
البسه تیم ملی با آدیداس و نایکی توافقی حاصل نشده 

است.
علی کفاشیان درباره این که گفته می شود کا ر لوس کی روش 
از شرایط حال حاضر تیم  ملی ناراحت است، اظها ر کرد: خیر. 
کی روش از شرایط تیم  ملی ناراحت نیست. او امکانات بیشتری 
از ما می خواهد، زیرا صحنه ر قا بت را سخت می بیند. کشورهای 
زیادی برای صعود به جا م جها نی تلاش می کنند و کی روش 

هم به خوبی این مساله را می داند. 

وی افزود: با همه این ویژگی ها کا ر لوس کی روش ر قا بت 
را برای حضور در جا م جها نی سخت می بیند. البته ما اعتقاد 
داریم او باید تمام تلاش خود را انجام دهد زیرا ما نیروهای 
قدرتمندی در اختیار داریم، اما این را هم می دانیم که صعود 
ما به جا م جها نی قطعی نیست. باید تلاش کنیم تا با بهترین 

نتیجه  به جا م جها نی صعود کنیم.
 کفاشیان با بیان این که کی روش همیشه نگرانی هایی دارد، 
ا دا مه  داد: امکانات ما واقعا محدود است. کی روش باید با همین 
امکانات محدود حداکثر تلاشش را انجام دهد تا بهترین نتیجه  

را کسب کند. 
رییس فدراسیون فو تبا ل در ادامه صحبت های خود درباره 
اسپانسرینگ تیم  ملی و این که گفته می شود یک شرکت 
آمریکایی قرار است اسپانسر البسه تیم  ملی شود،  اظها ر کرد: 
ما با نایکی به نتیجه  نرسیدیم. البته با آدیداس مذاکراتی را 
انجام دادیم ولی نتوانستیم با آنها به توافق برسیم. آنها تمایلی 
برای انعقاد قرارداد با ما نداشتند. در حال  حاضر که آل اشپورت 
هم از همکاری با فدراسیون فو تبا ل انصراف داده است باید به 

دنبال برند دیگری برویم. 
صادره  رای  وضعیت  آخرین  درباره  همچنین  کفاشیان 
کمیته  استیناف درباره دیدار راه آهن و پیکان نیز، خاطر نشان 
کرد: در حال  حاضر کمیته  استیناف آخرین رسیدگی را انجام 
می دهد. ما مستندات جدیدی را یافته ایم و به همین خاطر 
دستور دادم تا جلسه بررسی ویژه  برگزار شود. قبول دارم شاید 
زمانی که رای صادر می شود کمی دیر باشد و آن تیمی که در 
لیگ برتر است نتواند تیم خود را به خوبی ببندد، اما چاره ای 
جز این نداشتیم.  او در پاسخ به این سوال که قر عه کشی لیگ 
را چطور دیدید؟ گفت: مراسم خوب و با شکوهی برگزار شد. 
ما به دنبال بحث اسپانسرینگ این برنامه بودیم که سازمان 
صداوسیما هیچ توجهی به آن نداشت.  رییس فدراسیون 
فو تبا ل در پایان درباره مساله حق پخش تلویزیونی هم گفت: 
باید جلسه ای را با مدیران باشگاه ها برگزار کنیم تا در این باره 
تصمیم نهایی اتخاذ شود. ما دوست نداریم کاری کنیم که 
بازی های لیگ از طریق تلویزیون پخش نشود. البته این را هم 

بگویم که واقعا زور ما به صداوسیما نمی رسد. 

درحالی که علی دایی چندین بار به پیشنهاد سرمربیگری ملوان پاسخ منفی داد، 
امیرقلعه نویی پیشنهاد هدایت این تیم را پذیرفت، آیا قلعه نویی خواهد توانست 

برای اولین بار در یک تیم متوسط به لحاظ مالی، موفق ظاهر شود؟
 پرافتخارترین مربی فو تبا ل ایران که پنج قهرمانی را در کارنامه خود ثبت کرده، پس از 
کنار گذاشته شدن از لیست کاندیدا های مربیگری استقلال تهران، قرار است در لیگ پانزدهم 

هدایت ملوان را برعهده داشته باشد.
امیرقلعه نویی تا به حال هدایت چهار تیم استقلال، مس کرمان، تراکتورسازی و سپاهان را 
در لیک برتر برعهده داشته که حاصل آن پنج عنوان قهرمانی و دو نایب قهرمانی بوده است. 
بررسی تیم هایی که قلعه نویی هدایت شان را بر عهده داشته، نشان می دهد که او همواره تیم 
هایی را انتخاب کرده که از نظر ساختار باشگاهی، امکانات و همین طور پتانسیل بازیکنان در 
سطح بالایی بوده اند این درحالی است که تیم جدید او که قرار است در فصل پانزدهم روی 
نیمکت آن بنشیند، از نظر امکانات و همین طور پتانسیل مالی در سطح متوسط به پایینی قرار 

دارد موضوعی که مانع توافق علی دایی با این تیم شد.
مشکلات مالی و همین طور مدیریتی باعث شد تیم ملوان فصل چهاردهم نتایج خوبی 
نگیرد و در پایان فصل نیز در قعر جدول حضور داشته باشد. البته این تیم در حال حاضر هم 
با بدهی مالی باقی مانده از گذشته دست و پنجه نرم می کند و مشکلات کمی ندارد اما سوال 
این است که با توجه به سوابق انتخاب های هدفمند امیر قلعه نویی، چه شده که او هدایت ملوان 

را پذیرفته است؟
امیر قلعه نویی فصل گذشته عملکرد خوبی را با استقلال ثبت نکرد و در اواخر فصل نتایج 
به مراتب ضعیفی را به کارنامه خود ا ضافه  کرد ، او در لیگ چهاردهم، 13 برد برای استقلالی ها 
به دست آورد و 9 بار هم طعم شکست را چشید و در پایان فصل هم محترمانه از سوی هیات 
مدیره کنار گذاشته شد. استقلال با هدایت او دردیدارهای رفت و برگشت مقابل نفت تهران، 
پرسپولیس و همینطور فولاد شکست خورد تا استقلال به رتبه ای بهتر از ششم دست نیابد تا 
برای دومین فصل متوالی آبی پوشان تهرانی نتوانند سهمیه لیگ قهرمانان آسیا را کسب کنند.

کسب نتایج ضعیف قلعه نویی با استقلال باعث شد این مربی کهنه کار فو تبا ل ایران در پایان 
فصل چهاردهم مشتری جدی نداشته باشد تا اینکه پس از جواب رد علی دایی به ملوان، او 
گزینه اول ملوانی ها شود. فراموش نمی کنیم که در روزهای اخیر که بهشتی، مالکیت تیم ملوان 
را برعهده گرفت چندین و چند بار با علی دایی برای هدایت این تیم صحبت کرد، اما مذاکرات 
او با دایی بی نتیجه  بود، زیرا علی دایی قصد نداشت هدایت تیمی را بپذیرد که از نظر امکانات 

و مالی وضعیت خوبی ندارد.
حال پس از منتفی شدن حضور علی دایی در ملوان، امیر قلعه نویی هدایت "قوهای سپید" 
را بر عهده گرفت، با این اتفاقات و حضور یک باره سرمربی سابق استقلال در انزلی این فرضیه را 

مطرح می کند که پرافتخارترین مربی ایران دوست نداشته تحت هر شرایطی لیگ پانزدهم را 
بدون تیم بماند، شاید قلعه نویی می خواسته به هر قیمتی روی نیمکت یک تیم بنشیند تا شاید 
بتواند دوباره قابلیت هایش را به رخ منتقدان بکشد. منتقدانی که در روز های گذشته از هر ابزاری 

برای ناکارآمد جلوه دادن ایده های کاری او فروگذار نکرده اند.
شاید امیر قلعه نویی در پایان فصل پانزدهم با شگفتی که با ملوان خلق خواهد کرد زمینه 
بازگشت به تیم محبوبش یعنی استقلال را فراهم کند. آیا قلعه نویی خواهد توانست چنین 

دیکته ای را به هیات مدیره استقلال تحمیل کند؟ 

تیم های ملی والیبال فرانسه و صربستان با شکست 
حریفان خود به دیدار نهایی لیگ جهانی سال 2015 

صعود کردند.
 دیدارهای نیمه نهایی مرحله نهایی لیگ جهانی والیبال 
سال 2015 به میزبانی برزیل برگزار شد و تیم های فرانسه 
و صربستان با شکست حریفان خود به دیدار نهایی راه یافتند.

در نخستین مسابقه این مرحله تیم ملی والیبال آمریکا که 

مدافع عنوان قهرمانی این رقابت ها است به مصاف صربستان 
رفت و سه بر دو مغلوب این تیم شد تا ملی پوشان صربستان 
برای پنجمین بار در طول برگزاری 26 دوره لیگ جهانی به 

دیدار نهایی راه یابند.
تیم ملی والیبال صربستان که چهار مدال نقره این رقابت ها 
را در پرونده کاری خود دارد و تاکنون به مدال طلا دست 
نیافته است، در ست های سوم و چهارم این مسابقه 2۷ بر 

25 و 25 بر 20 مغلوب آمریکا شد اما در ست های اول، دوم 
و پنجم به ترتیب با امتیازهای 25 بر 23، 25 بر 21 و 15 بر 
12 به پیروزی رسید تا با شکست قهرمان سال 2014 لیگ 

جهانی به دیدار نهایی راه یابد.
در دیگر مسابقه این مرحله تیم ملی فرانسه که شگفتی ساز 
لیگ امسال بوده است، موفق به شکست سه بر دو قهرمان 

جهان شد و حریف صربستان در دیدار نهایی شد.
شاگردان آنتیگا سرمربی تیم ملی والیبال لهستان در ست 
های سوم و چهارم با امتیازهای 25 بر 19 و 25 بر 22 فرانسه 
را شکست دادند اما در ست های اول، دوم و پنجم به ترتیب 
با امتیازهای 25 بر 23، 25 بر 23 و 1۷ بر 15 مغلوب فرانسه 

شدند.
تیم ملی والیبال فرانسه نیز برای دومین بار به دیدار نهایی 
این رقابت ها راه یافته است و در سال 2006 مغلوب برزیل 

شد و مدال نقره گرفت.
دیدار رده بندی لیگ جهانی والیبال سال 2015 عصر 
یکشنبه به میزبانی برزیل برگزار خواهد شد و قهرمانان سال 
گذشته لیگ جهانی و مسابقات قهرمانی جهان )آمریکا و 

لهستان( برای کسب مدال برنز به مصاف یکدیگر می روند.
تیم های صربستان و فرانسه نیز که تا کنون در این رقابت ها 
طلایی نشدند، در دیدار نهایی به مصاف یکدیگر می روند تا 

یکی از آنان طلایی و دیگری باز هم به مدال نقره اکتفا کند.

لغو پیاپی برنامه های قطعی در تیم قمی؛

»دایی - صبا« و نشانه هایی که بوی تغییر می دهند؟

صبای قم یکی از پرافت و خیزترین شرایط باشگاهی را در دو ماه گذشته پشت 
سرگذاشته است، از شروع طرح واگذاری تا حضور محجوب و کناره گیری بی سرو 
صدای او گرفته تا حضور علی دایی به عنوان سرمربی. آیا واقعا این پایان ماجراست؟

خرید سهام باشگاه صبای قم توسط سیروس محجوب در اوائل ماه جاری به حدی جدی 
شده بود که مسوولان باشگاه و استانداری قم این خبر را رسما اعلام کردند و نه تنها گفته شد 
که سیروس محجوب قرار است طی یکی دو روز 2 تا 3 میلیارد تومان به باشگاه تزریق کند، بلکه 

اعمال نظر محجوب درباره ی تیم نیز آن قدر ملموس شده بود که گفته می شد انتقال "روزبه 
چشمی" به استقلال - بازیکنی که استقلال تهران پول انتقالش را برای دریافت رضایت نامه از 
باشگاه صبا پرداخت کرده - به علت مخالفت محجوب در هاله ای از ابهام قرار گرفته است، چرا 
که ظاهرا محجوب خواسته است "چشمی" در لیگ پانزدهم نیز پیراهن تیم صبا را به تن کند. 
اما چندی نگذشت که محجوب به دلایل نامعلومی از خرید سهام صبا منصرف شد و در حالی 
که همه، خرید 80 درصد سهام صبا قم را توسط سیروس محجوب »قطعی« می دانستند خبر 

رسید که این باشگاه قرار است همچنان در تملک استانداری قم باقی بماند.
همان روز وکیل تام الاختیار محجوب نیز طی مصاحبه ای با رسانه ها اعلام کرد که محجوب 
به دلیل اختلاف نظر با استانداری در واگذاری 100 درصد سهام باشگاه از خرید صبا منصرف 
شده است. در پی این اظهارات باشگاه صبای قم نیز در بیانیه ای به انتقاد از آنچه که بی اخلاقی 
محجوب و بازی با احساسات مردم قم نامید، از پایان رسمی همکاری محجوب و استانداری قم 

برای واگذاری این باشگاه خبر داد.
پس از این سکانس بود که تقریبا »قطعی« به نظر می رسید بازهم باشگاه صبا هم چنان در 
تملک استانداری قم و با سرمربی گری "مهدی تارتار" در لیگ پانزدهم ادامه حیات دهد اما به 
یک باره و درحالی که همه منتظر اعلام خبر توافق علی دایی و ملوان انزلی بودند خبر رسید که 

علی دایی به عنوان سرمربی جدید تیم صبا انتخاب شده است.
انتخابی که در همان آغاز حدس و گمانه هایی را درباره امکان خرید سهام باشگاه از سوی 
علی دایی و دوستانش مطرح کرد که البته این نظریه هم خیلی زود از سوی باشگاه رد شد اما 
آنچه که اکنون "قطعی" شده این است که صبای قم با حضور علی دایی فصل پانزدهم لیگ 

را آغاز خواهد کرد.
حضور علی دایی در صبا می تواند پیام آور یک یا چند موضوع »غیر قطعی« دیگر برای 
تیم صبای قم باشد چرا که باشگاهی که تا چند روز پیش، چشم به راه پول خریداری مانند 
محجوب بوده تا بدهی هایش را تسویه کند امروز تصمیم گرفته "تارتار" کم هزینه و البته موفق 
را کنار بگذارد و علی دایی گرانقیمت را به عنوان سرمربی برگزیند، ناگفته پیداست که علی 
دایی با قرارداد ساده ای به این تیم نمی پیوندد و این "نشانه" می تواند حاکی از ناگفته هایی باشد 
که هر احتمالی را درباره سرنوشت صبا در واپسین روز های مانده به آغاز لیگ پانزدهم دور از 

ذهن نخواهد کرد.
با پیگیری روند حاضر و با استناد به ملغی شدن قطعیت های پیاپی در این باشگاه قمی، به 
نظر می رسد باید هم چنان چشم انتظار تغییر و تحولات و یا اعلام ناگفته هایی درباره "صبای 

قم" بود. 
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در مراسمي با حضور مدیران و مسئولین کشوري و لشکري و  
نمایندگان دفاتر مراجع و کارکنان موسسه اعتباري کوثر استان 

قم از تمبر این موسسه رونمایي شد. 
در این مراسم که دکتر رضایي مدیر عامل موسسه اعتباري کوثر، آیت الله 
حسیني قزویني، دکتر فریدون همتي مشاور ارشد وزیر کشور و سرپرست 
استانداري قم، دهناد مدیر عامل شرکت مخابرات ایران، معاونین استاندار، 
حجت الاسلام و المسلمین بنایي مشاور عالي رئیس قوه قضاییه در امور 
مجلس، مهندس نجاري قائم مقام شرکت پست جمهوري اسلامي ایران، 
ــلام و المسلمین هاشمي شاهرودي، روساي دفاتر مراجع و  حجت الاس
ــلام و المسلمین فصیحي مشاور و رئیس دفتر  آیات عظام ، حجت اس
دکتر لاریجاني رئیس مجلس شوراي اسلامي در قم، فهیمي پور قائم مقام 
موسسه اعتباري کوثر، جهاني رئیس هیات مدیره موسسه اعتباري کوثر 
ــریف قم در مجلس شوراي اداري اسلامي  و امیر آبادي نماینده مردم ش

حضور داشتند.

استان قم مي تواند پیشاني
 فعالیت هاي موسسه اعتباري کوثر باشد 

مسعود اقدسي مدیر امور شعب استان قم در ابتدای این مراسم  ضمن 
خیر مقدم گفت: باعث افتخار است مراسم رونمایي تمبر یادبود موسسه 
اعتباري کوثر در استان قم برگزار مي گردد که این نشان دهنده آن است 

که استان قم مي تواند پیشاني فعالیت هاي موسسه اعتباري کوثر باشد.

تبدیل خدمات موسسه اعتباري کوثر درجامعه به یک فرهنگ 
دکتر رضایي مدیر عامل موسسه اعتباري کوثر در ادامه ایم مراسم  با 
ــه کوثر، رونمایي و تهیه و تکثیر تمبر یادبود  اشاره به تاریخچه موسس
موسسه اعتباري کوثر را قدم بسیار مناسبي در گسترش و فراگیر شدن 
ــه اعتباري کوثر دانست و گفت: به حمدالله با کوشش  شناخت موسس
عزیزان در اداره پست این اقدام انجام مي شود و امروز ما شاهد فرهنگ 
شدن خدمات موسسه اعتباري کوثر به خصوص وام هاي قرض الحسنه 

در سطح جامعه و سازمان ها و ادارات هستیم.

خدمات  موسسه اعتباري کوثر 
گره گشا در بخش خدمات و تولید  

ــت جمهوري اسلامي  نیز در این مراسم با بیان  قائم مقام شرکت پس
اینکه تمبر خدمت به منظور ماندگاري آثار و برکات خدمات سازمان ها 
و نهادهاي خدمتگزار به مردم تهیه و توزیع مي گردد، عنوان کرد: براي 
اولین بار در سطح کشور این کار با ابتکار اداره کل پست قم به منظور قدر 
شناسي از خدمات قرض الحسنه موسسه اعتباري کوثر انجام مي شود و 
ما از این بابت اطمینان داریم که خدمات  موسسه اعتباري کوثر در واقع 

گره گشا در بخش خدمات و تولید جامعه است. 
مهندس نجاري ادامه داد: این تمبر براي ارسال مراسلات عمومي مردم 
در سطح دنیا استفاده مي شود و در واقع سفیر فرهنگي کوثر به اقصي 
ــوب مي شود. وي در پایان خواستار همکاري هر چه  نقاط جهان محس

بیشتر شرکت پست و موسسه اعتباري کوثر شد.

هدف گذاري صحیح موسسه اعتباري کوثر
 در خدمت گزاري به مردم 

فریدون همتی سرپرست استانداري  نیز در این مراسم طی  سخناني از 
خدمات و فعالیت هاي موسسه اعتباري کوثر در استان تقدیر و خواستار 

افزایش سطح فعالیت هاي موسسه شد. 
مشاور ارشد وزیر کشور در ادامه دلیل حضور خود در این مراسم را  هدف 
ــه در خدمت گزاري به مردم عنوان کرد و گفت:  گذاري صحیح موسس
حضور تمام مدیران استان و مقامات کشوري و لشگري، دفاتر مراجع و 

نمایندگان مجلس نشان دهنده کارخوب و درست موسسه اعتباري کوثر 
است که این حضور مي تواند پشتوانه قوي براي ادامه کار موسسه باشد 
و قطعا تا زمانیکه موسسه در خدمت آحاد مرم باشد ما به حمایت هاي 

خود ادامه خواهیم داد.
سپس با حضور مسئولین و مدعوین از تمبر یاد بود موسسه اعتباري 
کوثر طي آیین با شکوهي توسط آیت الله حسیني قزویني رئیس شبکه 
جهاني ولایت، استاندار و مدیر موسسه اعتباري کوثر و سایر مسئولین 

رونمایي شد. 
این تمبر به تعداد یک میلیون قطعه منتشر مي گردد و در سطح ادارات 
پست و شعب موسسه اعتباري کوثر کشور توزیع  و یک نسخه از آن نیز 
در موزه پست جمهوري اسلامي ایران نگهداري خواهد شد و شامل آرم 
موسسه اعتباري کوثر و شعار آینده از آن ماست مي باشد. لازم به ذکر 
است در حاشیه این مراسم یادداشت تفاهم  مابین موسسه اعتباري کوثر 

و شرکت پست جمهوري اسلامي ایران امضا و تبادل شد.
ــت در این مراسم سردار مهدوي نژاد فرمانده سپاه علي ابن  گفتني اس
ابیطالب و ارشد نظامي استان، معاونت فرهنگي مسجد مقدس جمکران، 
ــئولین و کارکنان رده هاي وزارت دفاع،  نماینده وزیر دفاع در قم و مس
ــم و فرماندهان یگان هاي نظامي و انتظامي،  ــد ارتش در ق فرمانده ارش
ــهدا، ایثارگران و  ــتان، خانواده هاي معظم ش ــوراي اداري اس اعضاي ش
ــیاري از مدیران کل ادارات  جانبازان، اصناف و اعضاي اتاق بازرگاني، بس

و بانک هاي استان نیز حضور داشتند.

حاشیه های مراسم رونمایی تمبر کوثر
در آستانه عید سعید فطر مراسم افطاري و تجلیل از کارکنان موسسه 

اعتباري کوثر و خانواده هاي آنان در قم برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی موسسه اعتباري کوثر استان ،   در این مراسم 
از تمبر موسسه اعتباري کوثر که به همت اداره پست جمهوري اسلامي و 
مدیریت استان قم تهیه شده بود رونمایي و در ادامه توسط دفاتر مراجع  
و استانداري از خدمات دکتر رضایي در گسترش فرهنگ قرض الحسنه 

تجلیل به عمل آمد. 
در ابتداي این مراسم شعاعي قاري بین المللي قرآن با بیان مسایل قرآني 
و تلاوت آیات کلام الله مجید و قرائت مناجات و اذان فضاي معنوي بسیار 
ــیني قزویني  خوبي ایجاد کرد. نماز جماعت نیز با امامت  آیت الله حس
استاد حوزه و دانشگاه برگزار شد.  از دیگر برنامه هاي جالب دراین مراسم 
، شعر خواني  صابر خراساني بود که فضاي بسیار تاثیرگذاري را در جمع 
بوجود آورد و اجراي زنده خواننده معروف کشور چنگیز حبیبان  مورد 
ــه قرار گرفت. در این مراسم قطعاتي  توجه خانواده هاي حضار در جلس
ــرود کوثر ویژه استان قم توسط سلیمانیان خواننده جوان نیز اجرا  از س
شد.در حاشیه این مراسم نمایشگاه عکسي از سه دوره دیدارهاي مدیر 
ــه اعتباري کوثر با مراجع تقلید و آیات عظام در استان قم  عامل موسس

نیز بر پا شده بود.

تقدیر دفاتر مراجع و استانداري قم
 از مدیر عامل موسسه اعتباري کوثر

در مراسمي با حضور مسئولین و مدیران کشوري و استاني از خدمات 
موسسه اعتباري کوثر در ترویج فرهنگ قرض الحسنه در استان قم تقدیر 

شد.
لوح تقدیري توسط مدیر کل حوزه ریاست بنیاد بین المللي علوم وحیاني 
ــرا و دفتر  آیت الله هاشمي شاهرودي به  دکتر عیسي رضایي مدیر  اس
ــه اعتباري کوثر اهدا شد.در ادامه نیز از سوي دکتر همتي  عامل موسس
مشاور ارشد وزیر کشور و سرپرست استانداري قم لوح تقدیري به همراه 
تابلو مزین به آیه الکرسي به پاس خدمات صادقانه موسسه اعتباري کوثر و 

ترویج فرهنگ قرض الحسنه به مدیر عامل این موسسه اهدا شد.

امضاي تفاهم نامه همکاري بین موسسه اعتباري کوثر 
و شرکت پست

ــه اعتباري کوثر و  ــم نامه همکاري و خدمات متقابل بین موسس تفاه
شرکت پست جمهوري اسلامي امضا شد.

در این تفاهم نامه که به امضا دکتر رضایي مدیر عامل موسسه اعتباري 
کوثر از یک طرف و مهندس نجاري قائم مقام شرکت پست جمهوري 
اسلامي ایران از طرف دیگر رسید، بر تعامل و همکاري متقابل دو مجموعه 
تاکید شده است. بر اساس این یاداشت تفاهم که با ابتکار مهندس بیرانوند 
مدیر کل پست قم و مسعود اقدسي مدیر امور شعب موسسه اعتباري 
کوثر این استان  امضا شد، زمینه چاپ یک میلیون تمبر یادبود  موسسه 
اعتباري کوثر و توزیع آن در سطح ادارات پست و شعب موسسه اعتباري 

کوثر محقق شد.

موسسه اعتباري کوث�ر از نگاه مدیران و مسئولین استان قم
ــم رونمایي از تمبر یادبود و ضیافت افطاري  در حاشیه برگزاري مراس
موسسه اعتباري کوثر در استان قم جمعي از مدیران و مسئولین استان 
در گفتگو با خبرنگار ما دیدگاه خود را پیرامون خدمات این موسسه بیان 

کردند که بخش هایي از آن در پي مي آید:

پرداخت تسهیلات قرض الحسنه بدون کارمزد 
رویکرد مناسبی است

 دکتر همتي مشاور ارشد وزیر کشور و سرپرست استانداري قم با آرزوي 
قبولي طاعات و عبادات و تبریک پیشاپیش عید سعید فطر و تشکر از 
ــه اعتباري کوثر به دلیل ارائه خدمات  دکتر رضایي مدیر عامل موسس
ــترده در استان، به گزارش مدیر امور شعب موسسه در استان اشاره  گس
کرد و گفت: رویکرد موسسه بر این قرار گرفته است که در زمینه تولید و 
اشتغال زائي و پرداخت تسهیلات قرض الحسنه بدون کارمزد فعال باشد 
که این رویکرد بسیار درستي است و  ما در بانک ها کمتر با آن مواجه 

مي باشیم.
وي افزود: انشااله در مقام عمل نیز موسسه به همین صورت عمل نماید 
و گزارشاتي که به من رسیده حاکي از همین موضوع است. وي در ادامه با 
تاکید بر پرداخت تسهیلات از منابع جذب شده در استان قم براي کارهاي 
تولیدي و اشتغال زائي خواستار توجه بیش از پیش موسسه اعتباري کوثر 

به تولید و سرمایه گذاري شد . 
همتي در ادامه با اشاره به حضور خود در جمع کارکنان موسسه اعتباري 
کوثر با اعلام اینکه معمولا به این نوع دعوت ها پاسخ منفي مي دهد گفت: 
دلیل حضور من در این جمع همین رویکرد صحیح موسسه مي باشد که 
حضور حداکثري سایر مسئولین استان نیز در این مراسم موید همین 
مطلب است و انشااله با استمرار  این رویکرد صحیح حمایت مسئولین 

استان را بیش از پیش خواهد داشت .

موسسه کوثر در استان قم موفق عمل کرده است
ــرکت مخابرات  ایران در این باره گفت:  مهندس دهناد مدیر عامل ش
موسسه کوثر از جمله موفق ترین موسسات و اعتباري کشور است که 
ــتان قم به مردم ارائه داده است.وي  خدمات ارزنده اي به خصوص در اس
افزود : در مدت کوتاه فعالیت موسسه کوثر در استان قم ، مدیریت این 
ــه توانسته موفق عمل کند وضمن جذب منابع قرض الحسنه ،  موسس
بسیاري از مشکلات شهروندان را در زمینه تسهیلات فوري مرتفع نماید.

 فعالیت موسسه  اعتباری کوثر
رجعت مجدد به فرهنگ ناب اسلام 

حجت الاسلام و المسلمین بنایي مشاور عالي رئیس قوه قضائیه در امور 
مجلس نیز با اشاره به اینکه  قرض الحسنه و ترویج آن  یکي از سنت هاي 

الهي و اسلامي است  به خبرنگار ما گفت:این سنت الهي متاسفانه اکنون 
ــتا نیز بانک ها و  ــه کمتر مورد توجه قرار گرفته و در این راس در جامع
موسسات اعتباري با محاسبه مادي گرایانه خود قرض الحسنه را چالش 
بانکي دانسته و  عمدا و سهوا کمتر به پرداخت و ترویج آن مي پردازند اما 
در این زمینه موسسه اعتباري کوثر با یک فعالیت سازمان یافته و تلاش 
ــاز و کلان ورود کرده و  فراگیر توانسته به صورت هجومي و فرهنگ س
بخش زیادي از جامعه را تحت پوشش قرار داده و ضمن رفع حوائج مردم 
و مشتریان خود به ترویج صحیح و عملي فرهنگ ناب قرض الحسنه که 
حقیقتا برگرفته از نام با مسمي خود یعني کوثر است بپردازد و منشا خیر 
کثیر در سطح جامعه باشد و میتوان گفت عملیات موسسه رجعت مجدد 
به فرهنگ ناب اسلام محمدي و ترویج قرض الحسنه حقیقي مطلوب و 
خواست خداوند متعال مي باشد.وي افزود: این موسسه در خدمت صادقانه 
به مردم به خصوص در بخش قرض الحسنه دنبال کسب سود و بهره هاي 
ــت و در موارد دیگر نیز در چارچوب موازین شرعي و قانوني  کذائي نیس
و مطابق استانداردهاي بانک مرکزي به اقتضاء شرایط به پرداخت عقود 
اسلامي نیز مشغول است.بنایي در ادامه با اشاره به اینکه از روایات استفاده 
ــان باشد در خواست کرد  مي گرددکه مردم خود به فکر حل مشکلاتش
ــرمایه گذاران و دارندگان سپرده هاي بانکي وجوه خود را به موسسه  س
اعتباري کوثر منتقل نمایند چون موسسه اعتباري کوثر با عملکرد خود 
ثابت نموده است که زیاده خواه نیست و خدمت به مردم را تامین کننده 

و تضمین کننده آینده خود مي داند.

موسسه  اعتباری کوثردر جلب اعتماد مردم
 موفق عمل کرده است

نماینده مردم قم در مجلس شوراي اسلامي نیز، تاثیر موسسات اعتباري 
را در رویکرد آنها دانست و گفت اگر اهداف آنها در ارائه خدمات به مردم و 
کاهش مشکلات آنها باشد مي توانند موفق باشند و اگر دنبال منافع خود 
باشند و به منافع مردم فکر نکنند قطعا موفق نخواهند بود و مردم نیز به 

آنها اعتماد نخواهند کرد.
ــه اعتباري کوثر گفت: این  ــي عملکرد موسس احمد امیر آبادي با بررس
موسسه تا الان واقعا شروع خوبي داشته و توانسته جز موسسات موفق باشد . 
ــتر براي همه خدمتگزاران به  امیر آبادي  با آرزوي توفیق هر چه بیش
مردم گفت: تا زمانیکه این خدمتگزاري ادامه داشته باشد ما نمایندگان 
مجلس پشتیبان مجموعه کوثر هستیم و در واقع مهمترین مساله براي 
ــت و در واقع عامل موفقیت موسسه کوثر نیز  ما رضایتمندي مردم اس
رضایتمندي مردم و مشتریان است که الحمدالله عملکرد موسسه اعتباري 
کوثر بخصوص در استان قم بسیار خوب بوده است و انشااله اگر همین 

مسیر را ادامه بدهد  به موفقیت هاي خود اضافه خواهد کرد.

ارتباط خوب  واثر گذار با همه اقشار جامعه 
سردار مهدوي نژاد فرمانده سپاه علي ابن ابیطالب )ع( نیز ابراز داشت: 
موسسه اعتباري کوثر با اینکه آخرین موسسه اعتباري است که در عرصه 
ــده است توانسته با ارتباط بسیار خوب و  بانکي بخصوص در قم وارد ش
ــار جامعه بخصوص نیروهاي مسلح و  فعال و اثر گذاري که با همه اقش
بسیجیان برقرار نموده است بخوبي خود را در سطح استان معرفي نماید 
که الحمدالله باعث اعتماد سازي مردم و جلب و جذب سرمایه هاي آنها 
در این موسسه توانمند شده است و جا دارد از مدیریت امور شعب استان 
قم آقاي مسعود اقدسي در این زمینه تقدیر و تشکر شود و در حقیقت 
بزرگترین سرمایه مجموعه کوثر اعتماد مردم  به این موسسه مي باشد.

وي در ادامه با آرزوي توفیق هر چه بیشتر براي موسسه اعتباري کوثر و 
کارکنان آن خواستار اثر گذاري هر چه مطلوبتر این موسسه ارزشي در 
سطح استان در جهت تحقق آرمان هاي مقام عظماي ولایت بخصوص 

در جلب رضایت مردم شد.

موسسه اعتباری کوثر منشا خدمات بسیار ارزشمند 
در اقتصاد استان  قم

معاون اقتصادي استانداري قم هم با اشاره به نقش بانک ها و موسسات 
ــده در بخش  اعتباري در تجمیع وجوه مردم و توزیع منابع جذب ش
ــي و ... به خبر نگار ما گفت: بانک ها  ــاي مختلف تولیدي و خدمات ه
نهادهاي تامین مالي هستند و یکي از آنها موسسه اعتباري کوثر است 
ــیس و راه اندازي آن در استان قم زمان  که علیرغم اینکه از زمان تاس
ــا اقدامات و خدمات بسیار  زیادي نمي گذرد در این مدت کوتاه منش
ارزشمند بوده و هست که در اقتصاد استان  نقش بسیار ویژه اي ایفا 
نموده است و مي توان به پرداخت وام هاي قرض الحسنه توسط این 
ــاره کرد که براي اولین بار در سیستم بانکي آن را بدون  ــه اش موسس
کارمزد و بدون هر گونه اضافه خواهي و دقیقا منطبق با موازین شرعي 
ــد و آیات عظام در اختیار متقاضیان و  و توجه به توصیه مراجع تقلی

مشتریان خود قرار مي دهد.
ــان دهنده ماهیت  ــزود : این امر در حقیقت نش ــید رضا دهناد  اف س
خیرخواهانه و توجه عملي به آیات و روایات و احادیث و نیز درک خاستگاه 
ــئونات اسلامي است که متاسفانه در بانک هاي  مذهبي قم و رعایت ش
ــود. وي در پایان از عملکرد مدیران و کارکنان  دیگر کمتر دیده مي ش

موسسه تقدیر کرد.

موسسه اعتباری کوثر گره گشا در حل مشکلات مردم 
مهندس سیار فرماندار شهرستان قم نیز با اشاره به اینکه موسسات مالي 
و اعتباري مجموعه هایي هستند که با جمع آوري پس انداز و سپرده هاي 
خرد مي توانند با به کارگیري این حساب عامل بسیار خوبي در توسعه 
زیر ساخت ها و سرمایه گذاري در بخش هاي تولیدي و خدمات و سبب 
رونق اقتصادي باشند و از طرف دیگر در رفع حوائج مردم در پرداخت وام 
گره گشا باشند و به معناي واقعي مصداق آیه شریفه الهي در پرداخت 
قرض الحسنه باشند  از موسسه اعتباري کوثر به خصوص در استان قم به 
عنوان یک موسسه بسیار پویا و بالنده یاد کرد و گفت: علیرغم عمر کوتاه 
موسسه در استان قم مي بینیم که با مدیریت آقاي اقدسي و همکاران 
ایشان توانسته ضمن احترام کامل به مشتریان با برقراري روحیه معنوي و 
افزایش انگیزه معنوي و اثر بخشي آن در مجموعه خود خدمات شایاني به 
شهر قم ارائه نماید و ما نیز با عنوان فرمانداري قم در خواست هاي مردمي 
را به این موسسه داده ایم که بازخورد مناسبي داشته و افراد گرفتاري که 
معرفي شدند از خدمات موسسه بخصوص تسهیلات قرض الحسنه بدون 
کارمزد و بدون منت بهره مند شده و از اخلاق حسنه کارکنان موسسه 
کوثر تعریف و ابراز رضایت نموده اند که حتما دعاي خیر این افراد بدرقه 

راه آن عزیزان خواهد بود.

موسسه کوثر سنت قرض الحسنه را بخوبي
 در استان  قم پیاده کرده است

حجت الاسلام و المسلمین فقیهي مدیر کل حوزه ریاست دفتر آیت الله 
جوادي آملي نیز با تقدیر  از  دکتر رضایي و برادر اقدسي که سنت قرض 
ــرایط ویژه جهت قم ایجاد نموده اند ابراز امیدواري کرد   الحسنه را با ش

موسسه اعتباري در همه امور موفق و رو به پیشرفت باشد.
وي با اشاره به فرمایشات آیت الله  جوادي آملي خطاب به مدیر عامل 
موسسه اعتباري کوثر مبني بر اینکه نام کوثر مقدس است و به معناي 
کلمه خیر کثیر مي باشد نه معناي تکاثر و انشااله ما از موسسه اعتباري 
کوثر خیر کثیر داشته باشیم که الحمدالله  آقاي دکتر رضایي از این فرصت 
استفاده نمودند و سنت قرض الحسنه را بخوبي در استان پیاده کردند و 
الان خوشبختانه آثار و برکات آن را مشاهده مي کنیم. وي در ادامه گفت: 
ــااله دکتر رضایي سردار قرض الحسنه هستند و در این راه موفق و  انش

موید خواهند بود .

باحضور مسئولین کشوري و استانی:

 تمبرموسسه اعتباري کوثر در قم رونمایی شد



اجتماعی 6

رمز و راز یک خانواده خوشبخت 

آیا شما به دنبال قوانین سه دقیقه ای و سایر راهنمایی های آسان و کلیدی 
برای خوشبختی می گردید و وقت ندارید سال های زیادی به دنبال این اکسیر 
شادمانی صرف کنید؟می توانید اینجا عصاره خوشبختی را از رازهای کوچکی 
که طی زمان آزموده شده است و بر مبنای تحقیقات علمی به دست آمده، 

فرابگیرید.
راز خانواده خوشبخت

خانواده های شاد برای حرف زدن با یکدیگر، مشارکت در کارهای خانه، فعالیت اقتصادی 
و آرامش روش های خاص خودشان را دارند.

در کنارهم نه مقابل هم
دانشمندان در یافته اند که در کنار هم نشستن حس مشارکت بهتری می دهد تا این که 
در مقابل هم بنشینید. خصوصا زمانی که بخواهید تصمیم گیری کنید. بنابراین وقتی قرار 

است هم فکری کنید کنار هم قرار بگیرید نه مقابل هم.
می بینید که این »عزیز بشین به کنارم« معروف هم حکمتی داشته است.

چراغ خاموش!
»نور کمتر آرامش بیشتر« گویا این یک قائده است که در ناخودآگاه بشر حک شده و 

می توان با کم کردن نور  آرامش بخشی یک مکالمه را افزایش داد و استرس را کاست.
بد نیست این بار که می خواهید از قبض های جدید و قیمت های جدید با همسرتان 
صحبت کنید، چند تا از لامپ های خانه را خاموش کنید با این کار با یک تیر دو نشان 

زده اید.
نسل آگاه

تحقیقات نشان می دهد بچه هایی که بیشتر در مورد موفقیت ها و شکست والدین خود 
می دانند، راحت تر می توانند استرس خود را کنترل کنند و انعطاف پذیرتر هستند.

بنابراین اگر می خواهید فرزندانتان کنترل استرس را یاد بگیرند به جای پنهان کردن همه 
چیز به آنان بیاموزید که وقتی مشکلی وجود دارد خانواده چطور از پس آن برمی آید. به 
آنها بیاموزید موفقیت حاصل زحمت همه اعضای خانواده است و شادی حاصل از آن به 

همه تعلق دارد.
تکیه بر بالش خوشبختی

این بالش ها واقعا احساس خوشبختی را افزایش می دهد. تحقیقات دانشگاه ییل و هاروارد 
نشان می دهد مردم وقتی روی سطح نرمی نشسته اند انعطاف پذیر و مصالحه جوتر از زمانی 

هستند که بر سطوح سفت و سخت نشسته اند.
پس بهتر است همین حالا اتاق کنفرانس خانواده را تغییر دهید و از جایی استفاده کنید 

که مبل های راحتی تان در آن قرار دارد.
زیر سایه بزرگ ترها

خوشبختی زیر سایه بزرگ ترهاست. این یک افسانه قدیمی نیست، کار آن از تعارف هم 
گذشته است. مطالعه مروری 66 پژوهش انجام شده نشان می دهد مادرانی که کودکان 
خود را به مادربزرگ ها می سپارند استرس کمتری دارند و فرزندان آنها نسبت به سایر 

کودکان خود را راحت تر با شرایط وفق می دهند.
نیمه پر، نیمه خالی

هنگام شام و ناهار اگر اعضای خانواده دور هم باشند چه باید بکنند؟ یک خانواده 
خوشبخت نام خدا را بر زبان جاری می سازد و بدون کلامی تمام محتویات بشقابش 

را تا ته می خورد و خدا را شکر می کند یا این فرصت را برای گفت وگو غنیمت می داند؟
بله خانواده های خوشبخت سر میز غذا با هم گفت وگو می کنند و از نیمه های پر و خالی 
لیوان زندگی خود سخن می گویند و گزارش های خوب و بد طول روز را با هم به اشتراک 
می گذارند و مرور می کنند. این واقعیت از یافته های حاصل از پژوهش های بسیاری 
استنباط شده است. تحقیقات نشان می دهد کودکانی که شاهد فراز و نشیب های زندگی 
والدین و طرح آن در خانواده هستند، همدلی و همراهی با خانواده و اطرافیان را بیش از 

دیگر کودکان می آموزند.
تربیت یک سرباز بالقوه

وقتی نیازهای خانواده را به نیازهای خود ترجیح می دهید، یک فرهنگ در خانواده پدید 
می آورید: »خدمت به دیگران و از خود گذشتگی«. هرچالش در خانواده فرصتی است 
برای آموزش این که در کنار هم باشیم یا در مقابل هم و به خاطر آن چطور از خود 

گذشتگی کنیم.
یک برنامه سفت و سخت

کارها در یک خانواده خوشبخت همیشه هم سهل و ممتنع پیش نمی رود. راز خوشبختی 
این است که برنامه منسجم و مشخص و هدفمندی در خانواده اجرا شود. سه صفحه آماده 
کنید و روی هریک از آنها بنویسید: کارهایی برای انجام دادن، اوضاع در حال پیشرفت و 
کارهای انجام شده. به عنوان یک عضو خانواده سعی کنید از ستون اول به ستون آخر در 
حرکت باشید. مطمئن باشیداین کار شما را آنقدر موفق می کند که هیچ سمینار موفقیتی 

تاکنون این اثر را نداشته است.
انعطاف پذیر بودن

تحقیقات نشان می دهد انعطاف پذیری رمز خوشبختی است. چه با افرادی که در طول 
روز و طی زندگی سرو کار دارید چه در مورد تکنیک هایی که برای نظم و انضباط، 
سرگرمی یا روابط عاطفی با خانواده به کار می برید.هرچقدر با مسائل بیشتر درگیر شوید 
فرسوده تر می شوید در حالی که انسان های خوشبخت مثل آب از لابه لای سنگ ها نیز 

راه خود را پیدا می کنند.
ورزش و خوشبختی

همیشه یک پای قضیه تن سالم است و تن سالم با ورزش به دست می آید.
جیم تامپسون، بنیانگذار موسسه مثبت اندیشی معتقد است والدین مهم ترین مسئولیت 
را در قبال بچه هایی که برای اولین بار با ورزش و مسابقات آشنا می شوند دارند. این 
روانشناس توصیه می کند: بعد از بازی از اشتباهات احتمالی فرزندتان جلوگیری کنید و 
به او بگویید: ضربه ای که خورده ای مهم نیست من فکر نمی کنم تو از آن اشخاصی باشی 

که براحتی وا می دهند.

به بهانه پایان رمضان و لزوم استقامت در برابر معاصی؛
به هوش... صدای پای شیطان می رسد به گوش!

روز عید فطر از شهرستان برایمان مهمان آمده بود. لاجرم باید به فکر خرید میوه 
و شیرینی می بودم. از این رو یکی دو ساعتی مانده ظهر با خودروی شخصی 
عازم سطح شهر شدم، بلکه در این گرمای کم سابقه هوا، سریع نیازهای خود را 

ابتیاع کرده و به منزل بازگردم.
پس از انجام خرید و در مسیر برگشت از آینه عقب که نگاه می کردم چراغ زدن های ممتد 
یک خودروی 206 آلبالویی توجهم را به خود جلب کرد و هرچه نزدیک تر می شد، صدای 
بوقش نیز بیشتر گوش را آزار می داد و البته صدای بلند ضبط ماشین که به نظر ترانه ای 
پخش می کرد با صدای یکی از خوانندگان آن ور آبی که قاعدتاً می بایست گوش دادن به 

آن بر اساس فتاوای علما و مراجع تقلید حرام باشد!
از بیم آن که مبادا در روز عیدی، تصادفی با هم داشته باشیم و اوقاتمان تلخ شود، سرعت 
را کم کرده و کنار کشیدم تا رد شود. در حین رد شدن متوجه شدم که سرنشینان خودرو، 
دو پسر و دو دختری بودند که وضع و ظاهرشان چندان با حال و هوای شهر مذهبی قم ، 

آن هم یک روز پس از ماه رمضان همخوانی نداشت!
ایجاد مزاحمت و آلودگی صوتی برای دیگران و افزایش احتمال تصادف در خیابان های 
نسبتاً باریک قم بماند ، اما آنچه بیشتر مایه تاسفم شد این که تنها ساعاتی با ماه مبارک 
رمضان وداع داشته ایم و چه زود ، صدای پای شیطان بر اثر غفلت ما به گوش می رسد!

غفلت که می آید نتیجه اش حواس پرتی است؛ حواس پرتی از این که انگار یادمان می رود 
گناه نکردن و بنده گوش به فرمان خدا بودن، فقط مربوط به ماه رمضان نیست، چه آن 
که قاضی و ناظر حقیقی ، همیشه ما را رصد می کند و بر اوضاع مان در همه حال آگاه 

و بصیر است.
غفلت که می آید، گاه با دور شدن از یاد خدا، خواسته یا ناخواسته سرگرم لهو و لعب های 
دنیوی می شویم و گاه که سرمان بیشتر گرم می شود، به همان میزان در گناهان کوچک 
و بزرگی غوطه می خوریم؛ آنچنان که مگر ماه رمضانی، دهه محرمی ، روز عرفه ای، سر 

راهمان قرار گیرد، بلکه ما را کمی به خود آورد و گرنه...!
 البته به تعبیر علمای صاحب نفس ، وسوسه شیطان به نوعی فرصت سخاوت انگیز 
پروردگار در حق بندگان خویش است تا در پرتو چیرگی و غلبه بر وسوسه ها و رهایی تن 
و فکر از منیات و هوس های شیطانی ، لقب مجاهد در میدان جهاد اکبر را پیدا کرده و این 
سان در مسیر بندگی و دست یابی به سعادت حرکت نماییم و الا اگر وسوسه و امتحانی 

در کار نباشد که اطاعت از خدا یکطرفه و بدون اختیار خواهد شد و دیگر لطفی ندارد.
رمضان با همه به ظاهر سختی های روزه گرفتنش آن هم با حدود 1۷ ساعت تشنگی 
طاقت فرسا و البته با همه خوبی ها و حس های عالی اش در هنگامه سحر و افطار ، تمام 
شد؛ ماهی که در آن بنابر احادیث متعدد و معتبر، شیاطین در غل و زنجیر هستند و چون 

نمی توانند کسی را وسوسه کرده و بیازارند، فقط فریاد می کشند.
 عرفا و سالکان درباره وضع شیطان در ماه رمضان تعبیر جالبی دارند. آن ها می گویند: 
"شیطان در آغاز وسوسه کرده سپس زخم می زند، اما با این حال خداوند به کسانی که 
که توسط شیطان فریفته می شوند فرصت بازگشت می دهد و اگر قدر این فرصت دانسته 
نشود، آنگه شیطان است که کنترل او را به دست می گیرد" و به راستی که چه خسران 

زده است، آن که حجم غفلت ها مانع از بیداری و توفیق توبه در او شود.
در برخی روایات داریم که حضرت حق در ماه رمضان شیطان را چون سگی رام در بند 
می کند. این سگ فقط از دور پارس می کند، اما اگر کسی با دستان خود زنجیرش را باز 

کند، در همان ماه رمضان نیز خداوند اجازه می دهد که بر فرد چیره گردد.
حال که رمضان به پایان رسیده ، این سگ دیگر در بند نیست . به هوش باشیم و مراقب که 
مبادا گرفتارش شویم. تنها راهش نیز توکل بر خدا و در پیش گرفتن راه و رسم تقواست.

 امُید آن که به برکت گریه های شب قدر و ادعیه خاص حضرت حجت)عج( در حق 
یاران باوفایش و ما که گاه در عمل به عهدِ شیعه بودن خود بی وفایی می کنیم، بتوانیم 
از دستاوردهای معنوی ماه مبارک رمضان در دیگر ماه های سال به خوبی حراست کنیم. 

انشاالله.

آیا تشویق کردن کودکان ایراد دارد؟ 

 اوقات فراغت به سبک آدم موفق ها

که  این  هستیم،  آشنا  کردن  تشویق  با  ما  همه 
رفتارهای خوب و پسندیده کودکان را تشویق کنیم تا 
این رفتارها ادامه یابند. اما روان شناسان معتقدند گاهی 
اوقات این تشویق کردن نه تنها باعث افزایش تکرار 
رفتارهای خوب نمی شود که در طولانی مدت باعث می 

شود کودکان آن رفتار را کمتر انجام دهند.
دختر من از همان سنین پایین عادت کرده بود اسباب بازی 
هایش را با دیگران شریک شود و برخی اوقات نیز اگر پیش می 
آمد وسایلش را به دیگران می بخشید. عادت ما هم این بود که 
او را تشویق می کردیم. اما از وقتی به مدرسه می رود به نظر 
می رسد تغییر کرده است. معلم او می گفت با دوستانش در این 
زمینه چندان مهربان نیست و به خصوص در زنگ های تفریح 
حاضر نمی شود توپ یا طناب خود را به بچه ها بدهد. این بود 
که متوجه شدیم با وجود همه تعریف هایی که از دخترمان می 
کردیم اصلا دوست ندارد از وسایل خود به دیگران چیزی بدهد. 
انگار که نه تنها تشویق های ما اثری نداشته که با افزایش سن، 

رفتار او در حال بدترشدن است.
 آیا تشویق کردن ایراد دارد؟

همه ما با تشویق کردن آشنا هستیم، این که رفتارهای خوب 
و پسندیده کودکان را تشویق کنیم تا این رفتارها ادامه یابند. اما 
روان شناسان معتقدند گاهی اوقات این تشویق کردن نه تنها 
باعث افزایش تکرار رفتارهای خوب نمی شود که در طولانی 
مدت باعث می شود کودکان آن رفتار را کمتر انجام دهند.  
به عنوان نمونه در یکی از بررسی ها مشخص شد تعدادی 
از کودکان کم سن که رفتارهای سخاوتمندانه آنها توسط 
مادرانشان تشویق می شد، در طول زمان تعداد این رفتارها در 
آنها با کاهش روبه رو شد و در مقابل برخی کودکان که تشویقی 
از سوی مادر دریافت نمی کردند در طول زمان این رفتار در آنها 
افزایش داشت. شاید با مطالعه این مورد با خود تصور کنید پس 
شاید اگر فرزندتان را تشویق نکنید بهتر باشد اما آیا واقعا ایراد از 
خود تشویق است یا روشی که این گروه از مادران برای تشویق 

فرزندان خود از آن استفاده کرده اند؟ روان شناسان معتقدند 
که اگر در زمان تشویق به برخی نکات توجه نداشته باشید این 
تشویق نه تنها باعث افزایش رفتار نمی شود که می تواند باعث 

از بین رفتن رفتارهای خوب کودکان نیز شود.
 فقط تشویق رفتار

»آفرین امروز خیلی مهربان بودی!«، »آفرین که امروز مداد 
رنگی ات را به دوستت دادی، این رفتار تو نشانه مهربانی 
ات بود.« اگر بخواهید فرزندتان را تشویق کنید، کدام یک 
از جملات بالا را استفاده می کنید؟ متخصصان می گویند 
جمله اول هرچند ممکن است زودتر به ذهن والدین برسد 
و به خاطر کوتاه بودن آن بیشتر مورد استقبال قرار گیرد، اما 
جمله مناسبی نیست.زمانی که می خواهید رفتاری در فرزندتان 
را تشویق کنید سعی کنید به صورتی دقیق رفتار او را توصیف و 

رفتار فرزندتان را تشویق کنید و نه خود فرزندتان را.
شاید بد نباشد تمرینی برای تشخیص بهتر این موضوع 
داشته باشید. پس سعی کنید از بین جملات زیر جملاتی 
که رفتار کودک را تشویق می کند شناسایی کنید: »تو بچه 
خیلی خوبی هستی!«، »آفرین که کمدت را مرتب کردی«، 
»به به چه قدر خوش سلیقه هستی.«، »چه قدر نقاشی ات را 
تمیز کشیدی، هیچ کجا از خط بیرون نزده ای«، »کمک کردن 
تو به مادرت در پهن کردن لباس ها نشان دهنده احساس 
مسئولیت تو در خانه است.«، »آفرین که در مهمانی دیشب 
مودب بودی« ، »آفرین که در مهمانی دیشب با همه سلام و 

احوالپرسی کردی.«
فقط وقتی لیاقت دارد

گاهی اوقات هنوز فرزند ما کار خوبی انجام نداده است ولی 
ما به بهانه انگیزه دادن به او شروع به تمجید از او می کنیم. 
مثلا موقعیتی را در نظر بگیرید که مهمان دارید و احتمال 
می دهید فرزندتان نخواهد اسباب بازی هایش را در اختیار 
کودکان مهمان شما قرار دهد. در این شرایط ممکن است شما 
بگویید »آفرین پسرم، می دانم تو این قدر مهربان هستی که 

به دوستانت اسباب بازی بدهی.« البته همان طور که تجربه 
والدین نیز نشان می دهد، معمولا در این شرایط بچه ها به 
مهمانان اسباب بازی می دهند اما متاسفانه در دفعات بعدی نیز 
لازم است باز والدین وارد گود شوند و برای این کار انگیزه ایجاد 
کنند و از آن بدتر این که وقتی فرزند ما جلوی چشم ما نیست 
ممکن است رفتاری مغایر نشان دهد و اسباب بازی را به زور از 
مهمان پس بگیرد. البته توجه به شایستگی کودکان در زمان 
تشویق محدود به این یک مورد نیست و موارد بسیاری را می 

توان برای آن برشمرد.
تشویق پیش از این که فرزند ما پیشرفت درسی چندانی 
داشته باشد، تمجید از نظم او پیش از این که تغییری در این 
زمینه رخ داده باشد و... توجه داشته باشید اگر قرار باشد فرزندان 
ما با تعریف و تمجیدهای ما برای انجام کارهای پسندیده انگیزه 
پیدا کنند، به احتمال بسیار در زمان نبود این تعریف ها نیز این 
رفتارها از بین خواهند رفت چرا که هیچ گاه فرصت پیدا نکرده 
اند به خاطر انگیزه درونی و لذتی که خودشان از انجام این کارها 

می برند آنها را انجام دهند.
 تشویق از صمیم قلب

گاهی اوقات آن طور که باید تعریف و تشویق ما خالصانه و 
از صمیم قلب نیست. ممکن است این قدر از دست یک سری 
رفتارهای فرزندمان دلخور یا به خاطر موضوعاتی دیگر خسته و 
ناراحت باشیم که نتوانیم آن طور که باید شادی خود را از رفتار 
خوب فرزندمان نشان دهیم. البته گاهی اوقات نیز برخی والدین 
ممکن است عادت به تشویق فرزندشان به صورت همیشگی و 
از سر عادت داشته باشند. در هر دو حالت توجه داشته باشید 
بچه ها بسیار دقیق تر از آنچه ما تصور می کنیم تفاوت یک 
تعریف از صمیم دل با یک تعریف مصنوعی را متوجه می شوند 
و البته همان طور که خودتان هم می دانید فقط آنچه از دل 
برآید لاجرم بر دل نشیند. پس اگر فرزندتان استقبال چندانی از 
تشویق ها و تمجیدهای شما نمی کند شاید بد نباشد به بازبینی 

احساسات خود در این زمینه نیز بپردازید.

خیلی ها آنقدر به فکر کسب درآمد بیشتر هستند که حتی 
در تعطیلات آخر هفته هم دست از اضافه کاری برنمی دارند. 
اگر به زندگی آدم های مشهور و موفق دنیا نگاهی بیندازید، 
می بینیدزندگی شان در کار و تلاش خلاصه نمی شود. درست 
که کار کردن بخش مهمی از زندگی شان است اما این آدم ها 
از تعطیلات آخر هفته غافل نمی شوندو برای داشتن انرژی 
اینجا  در  فعالیت های مختلف گمک می گیرند.  از  بیشتر 
فرصت خوبی است تا شما هم شیوه زندگی افراد موفق را 
یاد بگیرید و از همین هفته تعطیلات آخر هفته بهتری داشته 
باشید. آدم های موفق این 12 برنامه را حتما در زندگی شان 

پیاده می کنند.

1- از فناوری دور می شوند
افراد موفق و خوشحال خودشان را به اینترنت و دنیای مجازی 
معتاد نمی کنند ودر هر شرایط تعادل را در زندگی در نظر می گیرند. 
پژوهش های اخیر نشان می دهند دوری از فناوری برای مغزتان مفید 
است و اعصابتان را آرام می کند؛ به ویژه اگر شغل تان طوری است که 
بخش زیادی از روز را با رایانه و اینترنت کار می کنید، در روز تعطیل 
دنیای مجازی را تعطیل کنید.حتی تلفن و موبایل هم می توانند 

آرامش شما را بر هم بزنند و استرس ایجاد کنند.
میتوانید از دیگر اعضای خانواده هم بخواهید که یک روز تعطیل 
تماس های کاری را کنار بگذارند و برای تفریح و صحبت دسته جمعی 
وقت بگذارند. چک کردن ایمیل ها، فیس بوک یا دیگر سایت های 
مجازی را کنار بگذارید و در دنیای واقعی به دنبال دوستان تازه ای 

باشید تا از زندگی تان بیشتر لذت ببرید.

2- از قبل برنامه ریزی می کنند
وقتی افراد موفق صبح روزهای تعطیل از خواب بیدار می شوند، 
از قبل برای روزشان برنامه ریزی کرده اند. اینطور نیست که بعد از 
خوردن صبحانه و کمی کش و قوس تازه به این فکر باشند که آخر 
هفته چه کار کنند.افراد موفق از قبل می دانند که قرار است روزشان 
چطور بگذرد. پس شما هم این نکته را به خاطر بسپارید. البته برنامه 
ریزی بدان معنی نیست که فقط تصمیم بگیرید تلویزیون تماشا کنید 

یا در صفحه های اینترنت چرخ بزنید.
برای اینکه به سبک زندگی آدم های موفق نزدیک شوید، بهتر 
است فعالیت های یک روز تعطیل را در سه تا پنج بخش تقسیم کنید. 
این برنامه های باید تفریحی و لذتبخش باشند تا روز تعطیل شما با 
روزهای عادیتان فرق داشته باشد. برنامه ریزی به شما کمک می کند 

تا بخشی از این فعالیت ها را در کنار دوستانی ا افرادی انجام دهید 
که از بودن در کنارشان لذت می برید. نتایج یک تحقیق روانشناسی 
نشان می دهد، برنامه ریزی برای انجام فعالیت های شاد حتی از انجام 

آنها نیز لذتبخش تر است.

3- مهارت های تازه ای یاد می گیرند
افراد موفق همیشه به دنبال این هستند که در زمینه های مختلف 
رشد و پیشرفت کنند. برای اینکه شما هم رفتاری مانند آدم های 
موفق داشته باشید، بدانید تعطیلات آخر هفته باید با روزهای دیگر 
هفته تان تفاوت داشته باشد، به همین دلیل باید برنامه متفاوتی 
داشته باشید. بهتر است در روزهای تعطیل کمی برای خودتان وقت 
بگذارید؛ به فکر یادگیری کارهای تازه ای باشید که از انجام آنها 

لذت می برید.
اگر به فعالیت های هنری مانند نقاشی، صنایع دستی، موسیقی و 
… علاقمندید در کلاس های آموزشی ثبت نام کنید و در خانه زمانی 
را به انجام کارهای مورد علاقه تان اختصاص دهید. گلکاری و پرورش 
گیاهان هم کار لذتبخشی است که برای پر کردن اوقات فراغت صبح 
روزهای تعطیل مناسب به نظر می رسد. انجام فعالیت های مختلف به 
شما کمک می کنند مغز و بدنتان را از استرس های معمول رها کنیدو 
انرژی کافی برای یک هفته پرکار را داشته باشید.کارهای هنری مانند 
غذای روح هستند و در کاهش تنش های هفتگی تاثیر زیادی دارند.

4- برای عصر روز تعطیل برنامه دارند
بمانند چون  دور  و غصه ها  از غم  موفق سعی می کنند  افراد 
انرژی شان را کاهش می دهد. در عصر  از غمگینی  حالت هایی 
روزهای تعطیل خیلی از افراد با غم و حالت هایی از افسردگی روبرو 
می شوندکه شاید انرژی شان را برای شروع یک هفته خوب و شادی 
بخش کاهش دهد. به همین دلیل لازم است برای پیشگیری از این 
غم و ناراحتی ها سرگرمی هایی برای خودتان در نظر بگیرید. می توانید 
یک مهمانی شام کوچک ترتیب دهید و همراه با دوستان یا افراد 
خانواده کمی هم گپ بزنید. به هر حال، اگر می بینید که غروب روز 
تعطیل برایتان دلگیر و غم انگیز است، از قبل به فکر برنامه ریزی 

باشید.

5- به سفر کوتاه می روند
یکی از بهترین راه ها برای کاهش استرس و بازیابی انرژی از دست 
رفته، سفر کردن است. افراد موفق از هر فرصتی برای خارج شدن از 
شهر و ورود به طبیعت استفاده می کنند. برنامه های طبیعت گردی 

یک روزه برای تخلیه فشارهای روحی بسیار موثر است. پس خودتان 
را به محیط شهری محدود نکنید و آخر هفته ها برای گشت و گذار 

در طبیعت هم برنامه داشته باشید.

6- استراحت می کنند
آدم های موفق و خوشحال تعطیلات آخر هفته در کارهای مختلف 
غرق نمی شوند و کمی استراحت می کنند. یک چرت کوتاه بعدازظهر 

می تواند مفید باشد و به رفع خستگی شما کمک کند.
۷- مطالعه می کنند

بیشتر افراد موفق از مطالعه غافل نمی شوند و آخر هفته ها برنامه 
ای برای خواندن کتاب و مجلات دارندا. وقتی مطالعه می کنید ذهن 
شما فعال می ماند و در طول هفته ایده های خلاقانه بیشتری به ذهن 
تان می رسد. پس در تعطیلات آخر هفته از این اصل غافل نشوید تا 

زندگی خوب و موفق تری داشته باشید.

8- ورزش می کنند
شاید در بین اطرافیان شما افراد به ظاهر موفقی پیدا شوندکه 
اتفاقا چاق و کم تحرک هستند اما وقتی این افراد را می بینیدباید 
بدانید که شاید در کسب و کار موفق باشند اما به طور حتما زندگی 
شان کاملا موفقیت آمیز نیست چونس بک زندگی سالمی ندارند و 
ورزش نمی کنند. افراد موفق دنیا در طول هفته ورزش می کنند و در 
تعطیلات آخر هفته به دنبال این هستند که ضمن تفریح و گردش، 
فعالیت بدنی خوبی داشته باشند. بنابراین اگر شما در طول هفته 
فرصت ندارید چهار تا پنج بار ورزش کنید، تعطیلات آخر هفته را 
غنیمت بشمارید چون فرصت مناسبی است که با تمرین های بدنی 
و ذهنی، مغز و بدنتان را سالم نگه دارید. دوچرخه سواری، شنا، 
کوهنوردی یا حتی پیاده روی ساده ورزش های مفیدی هستند که 
انرژی خوبی را به شما تزریق می کنند. اتگر این ورزش ها را در کنار 

دوستان انجام دهید، آخر هفته تان مفرح تر می شود.

9- تنها نمی مانند 
آدم های موفق خوب می دانند که یکی از رموز موفقیت، برقراری 
ارتباط با دیگر آدم هاست. ما انسان ها موجواتی اجتماعی هستیم و 
برای داشتن زندگی خوب و موفق لازم است با دیگران در تماس 
باشیم. پژوهش ها نشان می دهد ارتباط با دوستان و افراد و خوب 

و مثبت اندیش در افزایش شادی و نشاط شما نقش زیادی دارد. 
تعطیلات آخر هفته بهترین فرصت برای معاشرت با دوستان است. 
پس پیله تنهایی را از خودتان دور کنید و اجتماعی تر باشید تا درهای 

موفقبت به روی شما باز شود.

 10- برای خانواده شان وقت می گذارند
 افراد موفق به کارشان اهمیت می دهند اما خانواده را فراموش 
نمی کنند. اگر شما هم در طول هفته زیاد کار می کنید آخر هفته ها 
فرصت مناسبی است که برای خانواده و دوستانتان وقت بگذارید. 
خانواده های خوشحال و خوشبخت برای شادی خودشان برنامه 
دارند. رفتن به رستوران، پیک نیک خانوادگی یا حتی شرکت در 
یک فعالیت مذهبی در کنار دیگر افراد خانواده حس خوبی را در 
شما ایجاد می کند و عادت خوبی است که گاهی خاطرات فراموش 
نشدنی بر جای می گذارد. تداوم این برنامه ها در خوشحالی خانوادگی 

و موفقیت بیشتر شما تاثیر دارد.
گروهی از افراد پر کار روز تعطیل را به انجام کارهای دیگری 
اختصاص می دهند تا درآمد بیشتری داشته باشند. شاید با پرکاری 
بخشی از مشکلات اقتصادیتان برطرف شود یا برای آینده پس 
اندازتان داشته باشید اما در طولانی مدت رضایت شما از زندگی تان 

کم می شود و شادی هایتان رنگ می بازند.

 11- در فعالیت های داوطلبانه شرکت می کنند
 افراد موفق برای شرکت در کارهای خیرخواهانه زمانی را در نظر 
می گیرند. خیلی از افراد مشهور و موفق در بنیادهای خیریه حاضر 
می شوند و بخشی از وقت شان را برای کمک به دیگران اختصاص 
می دهند.اگر می خواهید از خودتان راضی تر باشیدو احساسات مثبت 
داشته باشید، روز تعطیل فرصت خوبی است تا به انجمن های خیریه 
سری بزنید. بعضی از این انجمن ها از بیماران، سالمندان یا کودکان 
کار حمایت می کنند و گروهی دیگر مدافع محیط زیست هستند و 
در مناسبت هایی مانند روز درختکاری، برنامه دارند. وقتی در چند 
انجمن خیریه عضو باشید با افراد تازه ای دوست می شوید که با شما 

علایق مشترک دارند.

 12- زودتر از خواب بیدار می شوند
 آدم های موفق سحرخیز هستند. ممکناست دلتان بخواهد صبح 
روزهای تعطیل بیش از معمول بخوابید اما این روز فوق العاده را 
در رختخواب نگذرانید. اگر فکر می کنید صبح روز تعطیل زمانی 
برای تمیز کردن خانه، شستن لباس ها وغذا پختن نیست. توصیه 
می شود کمی سحرخیزی را چاشنی روز تعطیل تان کنید و با زودتر 
بیدار شدن، زمان بیشتری داشته باشید. توصیه می شود قبل از انجام 

کارهای معمول بروید و ورزش کنید.

طلای سفید در معدن بازیافت صحیح؛

همشهری تفکیک را جدی بگیر!
گزارش/ سمیه رضایی

 همگان باید بدانند زباله های ما هنوز هم سرمایه های ما 
هستند و در صورت بازیافت صحیح می توان به آنها لقبی داد 

به نام طلای سفید!
هر روز خبر معضلی تازه از نوع محیط زیستی از جای جای کشور 
به گوش می رسد و دل هر انسان عاشق طبیعت را به درد می آورد. 
از آتش گرفتن جنگل ها گرفته تا ریخته شدن نان های خشک در 

میان زباله ها.
تاسف بار و درد آور است وقتی نگاهت بر سطل های زباله ای می افتد 
که تکه نانی در درونش افتاده، حتی دلخراش است وقتی می بینی 
نمناک  تر،  زباله های  از  انبوهی  درون  در  مچاله شده  کاغذهای 
می شود؛ شاخه درخت کمرش خم می شود وقتی می بیند تنش تنها 

برای یک بار استفاده تیشه خورده و  ...
تفکیک زباله موضوع بسیار قابل اهمیت در دنیای امروز ماست چرا 
که سلامتی جامعه در گروی این امر است.هرچند همگان بر اهمیت 
این موضوع واقفند اما گاه عادت های نادرست و بی توجهی ها سبب 
می شود از دقت به آن سرباز زنند و انواع مختلف زباله ها تنها خوراک 

یک سطل زباله باشد.
باید بدانیم که این روزها تولید بیش از حد زباله و عدم توجه به 
بازیافت به نقطه بحرانی رسیده است و چاره اندیشی دقیق تنها راه 
گذر از این معضل و نجات محیط زیست پیرامون محسوب می شود.

صنعتی شدن و رسیدن به توسعه و فناوری های نوین و ارتقای سطح 
تولیدات کشاورزی در کنار تمام منافع و دستاوردها معایبی نیز در پی 
داشته است و در عمل نتوانسته راهی برای مدیریت پسماند پیدا کند 
و همین مسئله به ظاهر کوچک محیط زیست و به تبع آن سلامت 
انسان را با تهدید جدی مواجه کرده است. به راستی آینده کره زمین 
و محیط زیست ما با این همه زباله ای که روزانه تولید می شود به کدام 
سوی حرکت می کند؟!  بدون شک بدون مدیریت پسماند محیط 
زیست دیگر جایی برای زیستن نخواهد بود و انسان ها در میانه دنیایی 

از زباله ها مدفون خواهند شد.
گذر از پیچ وخم ها برای رسیدن به 

کارخانه تفکیک زباله در مقصد
اما در حوزه زیست محیطی استان قم، خوشبختانه مدتی است که 
تفکیک زباله به یکی از مهمترین مباحث تبدیل شده و تلاش برای 
اجرای طرح تفکیک پسماند در مبدا و راه اندازی کارخانه تفکیک 
زباله در مقصد با جدیت پیگیری می شود و مسئولان برای رسیدن به 

هدف چندساله خود کمرهمت بسته اند.
ابراهیمی سرپرست سازمان  میر  عبدالله  این خصوص سید  در 
مدیریت پسماند قم بیان کرد: طرح تفکیک پسماند در مبدأ نخستین 

گام در مسیر اجرای مدیریت بهینه پسماند است.
وی راه اندازی کارخانه تمام اتوماتیک تفکیک در مقصد را گام بعدی 
در مسیر جداسازی و تفکیک پسماندها خواند و گفت: هر روز 650 
تن پسماند در شهر قم که بیش از یک میلیون نفر جمعیت دارد 
تولید می شود که از این میزان 1۷ درصد پسماند خشک با ارزش 

را شامل می شود.
سرپرست سازمان مدیریت پسماند قم با بیان اینکه شرایط ورود 
بخش خصوصی در این زمینه توسط سازمان مدیریت پسماند 

شهرداری مهیا شده است ادامه داد: اگر هزینه های مربوط به برق، 
آب ، زباله و سوله تامین شود اقدامات لازم برای راه اندازی کارخانه 

تفکیک زباله در مقصد صورت می گیرد .
میرابراهیمی افزود: این کارخانه تمام اتوماتیک و تحت لیسانس یک 

شرکت آلمانی که سازنده ماشین آلات حرفه ای است، قرار دارد.
وی با بیان اینکه 8 میلیارد تومان هزینه راه اندازی، طراحی و ساخت 
این کارخانه است گفت: این کارخانه ظرفیت تفکیک 600 تا 800 

تن پسماند را دارد.
اقتصادی که از دل زباله جان می گیرد

لازم است بدانیم که جداسازی و تفکیک زباله ضمن حفاظت محیط 
زیست و کمک به سلامت جامعه می تواند به میزان قابل توجهی به 
رشد و شکوفایی اقتصادی نیز کمک کند و در واقع امر، زباله های ما 
می تواند باز منبعی برای توسعه و بازگشت منابع مالی از دست رفته 
باشد و این چرخه برای رسیدن به وضعیت مطلوب همچنان ادامه 

داشته باشد.
در این خصوص محمد میرفتاحی کارشناس پسماند و محیط زیست 
با بیان اهمیت تفکیک زباله گفت: سلامت مردم و همچنین اقتصاد 

شهر تا میزان قابل توجهی در گروی تفکیک زباله است.
وی با بیان اینکه بهره برداری مطلوب از پسماندهای شهری توسعه 
اقتصاد را به دنبال دارد، بیان کرد: نقشی که مردم می توانند در این 

زمینه ایفا کنند، غیر قابل اغماض است.

میرفتاحی با بیان اینکه همیشه مشارکت مردم در تمام عرصه ها با 
موفقیت همراه بوده است گفت: اجرای برنامه های فرهنگی و استفاده 
از رسانه های ملی در مسیر فرهنگ سازی می تواند تاثیری شگرف در 

تشویق و ترغیب مردم برای تفکیک زباله ها داشته باشد.
کارشناس محیط زیست همچنین با اشاره بر اینکه راه اندازی کارخانه 
تفکیک زباله به میزان گسترده ای سبب ایجاد اشتغال می شود، گفت: 
تلاش و کمک مردم و مسئولان برای تامین منابع مالی و هزینه های 
این کارخانه در واقع کمک به فرزندان و جوانان خود برای رسیدن 

به اشتغال است و در واقع سود آن به جیب خودشان بر می گردد.
وقتی  تر و خشک با هم می سوزد!

فاطمه میراحمدی از دیگر کارشناسان محیط زیست در گفت وگو با 
خبرنگار فارس در قم گفت: زندگی و حیات انسان در گروی تامین 
برخی نیازهایی است که ارضای آنها می تواند برای محیط زیست 

هزینه بر باشد.
وی با بیان اینکه تولید پسماند از جمله هزینه های انسانی برای محیط 
زیست است گفت: متاسفانه امروزه بخش قابل تجزیه پسماندها 
نسبت به ادوار گذشته کاهش یافته و این مسئله نیازمند ورود دانش 
انسانی است تا با فناوری روند تجزیه برخی از مواد را تسریع بخشد و 

یا اینکه مواد قابل بازیافت را به چرخه استفاده بازگرداند.
این کارشناس محیط زیست با اشاره بر اینکه دفن کردن و سوزاندن 
زباله ها از مخرب ترین روش های کنترل پسماند است، ادامه داد: باید با 

روش های صحیح بازیافت و تفکیک انواع زباله ها، زمینه را برای بهره 
برداری دوباره فراهم کنیم.

وی گفت: باید برای داشتن محیط زیستی سالم از ورود هر گونه 
مخرب زیست محیطی جلوگیری کرده و فرقی ندارد زباله ما تر باشد 

یا خشک.
طلای سفید در معدن بازیافت صحیح

بر این اساس و به عنوان جمع بندی باید گفت که آموزش و فرهنگ 
سازی برای تفکیک زباله ها  در مبدا توسط خود مردم می تواند نقشی 
بسزایی در بهبود وضعیت محیط زیست داشته باشد. متاسفانه 
امروزه انباشت زباله های مختلف در یک کیسه زباله و وجود مایعات 
در کیسه ها که می تواند تولید شیرابه کند موجب آلودگی شدید 
زیست محیطی می شود که انواع و اقسام بیماری ها را به دنبال دارد و 

همچنین فرایند بازیافت را با مشکل روبه رو می  سازد.
رهاسازی حجم عظیمی از زباله ها در محیط و طبیعت گاه سبب 
می شود که آن زباله سالیان سال در سطح زمین به همان شکل 
باقی بماند و جز آلوده کردن و برهم زدن سیمای شهر و طبیعت 
نقشی بازی نکند. ای کاش برخی با خودخواهی و لذت جویی های 
چند ساعته در دل جنگل ها و طبیعت به تخریب محیط دامن 

نمی زدند.
باید همگان بدانند زباله های ما هنوز هم سرمایه های ما هستند و در 
صورت بازیافت صحیح می توان به آنها لقبی داد به نام طلای سفید.
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 صبح روز )شنبه( حضرت آیت ا... خامنه ای، رهبر معظم انقلاب 
از مسئولان کشور، سفرای کشورهای  اسلامی در دیدار جمعی 
اسلامی و قشرهای مختلف مردم، وحدت و یکپارچگی را نسخه 
شفابخش دنیای اسلام خواندند و با تأکید بر اینکه جنگ های مذهبی 
و طائفه ای کنونی در منطقه با هدف منصرف کردن ذهن ملتهای 
مسلمان از رژیم صهیونیستی، طراحی و تحمیل شده است، گفتند: 
سیاست های جمهوری اسلامی ایران در منطقه کاملاً در نقطه مقابل 
سیاست های استکبار و در رأس آن امریکاست و ایران به هیچ وجه به 
آمریکا اعتماد ندارد، زیرا سیاستمداران آمریکایی در کمال بی صداقتی 

و بی انصافی هستند.
ایشان با تبریک عید سعید فطر، به شرایط تأسف بار دنیای اسلام 
و نبود وحدت و یکپارچگی اشاره کردند و افزودند: تفرقه و اختلافات 
کنونی در منطقه، غیرطبیعی و تحمیلی است و علما، روشنفکران، 
مسئولان دولت ها، سیاستمداران و زبدگان و نخبگان دنیای اسلام 
باید متوجه دست خائنان امت اسلامی در این تفرقه ها و اختلاف 

ها باشند.
رهبر انقلاب اسلامی درخصوص چرائی غیرطبیعی  بودن این 
اختلاف ها، به سابقه طولانی همزیستی مسالمت آمیز شیعه و سنی 
در کشورهای منطقه اشاره و خاطرنشان کردند: اگر امت اسلامی 
یکپارچه بود و بر مشترکات خود تأکید می کرد، قطعاً در سپهر 
سیاست جهانی یک قدرت منحصر بفرد بود؛ اما قدرت های بزرگ 
برای حفظ منافع خود و حفظ رژیم صهیونیستی، این اختلاف ها را 

به امت اسلامی تحمیل کرده اند.
با اشاره به تنفر موجود در میان  ا... خامنه ای  حضرت آیت 
مسلمانان نسبت به رژیم صهیونیستی با وجود گرایش برخی افراد 
در دولت های اسلامی به این رژیم نامشروع گفتند: قدرت های 
استکباری با همکاری افراد ناباب در برخی دولت های اسلامی، برای 
منصرف کردن ذهن ملت های اسلامی از رژیم صهیونیستی، جنگ 
های مذهبی را طراحی و سازمان های جنایتکاری همچون القاعده و 

داعش را راه اندازی کردند.
ایشان با یادآوری اعتراف برخی مقامات امریکایی درخصوص 
نقش دولت امریکا در راه اندازی و گسترش داعش، تشکیل ائتلاف 
ضد داعش را باور نکردنی خواندند و تأکید کردند: سیاست قدرت 
های استکباری در منطقه آشکارا خائنانه است و همه باید متوجه 

این موضوع باشند.
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه سیاست جمهوری اسلامی 
ایران در منطقه نقطه مقابل سیاست استکبار است، به موضوع عراق 
اشاره کردند و گفتند: سیاست استکبار در عراق، سرنگونی دولت 
برآمده از رأی مردم، ایجاد درگیری میان شیعه و سنی و در نهایت 

تجزیه عراق است اما سیاست جمهوری اسلامی ایران در قبال عراق، 
حمایت و تقویت دولت برآمده از انتخابات، ایستادگی در مقابل عوامل 

جنگ داخلی و اختلاف و حفظ تمامیت ارضی عراق است.
حضرت آیت ا... خامنه ای درخصوص سوریه هم خاطرنشان 
کردند: سیاست استکبار در سوریه تحمیل اراده ای خارج از اراده ملت 
و سرنگونی دولتی است که قاطع و صریح در مقابل رژیم صهیونیستی 
ایستاده است اما جمهوری اسلامی ایران، دولتی را که شعار و هدف 
و نیت آن ایستادگی در مقابل صهیونیستهاست، برای دنیای اسلام 

مغتنم می داند.
ایشان تأکید کردند: جمهوری اسلامی ایران در مسائل منطقه 
همچون عراق، سوریه، یمن، لبنان و بحرین بدنبال منافع شخصی 
خود نیست بلکه معتقد است، تصمیم گیر اصلی در این کشورها، ملت 

ها هستند و دیگران حق دخالت و تصمیم گیری ندارند.
رهبر انقلاب اسلامی به تقابل سیاست استکبار و سیاست نظام 
اسلامی در قبال لبنان نیز اشاره کردند و افزودند: نظام استکبار و در 
رأس آن امریکا، سالها در قبال اشغال بخشی عمده ای از خاک لبنان 
به وسیله رژیم غاصب صهیونیستی سکوت همراه با رضایت اختیار 
کرده بود؛ اما به محض آنکه یک گروه مقاومتِ مؤمن و فداکار که 
از شریف ترین گروههای دفاع ملی در سطح جهان است، در مقابل 

اشغالگران صهیونیست ایستاد و آنها را از خاک لبنان بیرون کرد، این 
گروه را تروریست خواند و به دنبال نابودی آن نیز است.

حضرت آیت ا... خامنه ای با تأکید بر اینکه علت حمایت جمهوری 
اسلامی ایران از مقاومت لبنان، شجاعت و فداکاری و ایستادگی واقعی 
آنان در مقابل متجاوزان است، گفتند: امریکایی ها مقاومت لبنان را 
تروریست می خوانند و ایران را به دلیل حمایت از حزب ا... لبنان، 
حامی تروریست می داند، در حالی که ترویست واقعی خود آمریکایی 
ها هستند که داعش را ایجاد کرده اند و از صهیونیست های خبیث 
نیز حمایت می کنند و باید برای حمایت از تروریسم محاکمه شوند.

رهبر انقلاب اسلامی به موضوع یمن و تقابل سیاست های 
استکبار و سیاست نظام اسلامی ایران نیز اشاره کردند و افزودند: 
در یمن، امریکا از رئیس جمهوری که برای ایجاد خلاء سیاسی در 
حساس ترین شرایط استعفا و از کشورش فرار و از یک کشور دیگر 
درخواست حمله به مردمش را کرد و از کشتار مردم بیگناه و کودکان 
یمن، حمایت می کند و با مستبدترین رژیم ها که به ملت خود اجازه 
شنیدن نام انتخابات را نمی دهند، دست دوستی می دهد و در عین 
حال جمهوری اسلامی ایران را که از صدر تا ذیل آن با انتخابات 

عجین است، نظام مستبد می خواند!
حضرت آیت ا... خامنه ای تأکید کردند: سیاستمداران امریکایی 

در نهایت بی انصافی سخن می گویند و واقعیات واضح را با کمال 
وقاحت انکار می کنند.

ایشان خاطرنشان کردند: اینکه گفته می شود به امریکاییها نمی 
توان اعتماد کرد به خاطر همین است زیرا آنها هیچ صداقتی ندارند.

رهبر انقلاب اسلامی افزودند: در همین آزمایش دشوار مذاکرات 
هسته ای که رئیس جمهور و دست اندرکاران دیگر زحمت کشیدند، 
بارها شاهد بی صداقتی امریکایی ها بودیم که خوشبختانه مسئولان 
با آنها مقابله کردند و در مواردی برخوردهای انقلابی انجام دادند که 

حالا باید ببینیم سرانجام این موضوع چگونه خواهد شد.
حضرت آیت ا... خامنه ای با تأکید بر اینکه نسخه راه حل مشکلات 
دنیای اسلام و همچنین هریک از کشورهای اسلامی جداگانه، حفظ 
وحدت و یکپارچگی است، خاطرنشان کردند: ملت ایران نیز باید 
متحد باشد و قضایای هسته ای نباید زمینه ساز دو دستگی در کشور 
شود زیرا موضوع هسته ای بوسیله مسئولان مربوطه خود در حال 

پیگیری است و مسئولان به دنبال منافع ملی هستند.
ایشان با اشاره به تلاش گسترده رسانه های بیگانه برای ایجاد 
اختلاف و دو دستگی در کشور، تأکید کردند: تنها راه مقابله با این 
تلاش ها، تقوای عمومی و ملی و مصونیت سازی درونی با افزایش 

اقتدار داخلی از طریق تقویت ایمان، علم و صنعت و فرهنگ است.
الاسلام  اسلامی، حجت  انقلاب  معظم  رهبر  بیانات  از  پیش 
والمسلمین روحانی رئیس جمهوری در سخنانی با تبریک عید 
سعید فطر به مسلمانان جهان، ماه رمضان را ماه آزمون ایمان و ماه 
ایستادگی، مقاومت و بردباری دانست و گفت: رمضان امسال ماه 

همدلی و هم صدایی و ماه بازگشت به فطرت پاک انسانی بود.
وی با بیان اینکه در رمضان امسال با دعای خیر مردم، مقاومت 
12 ساله ملت ایران در برابر ابرقدرت ها به ثمر نشست، افزود: دولت 
بر مبنای نقشه راهی که مقاومت و اراده ملت ایران ترسیم کرده 
بود و با هدایت های داهیانه رهبر معظم انقلاب اسلامی، حمایت 
همه ارکان نظام و قوا و همچنین با مجاهدت و فداکاری فرزندان 
ملت در عرصه دیپلماسی توانست حقوق ملت بزرگ ایران را بر 

کرسی بنشاند.
آقای روحانی با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران، قدرت نوین 
دیگری به نام توان دیپلماسی و قدرت مذاکره را به رخ جهانیان 
کشیده است، به حوادث منطقه اشاره و با بیان اینکه امسال رمضان 
سختی بر همسایگان و کشورهای منطقه از عراق و سوریه و یمن 
گرفته تا فلسطین و لبنان و افغانستان و پاکستان گذشت، خاطرنشان 
کرد: اراده جمهوری اسلامی حمایت از همه مظلومان و ایستادگی در 

برابر همه ستمگران است.

عبدا... احمدی: 
برخی از این نامزدها که سابقه حضور در بخش های مختلف 
دولتی را داشته اند و 24 خرداد ماه برای حضور در انتخابات از 
سمت خود استعفا داده اند این روزها در اندیشه راه اندازی ستادهای 

انتخاباتی خود به سر می برند.
 این در حالی است که دسته دوم نامزدهای انتخاباتی را کسانی 
تشکیل می دهد که یک یا چند بار طعم حضور در صحن خانه ملت 
را چشیده اند و بدشان نمی آید که بار دیگر شانس حضور خود را در 

پارلمان امتحان کنند.
این روزها که فضای مجلس نیز رفته رفته به فضای انتخابات نیز 
نزدیک می شود، در راهروهای ساختمان سبز بهارستان می توان 
چهره های آشنایی را دید که سال های گذشته ردای وکلای ملت 

را بر تن داشتند.
رفت و آمد نمایندگان ادوار و صحبت ها و رایزنی های بعضا 
طولانی آن ها با برخی نمایندگان فعلی در راهروهای مجلس به 

وضوح قابل مشاهده است.
در این میان می توان به حضور محمدرضا میرتاج الدینی، نماینده 
مردم تبریز در مجلس هشتم اشاره کرد که پس از چندی حضور در 
خانه ملت به یاران محمود احمدی نژاد در دولت دهم پیوست و پست 
معاونت پارلمانی ریاست جمهوری را برعهده گرفت و با پایان کار 
دولت دهم به رسانه ملی رفت ودر جایگاه معاونت پارلمانی صداوسیما 
ایفای نقش کرد اما با رفتن عزت ا... ضرغامی از مدیریت رادیو و 
تلویزیون جمهوری اسلامی و آمدن محمد سرافراز حکم معاونت وی 
به مشاورت تبدیل شد تا این روزها دوباره به فکر نمایندگی مجلس 

بیفتد و حضور فعال تری برای ورود به بهارستان داشته باشد.
احمد بلوکیان، نماینده اسبق کاشمر و بردسکن و رقیب سنتی 
محمدرضا خباز معاون تقنینی معاونت پارلمانی رئیس جمهور در این 

حوزه انتخابیه نیز که به برای گفتگو با ابوذر ندیمی، نماینده لاهیجان 
به مجلس آمده بود، از آغاز فعالیت های انتخاباتی خود برای حضور در 
انتخابات مجلس دهم از حوزه انتخابیه کاشمر یا گناباد خبرداده است.

البته بلوکیان با پیوستن خباز به دولت یازدهم، دیگر با وی رقابت 
نخواهد کرد و به نظر می رسد رقیب امسال او محمد اسماعیل نیا 

نماینده فعلی کاشمر باشد.
بلوکیان که در دوره وزارت حمید بهبهانی بر وزارت راه و ترابری 
در دولت اول احمدی نژاد، معاون وزیر بود، از آغاز به کار مجلس نهم 

به معاونت نظارت و قوانین مجلس رفت تا با استفاده از تجربه پارلمانی 
خود به امیدوار رضایی که مسئولیت این معاونت را برعهده دارد، نیز 

مشورت بدهد.
علی بروغنی، نماینده مردم سبزوار در مجلس هشتم نیز که 
نتوانست در رقابت با محمدعلی سبحانی فر، وارد مجلس نهم شود، 
این روزها فعالیت مجدد خود را برای انتخابات آینده مجلس آغاز 

کرده است.
البته در حوزه انتخابیه سبزوار تنها نمایندگان مجلس هشتم، فعال 

نیسند و کار به نمایندگان دوره های قبل همچون احمد سیدآبادی 
که در مجلس هفتم در کنار احمد بزرگیان نمایندگان این شهر 
بودند،با حضور در مجلس و صحبت با برخی نمایندگان به دنبال 

نامزدی مجدد در انتخابات است.
سید کاظم دلخوش، نماینده صومعه سرا نیز که در مجلس هشتم 
به نماینده ای با روحیه ای شاعرانه مشهور شده بود و در نطق ها و 
تذکرهایش پاسخ هر یک از نمایندگان  و هیئت رئیسه را با قطعه و 
بیتی از شعرهایش می داد، این روزها در راهروهای مجلس رفت آمد 

دارد و در اندیشه ورود به مجلس آتی به سر می برد.
علی اصغر یوسف نژاد، نماینده مردم ساری در مجلس هشتم که 
در مجلس نهم جای خود را به محمد دامادی نماینده جوان این شهر 
داد و خودش به دولت رفت و در وزارت اقتصاد دولت حسن روحانی، 
معاون پارلمانی علی طیب نیا شد، در موعد مقرر وزارت کشور، از 
سمت خود استعفا داد تا بتواند دوباره شانس خود را برای حضور 
مجدد در مجلس امتحان کند. محمدتقی رهبر، نماینده سابق مردم 
اصفهان که امامت جمعه موقت این شهر را نیز عهده دار شده است در 
راهروهای مجلس تردد کرده و از قصد خود برای کاندیداتوری مجدد 

در انتخابات مجلس خبر داد.
از این رو و علاوه بر نامزدهای جدیدی که دارای سابقه پارلمانی 
نیستند و نام آن ها از سوی احزاب و گروهها در لیست های انتخاباتی 
گنجانده می شود، باید بخش عمده ای از نامزدهای مجلس دهم 
را نمایندگان ادوار مجلس دانست که پیش از این سابقه حضور در 
مجلس را داشته و در انتخابات گذشته از حضور در بهارستان بازمانده 

و این روزها نیز برای حضور مجدد تلاش می کنند.
 با توجه به نزدیک شدن زمان انتخابات ، در روزها و هفته آینده 
مجلس نیز شاهد حضور بیشتری از نمایندگان ادوار در راهروهای 

خود خواهد بود.

رهبر معظم انقلاب در دیدار مسئولان و سفرای کشورهای اسلامی؛

موضوع هسته ای نباید موجب دودستگی در کشور شود

رفت وآمدهای انتخاباتی نمایندگان دوره های قبل در راهروهای مجلس

چه کسانی قصد دارندبه بهارستان برگردند؟

دریچه

اخبار

 تعامل یا تقابل؛ مساله این است
 گفت وگوهای هسته یی جمهوری اسلامی ایران و کشورهای گروه 1+5 در تاریخ 

دیپلماسی جهان اگر نگوییم بی سابقه اما دست کم در زمره ی کم سابقه ترین ها است.
از جمله پرسش هایی که این روزها ذهن بسیاری را مشغول کرده و به دنبال خود 
می کشاند این است که چرا مذاکرات این گونه به درازا کشید و تا این حد ظرفیت های 
دیپلماتیک صرف آن شد. دیگر اینکه چگونه می توان در جهانی که بر مدار قدرت و سلطه 

می چرخد، خوب بازی کرد و بدون باخت یا پاپس کشیدن به نتیجه ی مطلوب رسید.
در پاسخ به این پرسش ها تمرکز بر ماهیت و اهداف دیپلماسی ضروری است؛ مفهومی 
که می توان با بهره بردن از هنروری و فناوری آن درهای بسته ی جهان خارج را گشود و 

حتی تهدیدها را به فرصت تبدیل کرد.
در این باره باید گفت که »تعامل یا مصالحه« با »دیپلماسی« و »تقابل یا منازعه« با 
»جنگ« آمیخته است. زمانی که می شود با تعامل مسایل را حل و فصل کرد چه نیازی به 
تقابل است. در این زمینه جمله ی معروفی است که می گوید »پایان دیپلماسی آغاز جنگ 

و پایان جنگ آغاز دیپلماسی است.«
به این ترتیب به نظر می رسد شناخت عملی مفهوم های نامبرده و پیامدهای آن در 
روابط بین الملل مفید و کارآمد است زیرا توجه به این مفهوم ها در قالب دوگانه هایی مانند 
»تقابل و تعامل«، »واگرایی و همگرایی«، »منازعه و مصالحه« و ... است که فهم ما از واقعیت 
ها و نیز فرایند بررسی و تحلیل آن را کامل تر می کند. واژگانی از این دست، نگاه ها و 
برداشت هایی گوناگون را به ذهن متبادر می سازد. با این حال در تاریخ اندیشه ی بشری در 
درازنای تاریخ، اولویت مندی یکی بر دیگری یا پیشبرد همزمان هر کدام از این ها به نوعی 

مطرح شده و اثرهایی از خود بر جای گذاشته است.
در زمینه ی ترجیح تعامل بر تقابل توجه به چند نکته لازم است:

1- در ایران با روی کار آمدن دولت یازدهم »تعامل گرایی« جای »تقابل گرایی« را 
گرفت و تبدیل به نقطه ی کانونی سیاست خارجی شد. از این رو است که دیدیم دولت 
در موضوع هسته یی سعی کرد با درک صحیح از شرایط بین المللی تغییری هوشمندانه و 

مثبت به نفع ایران را در دستور کار خود قرار دهد.
همچنین در برابر تحریم ها، سکانداران سیاست خارجی کشور توانستند با پیشبرد 
فرایند مذاکره در جبهه ی ضد ایرانی شکاف ایجاد کنند، جلوی شدت یافتن تحریم را 

بگیرند و حتی ساختار آن را متزلزل سازند.
2- دولت یازدهم سعی کرده نگاه جهان را نسبت به ایران تغییر دهد و برای این هدف 
نیز زبان مصالحه با جهان را برگزیده و دیپلماسی و مذاکره را در دستور کار قرار داده است. 
از همین روی، رویکرد همگرایانه به جهان و تعاملات گسترده ی بین المللی جایگاه ایران را 
در روندها و مناسبات جهانی ارتقا بخشید و قطار سیاست خارجی را که از ریل خارج شده 

بود دوباره وارد مسیر اصلی کرد.
3- در زمان حاضر دیگر روابط خارجی ما به چند کشور کوچک و بی اثر در جهان 
محدود و محصور نیست و دایره ی تعاملات بین المللی کشور گسترش پیدا کرده و این 
نشانگر آن است که دولت یازدهم در موضوع هسته یی سعی کرده با درک صحیح از 
شرایط بین المللی تغییری هوشمندانه و ایجاد موازنه یی به نفع ایران را در دستور کار خود 
قرار دهد. در واقع دولت یازدهم توانست این نقش را با استفاده از بازتعریف جایگاه ایران 
در منطقه و همچنین استفاده ی بجا و درست از دیپلماسی و ظرفیت های چانه زنی در 

سطح جهانی ایفا کند.
4- به نظر می رسد با توجه به نگرش مبتنی بر عقلانیت هزینه- فایده، تعامل بسیار 
کم هزینه و عاقلانه تر از رویکرد تقابلی و پرخطر است زیرا وقتی با رویکرد تعاملی می شود 
منافع ملی را حفظ کرد ضرورتی برای تقابل نیست. این نکته را نیز باید در نظر داشت که 
نگرش تعاملی می تواند منافع ملی را با کم ترین میزان چالش استیفا کند. به بیانی دیگر 
بهره بردن از سیاست تعاملی ما را از چالش ها و تنش های غیرضروری دور نگاه می دارد 

چون یکی از ثمرهایی که از دل رویکرد تعاملی بیرون می آید تنش زدایی است.
5- با توجه به واقعیت های بیان شده، یکی از بایدهای جهان کنونی توجه به مفهومی 
همچون وابستگی متقابل است؛ به این معنا که در جهان پیچیده و روابط درهم تنیده ی 
امروز، کشورها تنها می توانند با یکدیگر در فضای روابط متقابل زیست کنند. وابستگی 
متقابل کشورها به یکدیگر در فضایی تعاملی به دست می آید و در فضای تقابلی بی ثمر 

می شود.
6- یکی از دستاوردهای مهم و مثبت تفاهم و گفت وگو اعتمادسازی است. اعتماد 
سازی در عرصه ی مناسبات جهانی می تواند کشورها را از بازیگرانی منفعل و منزوی به 
کشورهایی فعال و پویا تبدیل کند که همین امر ضریب نفوذ کشورها را در مناسبات جهانی 

ارتقا می دهد و جایگاهی بهتر و نقشی بزرگتر برای آن ها در نظر می گیرد.
۷- باید یاد آور شد با سیاستی تعاملی است که می شود به توسعه دست یافت. به باور 
صاحبنظران، توسعه یافتگی امری جهان شمول و در گروی بهره جویی از سرمایه های 
انسانی مشترک علمی، فنی و اندیشه یی درون و بیرون قلمروهای ملی است. به این ترتیب 
نمی توان با در پیش گرفتن سیاست تقابلی به توسعه ی پایدار رسید چرا که خروجی 
سیاست تقابلی انزوا است. به عبارتی دیگر در چارچوب و نگرش تعاملی می توان به داشته 
ها و تجربه های دیگر کشورها دست یافت. در عرصه ی واقعیت، کشورهایی که رشد قابل 
توجهی دارند، کشورهایی هستند که از روابط و مناسبات گسترده ی بین المللی در عرصه 

های گوناگون سیاسی، اقتصادی، علمی و ... سود جسته اند.
در پایان باید گفت گریزی از سیاست تعاملی و اقتضاهای سیاست ورزی در دنیای بهم 
وابسته کنونی نیست و به نظر می رسد موفقیت در مذاکرات هسته یی می تواند سنگ 
بنای الگوی جدید در سیاست خارجی ما باشد و مسیر رسیدن به جایگاهی ویژه در جهان 

را هموار سازد.

محمد جواد ظریف: 

هرکسی یک ایرانی را تهدید کرده 
نتیجه خوبی ندیده است

 محمد جواد ظریف گفت: هرکس که یک ایرانی را تهدید کرده نتیجه خوبی 
ندیده است. امروز دوران تهدید به سر آمده و باید با مردمی که در برابر همه 

فشارها ایستادگی کرده اند فقط با زبان تکریم سخن گفت.
وزیر امور خارجه این جملات را در گفت وگوی تلفنی با برنامه ماه عسل بیان کرد ، آن 
هم در پاسخ به این جمله احسان علیخانی که گفت » جمله شما را تکرار کنم که فوق العاده 
بود و واکنش مردم را به این جمله خود می دانید؛ در اوج این مذاکرات با صلابت فرمودید 
هیچ وقت یک ایرانی را تهدید نکن«. ظریف در این گفت وگوی تلفنی دعاهای مردم را مایه 
دلگرمی مذاکره کنندگان عنوان کرد و گفت: مردم همه فشارها را بر خود بی نتیجه نشان 
دادند و ثابت کردند که فقط باید با تکریم و احترام با این ملت رفتار کرد. مردم ما عزیز از یک 
سو مقاومت؛ از سوی دیگر تعامل دارند و از سوی دیگر با درایت عمل می کنند و بجز خدا و 
قدرت خدا به هیچ چیز دیگری توجه ندارند و همه قدرتهای دیگر را پوشالی می دانند. وی 
افزود: مجموعه اینها خصوصیاتی بسیار زیبا در ملت ایران ایجاد کرده که بزرگترین پشتوانه 

است برای هر کسی که می خواهد در حوزه سیاست خارجی این کشور خدمت کند.
وزیر امور خارجه گفت : مردم نماد همدلی و همزبانی را در دعاهایشان برای ما به نمایش 
گذاشتند و نشان دادند که همه صرفنظر از دیدگاه های سیاسی به دنبال عزت و سربلندی 
مردم و کشور هستند. رییس دستگاه دیپلماسی اظهارداشت: اگر در این مسیر یاری و 
کمکی داشتیم حتما همین حمایت ها و دعاهای مردم، توکل به خدا و حمایت های رهبر 
معظم انقلاب و رییس جمهوری بوده است. علیخانی در پایان سخنان ظریف از او به خاطر 
تشکر کرد و صحنه حضور وزیر امور خارجه با لباس خادمی امام رضا )ع( و دیدار با خانواده 
شهدای هسته ای را فوق العاده دانست و گفت: این تواضع و ادب شما فوق العاده است و 

بهترین ها را برای شما آرزو می کنیم و خسته نباشید مجدد می گوییم.
ظریف هم گفت: برای همه مردم خیر و خوبی و شادی و سربلندی ارزومندم.

ظریف و صالحی به مجلسی ها 
گزارش می دهند

 محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه و علی اکبر صالحی رییس سازمان انرژی 
اتمی برای ارایه گزارش از نتایج مذاکرات هسته ای سه شنبه هفته جاری در 

جلسه علنی مجلس شورای اسلامی حضور می یابند.

به گزارش خبرنگار پارلمانی ایرنا، مجلس شورای اسلامی روز یکشنبه این هفته به دلیل 
تعطیلات عید سعید فطر جلسه نداشت و روزهای سه شنبه و چهارشنبه جلسه علنی دارد، 

نمایندگان نیز با حضور در خانه ملت به ادامه بررسی دستور هفتگی می پردازند.
براساس دستور هفتگی مجلس، قرار است وزیر امور خارجه و رییس سازمان انرژی اتمی 
با حضور در جلسه علنی روز سه شنبه از روند مذاکرات جمهوری اسلامی ایران با کشورهای 

1+5 و نتایج بدست آمده در آن به نمایندگان مجلس گزارش ارایه دهند.

کنکاش در بحثی که این روزها داغ شده؛

پول های بلوکه شده ایران چقدر است؛ 29 یا 130 میلیارد دلار؟
 میزان پول های بلوکه شده ایران چقدر است؛ پول هایی 
انتقالشان به  با لغو تحریم ها آزاد شوند و  که قرار است 
کشورمان ممکن خواهد شد؟ این موضوعی است که در 
روزهای اخیر، ضد و نقیض های فراوانی درباره آن به گوش 

می رسد و برای خیلی ها سؤال آفرین شده است.
هنوز »برجام« به اجرا نرسیده و تصمیمی درباره تحریم ها به 
اجرا درنیامده، ضد و نقیض های سخنان برخی مسئولان درباره 
بعضی مسائل برای بسیاری ابهام آفرین شده و شائبه هایی آفریده 
که باید تا شاخ و برگ نگرفته اند، پاسخ داده شوند و در این راستا 
لازم است که دولتمردان هرچه زودتر اقدام کرده و به هر روشی که 

می دانند، شفاف سازی کنند.
یکی از مهم ترین سؤالات در این باره، میزان دارایی های بلوکه 
شده کشورمان در خارج از کشور است که قرار است با تصمیماتی 
که در نتیجه پایان مذاکرات به اجرا درخواهد آمد، به کشورمان 
بازگردانده شود، ولی هر کسی درباره رقم آن، عددی متفاوت 
می گوید؛ تا جایی که یکی از نمایندگان منتقد در اینستاگرام خود، 
رقم پول های بلوکه شده را به نقل از استاندار تهران 180 میلیارد 
دلار اعلام می کند و بعد به سخنان رئیس بانک مرکزی اشاره 
می کند که این عدد را 29 میلیارد دلار اعلام کرده تا نتیجه بگیرد 

که 151 میلیارد دلار نیست شده که محل سؤال است!
البته پر واضح است که این نماینده مجلس به شیطنت خودش 
در طرح این گونه موضوع آگاه است، وگرنه پیش از طرح موضوع 
در دنیای مجازی، در دنیای حقیقی واکنش نشان می داد و با بهره 
جستن از ابزارهای قانونی که در اختیار دارد، کاری می کرد که فشار 
افکار عمومی تکلیف چنین موضوع حساسی را روشن کند، ولی آیا 
این موضوع یک دروغ است و آیا تناقض گویی در این باره تنها به 

سخنان یک مسئول بازمی گردد؟
کافی است سری به برخی اظهارنظرهای مسئولان در این باره 
در گذشته بزنیم تا دریابیم که سخنان امروز ایشان درباره میزان 
دارایی های مسدود شده ایران در جهان با گذشته تفاوت هایی 
یافته که همگی ابهام آفرین هستند؛ ابهاماتی که حالا در قیاس 
سخنان مسئولان ایرانی و توضیحات غربی ها، فزونی هم یافته تا 
جایی که از زبان اوباما، رئیس جمهور ایالات متحده آمریکا میزان 
پول های بلوکه شده را 150 میلیارد دلار می شنویم و بعد شاهد آن 
هستیم که رئیس کل بانک مرکزی، عددی معادل یک پنجم آن 
را در سخنانش به کار می برد؛ تناقضاتی که در روزهای اخیر برخی 
تلاش داشته اند، توضیحاتی درباره آن ارائه دهند، ولی دولتمردان 
ترجیح می دهند همچنان گنگ درباره اش حرف بزنند یا بی توضیح 

رهایش کنند.
ولی ا... سیف، رئیس کل بانک مرکزی در حاشیه جلسه هیأت 
دولت، وجوه بلوکه شده بانک مرکزی در خارج از کشور را 23 

میلیارد دلار اعلام کرد و گفت: این منابع در ژاپن، کره جنوبی و 
امارات متحده عربی بلوکه شده است. علاوه بر این، حدود 6 میلیارد 
دلار از منابع ایران هم در کشور هند وجود دارد که متعلق به دولت 
است و به مالکیت بانک مرکزی درنیامده است. البته بانک مرکزی 5 

میلیارد دلار بدهی به خارج از کشور دارد.
روزنامه  با  گفت وگو  در  آمریکا  جمهور  رئیس  اوباما،  باراک 
آمریکایی نیویورک تایمز گفت: 150 میلیارد دلاری که ایران خواهد 
گرفت، پول بادآورده نیست، بلکه پول های خودِ ایران است که از 
طریق فروش نفت به دست آورده بوده و صرفاً به علت تحریم های 
بین المللی )در بانک های خارجی( مسدود شده است؛ تنها دلیلی که 
تا به حال نتوانسته است آن را به دست آورد به خاطر من و دولتم 
بوده است که گفته ایم ما باید آن جریان را متوقف کنیم )سپرده های 
ایران را مسدود کنیم( تا زمانی که این برنامه هسته ای متوقف شود.

علی طیب نیا، وزیر اقتصاد در حاشیه جلسه هیأت دولت در 
جمع خبرنگاران گفت: در خصوص اعداد دارایی های ارزی که قرار 
است به اقتصاد ایران بازگردد، مبالغاتی شده است که واقعیت ندارد 
و اعدادی که برخی رسانه ها بیان می کنند، صحیح نیست. عدد 120 
میلیارد دلاری از دارایی های بلوکه شده ایران که توسط برخی 
رسانه ها بیان می شود، صحیح نیست. حدود 35 میلیارد دلار از 
این دارایی ها در شرکت نیکو سرمایه گذاری شده که مربوط به 
طرح های شرکت نفت است و حدود 22 میلیارد دلار در چین به 
عنوان وثیقه های فاینانس موجود است که اگر تمامی این مبالغ را 
ارزیابی کنید به آن عددی خواهید رسید که رئیس کل بانک مرکزی 

بیان کرده است.
این فهرست اظهارنظرهای متناقض زمانی کامل می شود که به 
عقب تر هم بازگردیم و برخی اظهارنظرهای سابق مسئولان فعلی 

را هم مرور کنیم:
نهم آبان 1392 نوبخت: رقم پول های بلوکه شده ایران در چین 

22 میلیارد دلار است.
نهم آبان 1392 خبرگزاری ترند: رقم پول های بلوکه شده ایران 

در چین به 4۷ میلیارد دلار می رسد.
سوم آذر 1392 کاظم جلالی، رئیس مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی: پول بلوکه شده ایران در خارج 60 میلیارد دلار 

است.
یازدهم آذر 1392 وزارت دارایی ژاپن: کل مبلغ ذخیره شده در 

این کشور 4.۷ میلیارد دلار است.
یازدهم آذر 1392 بانک uco هند: حدود 5.3 میلیارد دلار 
درآمد حاصل از فروش نفت در پی اعمال تحریم ها در حساب ها 

مسدود شده است.
دهم آذر 1392 یکی از مقامات کره جنوبی: 5.9 میلیارد دلار 

رقم بلوکه شده ایران در کره جنوبی است.
هفتم تیر 1394 خبرآنلاین: میزان دارایی های مسدود شده 

ایران در کشورهای اروپایی 35 میلیارد دلار است.
بدین ترتیب درخواهیم یافت که تناقضات این روزها درباره رقم 
پول های بلوکه شده ایران، بخشی از گذشته آمده و حتی ممکن 
است عواملی چون تلاش برای مخفی ماندن روش های دور زدن 
تحریم ها هم در آن تأثیر گذاشته باشد؛ همان گونه که روش هایی 
چون تبدیل پول های بلوکه شده کشور در امثال چین به وثیقه 
فاینانس های مختلف هم می تواند در اختلاف بین ارقام اثر گذاشته 
باشد. یا حتی رفع مسدودیت دارایی های عظیم بانک مرکزی که 
پشتوانه پول کشورمان است و قابلیت حصول و انتقال به کشور 
نداشته و ندارد و تنها با رفع تحریم های مالی می توان از آنها به عنوان 

پشتوانه دریافت وام های جهانی بهره برد.
البته همه اینها در حالی بیان می شود مسئولان دولتی همچنان 
در این باره یا حرفی نزده اند یا کلی گویی کرده و از ورود به تناقضات، 
به نوعی طفره رفته اند؛ حال آنکه در آستانه رفع تحریم های مالی، 
از  از طرح گنگ این مسائل سود می بردند و عده ای  عده ای 
متناقض جلوه دادن رقم پول های بلوکه شدن کشور فایده می بینند 
و بنابراین، باید به گونه ای عمل کرد که مشت هر دو گروه باز شود و 

حقایق تمام و کمال در اختیار مردم قرار گیرد.
کافی است به یاد آوریم در سال های گذشته، حتی حق حضور 
تیم ملی کشورمان در جام جهانی نیز به بهانه تحریم ها پرداخت 
نشد و حالا زمان آن رسیده که به این موضوعات نیز بپردازیم؛ بر این 
اساس دردناک است که یبینیم تناقضاتی در حد صد میلیارد دلار 
هم نتوانسته مسئولان را به واکنش نشان دادن ترغیب کند و شفاف 
سازی ایشان را به دنبال داشته باشد! آیا وقت شفاف سازی و بیان 

ریزترین جزئیات در این باره نرسیده است؟!
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خرد بيشتر در جايى مى لغزد

 كه برق طمع بدرخشد.

شنبه - بیست و نهم تیرماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3770 روزنامه

نظر آیت ا... هاشمی درباره توافق ایران و 5+1
گفته می شود: رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: ملت ایران امروز افتخار می کند که حق 
خودش را گرفته است.هاشمی رفسنجانی رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام  در حاشیه مراسم نماز 
عید سعید فطر در مصلای امام خمینی تهران در پاسخ به سؤال خبرنگار صداوسیما مبنی بر اینکه اگر 
بخواهید یک جمله به عنوان عیدی خطاب به ملت ایران بگویید چیست، گفت: ملت ایران امروز افتخار 

می کند که حق خودش را گرفته است.

مبلغ قبض برق صاحبان کولرگازی چقدر است؟
گفته می شود: اگر یک کولر گازی "کم مصرف و با "رتبه انرژی A" به مدت 12 ساعت در شبانه 
روز روشن باشد، متوسط مصرف ماهانه مشترکان را به 850 تا 900 کیلوات ساعت افزایش می دهد. این 
در حالی است که یک کولر آبی در صورت استفاده در 12 ساعت شبانه روز منجر به مصرف حدود 350 
کیلووات ساعت برق در طول یک ماه خواهد شد. به عبارت دیگر استفاده از یک کولر گازی در مقایسه با 

کولرهای آبی افزایش بیش از 6 برابری بار مالی قبوض برق مشترکان را به همراه خواهد داشت.

اشتیاق خودروسازان آلمانی برای ورود به ایران
گفته می شود: شرکتهای آلمانی مشتاق بازگشت به ایران هستند و زیگمار گابریل، وزیر اقتصاد آلمان 
روز یکشنبه به ایران سفر کرد. فولکس واگن در پاسخ به پرسش بلومبرگ اعلام کرد این شرکت تحولات 
جاری را تحت نظر دارد با این همه هنوز تصمیمی در این باره نگرفته است و اقدامات بیشتر احتمالی از 
سوی این شرکت با تحولات آتی مشخص خواهند شد. دایملر به این پایگاه خبری آمریکایی اعلام کرد در 
حال حاضر مبادلات محدودی در ایران دارد. ب ام و هم اعلام کرد سرگرم بررسی اوضاع در ایران است و 

ممکن است در بلندمدت وارد بازار این کشور شود.

موضوع صحبت فرمانده سپاه با صالحی چه بود؟
گفته می شود: سرلشکر محمدعلی جعفری فرمانده کل سپاه پاسداران در حاشیه نماز عید سعید 
فطر در مصلای تهران، درخصوص موضوع مذاکرات هسته ای، با بیان اینکه نگرانی هایی در این زمینه وجود 
دارد، گفت: انشاا... باید ببینیم نتیجه در عمل چه می شودوی که در کنار آقای صالحی رئیس سازمان انرژی 
هسته ای نشسته بود، افزود: الان با ایشان هم همین صحبت ها را می کردم و به خصوص در قطعنامه، نگرانی 
وجود دارد که امیدواریم به فضل خدا برطرف شود.فرمانده کل سپاه خاطرنشان کرد: انشاا... استقامت و 
پایداری در برابر زورگویی دشمنان، نظام استکبار و سلطه بیشتر و محکم تر باشد و عزم مردم نیز راسخ تر 
شود.سرلشکر جعفری گفت: امیدواریم همدلی و همزبانی دولت و ملت کارها را بیشتر جلو ببرد و سختی 

ها را پشت سر بگذاریم.

شروط داعش برای پوشش زنان
گفته می شود: تروریست های داعش به محض تصرف منطقه ای در کشورهای عراق یا سوریه و یا 
لیبی، شروط خود را درباره شیوه پوشیدن، شکل و نیز خورد وخوراک مردم را اعلام می کند. این گروه 
اخیرا ۷ هفت شرط برای خروج زنان از خانه هایشان در تابلوها و بنر های نصب شده اعلام کرده اند.هفت 
شرط با عنوان )شروط حجاب شرعی( درباره لباس زنان : 1-باید ضخیم باشد طوری که پشت آن پیدا 
نباشد. 2- گشاد باشد. 3- چسبان نباشد. 4- همه بدن را بپوشاند. 5- شبیه لباس زنان یا مردان کافر نباشد. 

6- توجه دیگران را به خود جلب نکند. ۷- معطر نباشد.

درخواست دو آیت ا... از نمایندگان مستعفی
گفته می شود: نماینده ولی فقیه در استان فارس و نماینده فارس در خبرگان رهبری از نمایندگان 
این استان در مجلس شورای اسلامی خواستند تا از طرح استیضاح وزیر کشور در مجلس جلوگیری 
کنند.  به نوشته فارس آیت ا... اسدا... ایمانی نماینده ولی فقیه در استان فارس و امام جمعه شیراز و آیت ا... 
سید علی اصغر دستغیب تولیت آستان مقدس احمدی و محمدی )ع( و نماینده مردم فارس در مجلس 
خبرگان رهبری طی نامه ای به نمایندگان مردم این استان در مجلس شورای اسلامی خواستار جلوگیری 

از طرح استیضاح وزیر کشور در صحن علنی مجلس شدند.

پیغام تهدیدآمیز ابوعزرائیل به آل سعود
گفته می شود: ابوعزرائیل از فرماندهان نیروهای بسیج مردمی عراق، رژیم سعودی را تهدید کرد که از 
سمت یمن وارد عربستان خواهد شد.این رزمنده عراقی در دیدار با فرماندهان حرکت انصارا... یمن در بغداد 
گفت که به عربستانی ها می گوییم که از یمن به سوی شما می آییم.ابو عزرائیل که نام واقعی او »ایوب فالح 
الربیعی« است، 3۷ ساله سن دارد. گفته می شود که او کارش را به عنوان استاد ورزش در یکی از دانشگاه 
های عراق ترک کرد تا به نیروهای بسیج مردمی بپیوندد.ابوعزرائیل شهرت خود را از کلیپ های طنزی که 

به صورت روزانه در طول عملیات آزادسازی شهر تکریت از دست داعش می ساخت، کسب کرده است.

دو نفر فوتبالی که حسابی از توافق خوشحال شدند!
گفته می شود: خداداد عزیزی در گفتگویی اشاره کرده است: توافق هسته ای 2 نفر را در فوتبال 
حسابی خوشحال کرد و آن 2 نفر رئیس فدراسیون فوتبال و سرمربی تیم ملی هستند چون به 
خواست شان می رسند. کفاشیان می تواند پول کروش را بپردازد و او هم به دستمزدش می رسد که در کار 
حرفه ای حقش است البته امیدواریم کفاشیان حواسش به پول واریزی فیفا باشد و به همه جای فدراسیون 

دست بکشد و یک دفعه کل قرارداد کروش را نپردازد.

خبر آهنگ امیر تتلو در رسانه های آمریکایی!
گفته می شود: خواننده ای که این روزها با خواندن ترانه خلیج مسلم فارس دوباره جنجالی به پا کرده 
است ، با انتشار عکسی از واکنش دو نشریه معتبر دنیا به آهنگش خبر داد. به گزارش خبرآنلاین؛ امیر تتلو 
خواننده زیرزمینی که اخیرا ترانه ای را با موضوع انرژی هسته ای خوانده و روی یکی از کشتی های نیروی 
دریایی کشورمان برایش ویدئو کلیپ ساخته است ، عکسی در اینستاگرامش منتشر کرده که نشان از توجه 

نشریه نیویورک تایمز و واشنگتن پست به موزیک ویدئوی جدیدش دارد.

شکست داعش 10 تا 20 سال زمان می برد
گفته می شود: رئیس ستاد مشترک نیروهای آمریکایی، برآورد کرد که شکست دادن داعش، به 10 
تا 20 سال زمان نیاز دارد. به گزارش العالم، ژنرال "ریموند اودرنو" در گفت وگو با خبرنگاران، زمان لازم 
برای شکست دادن داعش را بیش از برآوردهای کاخ سفید دانست و ارزیابی کرد که برای این کار، 10 تا 
20 سال زمان لازم است. بر پایه این گزارش، ژنرال ادورنو افزود: شکست دادن گروه )داعش(، به سمتی 
پیش می رود که برای تحقق آن، زمانی بیشتر از توقع دیگران نیاز است.به نوشته وبگاه شبکه سی.ان.ان 
رئیس ستاد مشترک نیروهای آمریکایی خاطر نشان کرد: من متوجه شدم که برای شکست دادن داعش، 
به چیزی فراتر از عملیات نظامی نیاز است و برای تحقق این هدف، به اقدامات اقتصادی و دیپلماتیک 

نیز نیازمندیم.

قیمت خودرو کاهش می یابد؟
گفته می شود:  نعمت زاده وزیر صنعت، با تاکید بر اینکه قیمت خودروهای داخلی پس از توافق 
هسته ای کاهش نمی یابد، گفت: توافق نامه هایی با برخی کشورها برای گسترش همکاری های تجاری 
آماده شده است که بعد از رفع تحریم ها امضا می شود. وی تصریح کرد: قیمت خودروهای داخلی کاهش 
نمی یابد، زیرا قیمت آن را شورای رقابت تعیین می کند اما اگر نرخ ارز کاهش یابد، ممکن است قیمت 

خودروهای خارجی کاهش یابد.

   
نامحرمانه

همزمان با هفته تامین اجتماعی بخش سی تی اسکن 
بیمارستان تامین اجتماعی امام رضا)ع( قم روز پنجشنبه 
طی آیینی با حضور مدیر حوزه های های علمیه کشور، 
اسلامی  مجلس شورای  در  قم  نمایندگان  و  مسوولان 

افتتاح شد. 
مدیر درمان تامین اجتماعی قم در این آیین با بیان اینکه 
دستگاه سی تی اسکن بیمارستان امام رضا)ع( یکی از پیشرفته 
ترین و مجهزترین دستگاههای سی تی اسکن و از نوع زیمنس 
16 اسلایس است، اظهار داشت: برای نصب و راه اندازی این 
دستگاه و فعال شدن بخش سی تی اسکن بیمارستان امام رضا)ع( 

بیش از 30 میلیارد ریال هزینه شده است.
داوود علیمحمدی تصریح کرد: با توجه به خریداری دستگاه 
سنگ شکن و برخی تجهیزات دیگر و راه اندازی این تجهیزات در 
آینده نزدیک، بیمارستان تامین اجتماعی قم به یکی از بیمارستان 
های مجهز استان تبدیل خواهد شد.وی با اشاره به انجام خدمات 
تخصصی در این بیمارستان از جمله انجام رادیولوژی، سونوگرافی، 
سنجش تراکم استخوان، کولونوسکوپی، اندوسکوپی و فیزیوتراپی، 
خدمات  از  بیمار  هزار   8 به  نزدیک  گذشته  سال  در  افزود: 
سونوگرافی، 4 هزار بیمار از واحد فیزیوتراپی و 2۷ هزار بیمار از 
خدمات رادیولوژی مراکز درمانی تامین اجتماعی بهرمند شدند 
که با راه اندازی بخش سی تی اسکن نیز شاهد گام جدیدی در 
ارایه خدمات تصویربرداری برای تشخیص و درمان بیماران و بیمه 
شدگان تامین اجتماعی خواهیم بود.وی با بیان اینکه قم در ارایه 
خدمات درمانی رتبه خیلی خوبی ندارد، افزود: با راه اندازی این 
بیمارستان تا حدودی وضعیت ارایه خدمات بهبود یافته است.مدیر 
درمان تامین اجتماعی قم همچنین با بیان اینکه این بیمارستان 
در آغاز با 50 تخت و تجهیزات ناقص آغاز به کار کرد، افزود: تعداد 
تخت های این بیمارستان در فازهای بعد افزایش پیدا کرد، که در 

آینده نیز به 120 تخت افزایش پیدا خواهد کرد.
علیمحمدی با بیان اینکه بیمارستان امام رضا در آغاز مجوز 
یکصد تخت را داشت، افزود: با تلاش مسوولان و نمایندگان 
مجلس این مجوز از 100 تخت به 120 تخت افزایش پیدا کرد، 
و امکانات و ردیف های تشکیلاتی نیز به تبع آن زیاد شد، و بر 
خلاف انتظارها این بیمارستان توانسته در کمتر از دو سال به بلوغ 

برسد و جایگاه خود را آرام آرام پیدا کند.
وی با اشاره به انجام یک عمل جراحی تومور مغزی طی چند 
روز گذشته در این بیمارستان، تصریح کرد: در سال گذشته در 
این بیمارستان برای تعویض مفاصل افراد آسیب دیده بیش از 
10 میلیارد ریال هزینه شد، که با توجه به هزینه بیش از یکصد 
میلیون ریالی تعویض مفصل امکان آن در شرایط عادی برای یک 
شخص کارگر و یا بازنشسته وجود نداشت.علیمحمدی با بیان 
اینکه از ابتدای آغاز به کار این بیمارستان بیش از 12 هزار نفر 
در آن بستری شده اند، افزود: در سال 92 تعداد 500 زایمان 
و در سال 93 ، دو هزار و 300 زایمان در این بیمارستان انجام 
شد، و تعداد زایمان ها در سال جاری نیز تاکنون به یکهزار مورد 
رسیده، که پیش بینی می شود این آمار تا پایان سال به بیش از 

سه هزار مورد برسد.

آیت ا... حسینی بوشهری: 
پیشرفت های بیمارستان امام رضا)ع( باید شگفت آور و 

روز افزون باشد
مدیر حوزه های علمیه کشور نیز در این مراسم گفت: بیمه 

تامین اجتماعی باید مشکلات درمانی مردم را حل کند.
آیت ا... سید هاشم حسینی بوشهری ضمن تبریک به مناسبت 
هفته تامین اجتماعی، اظهار داشت: تامین اجتماعی در کشور مایه 
خیر و برکات زیادی است.وی بیمه تامین اجتماعی را مایه آرامش 
مردم و تسهیل کننده کار درمان آنها توصیف کرد و افزود: بدون 
شک اگر بیمه کارکرد مناسب خود را در زمینه درمان داشته باشد 
و به جا، به موقع و با همه ویژگی های خاص خودش انجام بگیرد، 
بخش قابل توجهی از دغدغه های مردم بر طرف خواهد شد.عضو 
مجلس خبرگان رهبری با تقدیر از تلاش ها و خدمات مسوولان و 

نمایندگان قم برای ایجاد، شکل گیری و تجهیز بیمارستان تامین 
اجتماعی در این استان، تصریح کرد: طبق روایت ها هر کس که 
توانایی بیشتری داشته باشد، از مسوولیت بیشتری نیز برخوردار 
است، لذا مسوولان باید با همدلی و همزبانی با مجموعه های 
مختلف، بواسطه جایگاه و موقعیتی که دارند، برای حل مشکلات 
مردم تلاش کنند. حسینی بوشهری همچنین تلاش شبانه روزی 
پرسنل بیمارستان امام رضا)ع( را نیز مورد تقدیر قرار داد و افزود: 
نهایت تلاش این پرسنل جلب رضایت بیماران و مراجعان است، 
لذا اگر این کار و تلاش ها را با رویکرد رضایتمندی اهل بیت انجام 
دهند، اجر و پاداش آن بیشتر و بالاتر خواهد بود.امام جمعه موقت 
قم با بیان اینکه پیشرفت های بیمارستان امام رضا)ع( باید شگفت 
آور و روز افزون باشد، افزود: کلینیک های این بیمارستان باید در 

سطح کشور زبانزد باشد.

امیر آبادی نماینده قم : 
دسترسی به بیمارستان امام رضا )ع( 

آسان شود
نماینده قم درمجلس شورای اسلامی نیز در این مراسم با اشاره  
به اینکه نقطه یابی و مکان احداث بیمارستان از ابتدا مناسب نبود، 
گفت: باید همه مسوولان برای هر چه بهتر شدن مسیرهای 

دسترسی به این بیمارستان و رفت و آمد مردم تلاش کنند.
احمد امیر آبادی فراهانی با بیان اینکه در این استان مراکز 
درمانی نسبت به جمعیت بیمه شده هنوز با کمبود مواجه است، 
تصریح کرد: احداث بیمارستان امام رضا برای حل مشکل کمبود 
مراکز درمانی تامین اجتماعی قدم خوبی بود، ولی باید حدود 
چهار پلی کلینیک تخصصی برای تامین اجتماعی در مناطق 
مختلف ایجاد کرد.وی با اذعان به اینکه نقطه یابی و مکان احداث 

بیمارستان از ابتدا مناسب نبود، افزود: باید همه مسوولان برای هر 
چه بهتر شدن مسیرهای دسترسی به این بیمارستان و رفت و آمد 
مردم تلاش کنند.وی با بیان اینکه رفت و آمد به این بیمارستان به 
رغم ایجاد راه دسترسی محلی هنوز با مشکل مواجه است، تصریح 
کرد: برای حل این معضل ساخت یک تقاطع غیر همسطح و 
راه های مختلف دیگری پیش بینی شده و در دستور کار قرار 

گرفته است.

موسوی  اعلام کرد:
بدهی 650 میلیارد ریالی دستگاه های اجرایی قم 

به تامین اجتماعی 
مدیرکل تامین اجتماعی قم نیز در این مراسم گفت: دستگاه 
های اجرایی قم 650 میلیارد ریال بدهی معوق به سازمان تامین 

اجتماعی این استان دارند. 
سید مجتبی موسوی، اظهار داشت: موضوع بدهی دستگاه ها 
به تامین اجتماعی در استانداری مطرح و قرار شده، تا در یک 
فرایند مشخصی بدهی سازمان بابت حق بیمه کارکنان پرداخت 
شود.وی همچنین با بیان اینکه ۷53 هزار نفر از مردم قم تحت 
پوشش تامین اجتماعی هستند، افزود: قرار گرفتن این تعداد از 
جمعیت استان تحت پوشش تامین اجتماعی حکایت از سرعت 
عمل این سازمان در ارایه خدمات و انجام وظایف تعریف شده و 
محوله است.وی با بیان اینکه مردم قم در گذشته در خصوص عدم 
تناسب خدمات بیمه تامین اجتماعی با میزان حق بیمه پرداختی 
از آنها انتقادهایی را به این سازمان مطرح می کردند، تصریح کرد: 
خوشبختانه با احداث و آغاز به کار بیمارستان امام رضا تاحدودی 
رضایت مردم از خدمات تامین اجتماعی در این استان کسب 
شده است.این مسوول با بیان اینکه با احداث بیمارستان امام رضا 
خدمات این سازمان در استان محقق شده افزود: در حال حاضر 
قم دارای 23۷ هزار نفر بیمه شده اصلی و 32 هزار مستمری 
بگیر است، که رقم قابل توجهی به شمار می رود.وی با تقدیر از 
نمایندگان قم در مجلس شورای اسلامی به خاطر پیگیری های 
آنها برای احداث این بیمارستان، تصریح کرد: رقم خروجی سازمان 
تامین اجتماعی قم روز به روز افزایش پیدا کرده، به نحوی که 
در سال های 90 الی 91 میزان مازاد وصول این سازمان سالانه 
400 میلیارد ریال بود، ولی در سال های 92 الی 93 روند پیشی 
گرفتن مصارف و منابع سازمانن افزایش پیدا کرد. موسوی با بیان 
اینکه تعهدهای پرداختی سازمان در سال گذشته 4 هزار و 880 
میلیارد ریال بوده است، تصریح کرد: این سازمان تا پایان بهمن ماه 
سال 93 با حدود 3 درصد کاهش وصولی مواجه بود، که با تلاش 
های انجام شده در پایان سال یک درصد رشد وصولی داشتیم.

وی تصریح کرد: در دولت یازدهم تعهدهای زیادی برای سازمان 
ایجاد شده، که افزایش 300 درصدی پروتز زانو از جمله آن است.

افزایش 15 درصدی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی 
وی با اشاره به افزایش 15 درصدی حقوق مستمری بگیران 
و بازنشستگان تامین اجتماعی در راستای افزایش تکالیف تامین 
اجتماعی در دولت یازدهم، تصریح کرد: افزایش هزینه ها شرایط 
این  به رغم  آورده است، ولی  بوجود  برای سازمان  را  سختی 
شرایط تلاش مجموعه سازمان تامین اجتماعی به حفظ کار 
آمدی صندوق بیمه تامین اجتماعی معطوف شده است.وی با 
با اشاره وابستگی شدید کارآمدی صندوق به شرایط اقتصادی، 
تصریح کرد: با توجه به ناگوار بودن این شرایط تشکیل کمیته 
بحران در سازمان در دستور کار قرار دارد.وی با بیان اینکه سازمان 
با در نظر گرفتن تقسیط های بلند مدت برای کارخانه ها می 
کوشد، تا از بیکاری کارگران جلوگیری کند، افزود: در بحث نیروی 
انسانی نیز تلاش های زیادی انجام می گیرد، به نحوی که در 
سال گذشته با 8 پرسنل 16 هزار و 800 بازرسی در استان انجام 
شد.وی همچنین با اشاره به اصلاح و مهندسی مجدد آیین نامه 
های سازمان، تصریح کرد: سال گذشته 11 بخش نامه سازمان در 

جهت رضایتمندی ارباب رجوع اصلاح شد. 

مدیرکل بهزیستی استان قم از ساماندهی سالیانه 
300 کودک کار و خیابانی در این استان خبر داد گفت 
: 70 درصد آسیب های اجتماعی در استان قم بومی 

نیست.
رضا سلیقه با اشاره به اینکه کودکان خیابانی توسط 
بهزیستی قم نگهداری و ساماندهی می شوند گفت: کودکان 
زیر 18 سال در یکی از مراکز بهزیستی نگهداری شده و 
از آسیب های اجتماعی  افراد  این  برای  ایجاد اشتغال  با 

پیشگیری می شود.

وی با بیان اینکه برخی از کودکان خیابانی از وضعیت کار 
در خیابانهای قم رضایت دارند گفت: فرهنگ نادرست کمک 
کردن به افراد بی بضاعت خیابانی، باعث شده تا این افراد 
درآمدهای بالایی کسب کنند و به فروش اجناس در مکان 

های پرتردد و خیابان ها مبادرت ورزند.
مدیرکل بهزیستی استان قم افزود: باید در این استان 
فرهنگ سازی شود تا مردم خیر و متدین کمک های خود 
را از طریق سیستم های حمایتی از جمله بهزیستی و کمیته 
امداد امام خمینی)ره( به دست نیازمندان برسانند و از اهدای 

کمک های مالی به متکدیان پرهیز کنند.سلیقه، با اشاره به 
اینکه ۷0 درصد آسیب های اجتماعی در استان قم بومی 
نیست گفت: به علت بافت مهاجر پذیر بودن استان قم و 
ورود مسافران، بسیاری از این کودکان خیابانی و متکدیان 
بومی نیستند و از سایر استان ها وارد شهر قم می شوند.

وی افزود: بهزیستی استان 150 نوع خدمات در حوزه های 
مختلف امور توانبخشی، پیشگیری و درمان اعتیاد، فرهنگی 
و اجتماعی ارایه می کند تا شاهد کاهش آمار آسیب های 

اجتماعی در استان باشیم.

نکته
دکل های برق اطراف جمکران 

فراموش شده اند؟!
در ضلع شرقی مسجد مقدس جمکران دکل های فشارقوی برق وجود 
دارند که کار انتقال برق از نیروگاه را به سایر نقاط کشور بر عهده دارند. حفاظت 
و نگهداری از این دکل ها کار فوق العاده حساس و مهمی است که متاسفانه 

این مسئله در کنار مسجد مقدس جمکران تقریبا فراموش شده اند!
تعدادی از این دکل ها و محل عبور کابل های فشار قوی آن از روی کارگاه 
های آجرپزی می گذرد، متاسفانه برخی از مالکان و بهره برداران این کارگاه 
ها، با بی توجهی تمام اقدام به گودبرداری از کنار این دکل ها برای برداشت 

خاک می کنند. 
لازم به ذکر است، این افراد پول زمین خود را یک بار از شرکت مربوطه اخذ 
کرده اند و در واقع دیگر مالکیتی در این بخش از زمین ندارند، از سوی دیگر 
محدوده استحفاظی دکل فشار قوی هم مشخص شده، ولی شاهد هستیم که 
هیچ یک از این موارد رعایت نمی شود و این افراد همچنان اقدام به خاکبرداری 

از اطراف این دکل ها می کنند.
اگر خدای ناکرده بر اثر برداشت این خاک از اطراف دکل های فشار قوی، 
پایه یکی از این دکل ها سست شده و واژگون گردد، چه کسی پاسخگوی 

عواقب خطرناک و جبران ناپذیر آن است؟!
چرا مسئولان مربوطه به این امر بسیار مهم نظارت ندارند؟ اگر اموال 
خودشان برای آنها مهم نیست، حداقل برای جان مردم ارزش قائل باشند. به 
نظر می رسد وقت آن رسیده که مسئولان ذیربط ضمن بازدید از این دکل ها 
و بررسی وضعیت ایمنی آنان، با متخلفان برخورد قانونی نموده تا دیگر شاهد 

بروز چنین اتفاقات سودجویانه ای نباشیم.
به هر صورت بازدید دوره ای و دقیق از این دکل ها که به نوعی سرمایه 
ملی به شمار می روند و اگر برای یکی از آنها مشکلی رخ دهد، شاید برق چند 
شهر قطع شود، ضرورتی انکار ناپذیر است که به هیچ عنوان فراموشی و غفلت 

از آن قابل پذیرش نیست. 
به نظر می رسد که مسئولان پدافند غیر عامل استان قم نیز در این زمینه 
باید وارد عمل شوند و از دید پدافندی و فنی به این موضوع نگاه کنند و شرایط 

این دکل ها را به لحاظ پدافند غیر عامل نیز مورد بررسی قرار دهند. 

همزمان با هفته تامین اجتماعی:

بخش سی تی اسکن بیمارستان امام رضا)ع( قم افتتاح شد 

مدیرکل بهزیستی استان اعلام کرد: 

70 درصد آسیب های اجتماعی در استان قم بومی نیست 

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه 
تیم  استقامت  اینکه  به  اشاره  با  قم 
جبهه  در  ای  هسته  کننده  مذاکره 
دیپلماسی قابل ستایش است، گفت: 
تیم مذاکره کننده هسته ای در این 
مطابق  دیپلماسی  سنگین  جبهه 
معظم  رهبر  که  هایی  چارچوب 
انقلاب تعیین کرده حرکت و در برابر 
کشورهای 1+5 تا رسیدن به یک توافق 

خوب استقامت کردند. 
آتِ ا... سید محمد غروی روز پنجشنبه 
درگفت وگو با ایرنا افزود: باید از مجموعه تیم 
دیپلماسی کشور تقدیر کرد و این موفقیت 
را به نظام جمهوری اسلامی، رهبر معظم 
انقلاب، دولت محترم و تیم مذاکره کننده 

هسته ای تبریک بگوییم. 

وی خاطرنشان کرد: این توافق مطابق 
روال طبیعی باید در مجلس شورای اسلامی 
تصویب و به شورای عالی امنیت ملی برود و 
بعد از آن تثبیت و مورد قبول واقع شود، اگر 
طبق این روال، نهایی شود ما از ظلمی که 
سالها بر کشور تحمیل شده رهایی پیدا می 
کنیم و این بسیار کار بزرگی است که تیم 

مذاکره کننده هسته ای انجام دادند. 
وی ادامه داد: امید است با نهایی شدن 
در  برداشته شود،  ها  تحریم   ، توافق  این 
قدرت  ها،  تحریم  شدن  برداشته  صورت 
مانور ما نیز بیشتر خواهد شد و در مسیری 
که رهبر معظم انقلاب در ارتباط با اقتصاد 
مقاومتی ترسیم کرده، کارها با قوت بیشتری 

پیش می رود. 
غروی گفت: ما در شرایطی بودیم که 

برای همین اقتصاد مقاومتی هم دستمان 
بسته بود و نمی توانستیم آن حمایت های 
لازم را از بخش خصوصی داشته باشیم و 
تولید داخلی را تقویت کنیم. اینها نیاز به این 

بود که مشکلات از جلو ما برداشته شود. 
استاد حوزه علمیه قم خاطرنشان کرد: 
نمی خواهم بگویم اگر تحریم ها برداشته 
ولی  شود  می  حل  مشکلات  همه  شود 
اقتصاد ما نباید متکی بر نفت و انرژی باشد 
و اگر بخواهیم در چارچوب حساب شده 
حرکت کنیم نیاز به واردات و صادرات و 
ارزهای  و  داریم  با جهان  بیشتر  مراودات 

بلوکه شده ما نیز باید آزاد شود. 
وی ابراز امیدواری کرد مردم محروم و 
کم درآمد طعم شیرین نتایج این توافق را 

بچشند . 

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم: 

استقامت تیم مذاکره کننده هسته ای قابل ستایش است 

با هدایت دانش آموزان مستعد و توانا  به شاخه فنی و حرفه ای 
کشور در پیشرفت کشورمان سهیم باشیم . 

در این راستا

 هنرستان غیردولتی 
خواجه نصرالدین طوسی
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حسابداری –  معماری- کامپیوتر 
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